
 ۲۷۱ کیلومتر آزادراه تا پایان سال
 به بهره برداری می رسد

مدیــرکل امــور مجریــان آزادراه ها گفــت: امســال با افتتــاح ۲۷۱ 
کیلومترآزادراه، یکی از ســال های طلایی در تکمیل شــبکه آزادراهی 

کشور در دولت سیزدهم به ثبت می رسد.
به گزارش شرکت مادر تخصصی ســاخت وتوسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشــور، »محمود ملازینل« همزمان با هفته دولت اعلام کرد: تحول در 
حمل و نقل جاده ای جنوب کشــور بــا افتتاح آزادراه اصفهان- شــیراز، 
رفع گلوگاه ترافیکی کریدور آزادراهی شــمال- جنوب بــا افتتاح آزادراه 
منجیل- رودبار، توسعه ترانزیت بین المللی با آزادراه های مراغه- هشترود 
و ایجاد کوتاه ترین مســیر آزادراهی از پایتخت به مرز بــازرگان با افتتاح 
آزادراه تبریز- صوفیان در ســال جاری، کارنامه زرینی برای توسعه شبکه 

آزادراهی در دولت سیزدهم خواهد بود.
وی، افتتاح آزادراه اصفهان- شــیراز را تحول عظیمــی در حمل و نقل 
جاده ای جنوب کشــور دانســت و توضیح داد: بهره بــرداری از آزادراه 
اصفهان- شــیراز به عنــوان یــک آزادراه طولانی و ممتد کــه اتصال 
آزادراهی مبدا به مقصد را به صــورت یکپارچه فراهم می کند، رکوردی 
در افتتاح بلندترین آزادراه کشــور به طول ۲۱۲ کیلومتر در سال جاری 

محسوب می شود.
ملازینل، آزادراه اصفهان- شــیراز را موجب اتصــال دو مرکز فرهنگی- 
تاریخی کشــور اعلام کرد و ادامه داد: این آزادراه با کاهش ۱۳۵ کیلومتر 
از مســیر موجود، علاوه بر کوتاه کردن زمان سفر حدود ۲ ساعت، موجب 

افزایش ایمنی و در نتیجه توسعه و رونق گردشگری در منطقه می شود.
مدیرکل امور مجریان آزادراه ها، بهره برداری از آزادراه منجیل- رودبار را 
موجب رفع گلوگاه آزادراه قزوین-رشــت دانست و اضافه کرد: این آزادراه 
به طول هشت کیلومتر از نظر صعوبت اجرایی و هزینه های ساخت یکی از 
پروژه های مثال زدنی در حوزه آزادراهی محسوب می شود که همه مسیر 
به صورت پل یا تونل ساخته شده اســت و افتتاح آن نقش مهمی در رفع 

ترافیک در مسیر تهران به رشت دارد.
وی، همچنین افتتاح باند رفت منطقه دو آزادراه تهران- شــمال به طول 
۲۲ کیلومتر را یکی از اقدامات انجام شــده در توسعه شبکه آزادراهی در 
دولت سیزدهم اعلام کرد و گفت:  افتتاح این پروژه علاوه بر افزایش ایمنی 
و کاهش زمان سفر، در زمینه استفاده از توان و تخصص مهندسان ایرانی 
و بومی ســازی تجهیزات مورد نیاز یکی از ابر پروژه های راهسازی کشور 
اســت و نقطه عطفی در ارتقای دانش، تخصص و نــوآوری های صنعت 

راهسازی محسوب می شود.
ملازینل در ادامه از افتتاح آزادراه مراغه- هشترود در سال جاری خبر داد و 
گفت:  بهره برداری از این آزادراه سهم بسزایی در تکمیل کریدور ترانزیتی 
و اتصال به کردســتان و اربیل در کشــور عراق از طریق مرز تمرچین به 

پایتخت از طریق آزادراه پیامبر اعظم دارد.
وی ادامه داد: احداث آزاد راه مراغه- هشــترود عــلاوه بر افزایش ایمنی و 
کیفیت عبور و مرور، موجب کاهش میــزان تصادفات و حوادث جاده ای، 
کاهش هزینه هــای رفت و آمد و صرفه جویی در مصرف ســوخت و زمان 
خواهد شد و تردد در سه اســتان آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی و 

کردستان را تسهیل می کند.
مدیرکل امور مجریان آزادراه ها همچنین از تکمیل کوتاه ترین مســیر 
آزادراهی تهران به مرز بازرگان تا پایان ســال جاری خبــر داد و اظهار 
داشــت: آزادراه تبریز- صوفیان به طول ۲۴ کیلومتر بخشــی از آزادراه 
سراســری تهران- بازرگان اســت که در قالب جاده ابریشم و قسمتی از 
بزرگراه آسیایی برای افزایش ظرفیت یکی از محورهای پر تردد تجاری 
و تفریحی منطقه طراحی شــده اســت که تا پایان ســال در دسترس 

هموطنان قرار می گیرد.

آزادراه مدیر ارزیابی و سرمایه گذاری داخلی صندوق توسعه ملی اعلام کرد

وگاهی ح های نیر وط صندوق توسعه ملی برای ورود به طر شر
محمدحسین ســیف اللهی مقدم  مدیر 
ارزیابی و ســرمایه گذاری داخلی صندوق 
توســعه ملی توضیحاتی را درمورد شروط 
این صندوق برای مشــارکت در طرح های 
نیروگاهی و همچنین انتقــال آب از خلیج 

فارس و دریای عمان ارائه کرد.
مجید شــکرالهی، با اشــاره به ســابقه 
۱۲ ســاله صنــدوق توســعه ملــی در 
حوزه هــای ارائــه تســهیلات و رصــد 
وضعیــت صندوق های مشــابه در دنیا، 
اظهار کــرد: فاصله معنــاداری بین نوع 
فعالیت و عملکرد صندوق توســعه ملی 
ایران و صندوق های ثروت دنیا مشــاهده 
می شود؛ به طوری که صندوق های ثروت 
دنیا حدوداً پنج درصــد از منابع خود را به 
بخش تسهیلات صِرف تخصیص داده اند 
و مابقی منابع این صندوق ها با اســتفاده 
از ابزارهای متنــوع ســرمایه گذاری به 
حوزه های متنوع اختصــاص پیدا کرده 

است.
وی ادامه داد: صندوق توســعه ملی نیز در 
راستای هدف اصلی خود که افزایش پایدار 
منابع و حفــظ ارزش هــای دارایی ها بین 
نســلی و در اختیار صندوق است، تصمیم 
گرفته است با استفاده از تجارب بین المللی 
و لحاظ شــرایط کشــور و مدل های تجربه 
شــده، در حوزه های متنوع و با اســتفاده 
از ابزارهــا مختلف ســرمایه گذاری در این 
راســتا اقدام کند. البته این مشــارکت ها 
لزومــاً ســهامداری در شــرکت ها نبوده و 
مخالف بنگاه داری توســط صندوق است؛ 
در این راستا طی یک سال گذشته قوانین، 
مجموعــه دســتورالعمل ها و آئین نامــه 
مرتبــط بــا آن تدویــن و در چندین طرح 
دارای شــاخص های مناســب اقتصادی، 

سرمایه گذاری انجام شده است.
مدیــر ارزیابــی و ســرمایه گذاری داخلی 
صندوق توســعه ملی بــا بیــان اینکه این 
صنــدوق بر اســاس ویژگی هــای صنعت 
طرح، ریســک های مترتب بر آن و نوع مدل 
کسب وکار، مدل مشارکت و سرمایه گذاری 
خود را تعریف می کند، توضیح داد: صندوق 
توسعه ملی تا کنون با تصویب ۵.۵ میلیارد 
دلار در حوزه طرح های نیروگاهی موجود، 
حــدود ۳.۵ میلیــارد دلار تخصیص منابع 
داشــته اســت اما به دلیل مدل کسب وکار 
نیروگاهی در کشور و مشکلات مرتبط با این 
حوزه بازگشت مناسب منابع ارزی صندوق 

موفق نبوده است. 

این موضوع نشــان می دهد صنــدوق باید 
مدل خاصی را با توجه به دغدغه بازگشــت 
منابع ارزی خود و بر اســاس کسب بازدهی 
مناســب ســرمایه گذاری برای این حوزه 

طراحی کند.
به گفته شــکرالهی در حوزه سرمایه گذاری 
علاوه بــر این طرح و مدل کســب وکار باید 
دارای توجیه مناســب اقتصادی باشد؛ زیرا 
صندوق توسعه ملی قصد ندارد بنگاه داری 
کند، بر این اســاس اهلیت متقاضیان طرح 
و شــرکا از جهات مدیریتی، اجرایی، سابقه 
مرتبط با انجــام طرح های مشــابه، روزمه 
عملکردی مناسب و همچنین توانایی مالی 

اهمیت دارد.
وی در ادامه با بیان اینکه ســال گذشــته 
کشــور در پیک مصرف برق حدوداً با ۱۷ 
هزار مگاوات کســری مواجه بود، عنوان 
کرد: این کســری بــرق بر اســاس آمار 
ارائه شده توســط مراجع رسمی فقط در 
حوزه های معدنــی ۱۶۰ هــزار میلیارد 
تومان درآمد از دســت رفته داشته است، 
این رقم با توجه به تغییرات نرخ ارز در سال 
جاری با فرض همان میزان کســری برق 
حدود ۳۰۰ هــزار میلیــارد تومان پیش 

بینی می شود.
مدیر ارزیابی و ســرمایه گذاری داخلی 
صنــدوق توســعه ملــی از طراحی یک 
مدل برنده_برنده توســط این صندوق 
خبر داد و اظهار کرد: بر اســاس این مدل 

هم صندوق توســعه ملــی و هم واحدی 
صنعتی بزرگ دارای درآمــد صادراتی 
ارزی که به برق نیاز دارد، منتفع خواهند 
شــد. چراکه در این مدل هم برق صنایع 
بزرگ دارای درآمــد ارزی تأمین خواهد 
شد و هم در خصوص ســود مشارکت و 
بازگشــت منابع ارزی صندوق اطمینان 

حاصل می شود.
شــکرالهی با بیان اینکه ۹ تغییــر در مدل 
ســرمایه گذاری نیروگاهــی اعمال شــده 
است، توضیح داد: در این راستا قرار شد این 
ســرمایه گذاری به نیروگاه های خود تأمین 
یا همان نیروگاه هایی که یک مصرف کننده 
اصلی دارای درآمد ارزی، برای آن ها وجود 

دارد اختصاص یابد.
 طبق بررســی های انجام شــده، علاوه بر 
فاصله معنــار داری میــزان تولید بــا نیاز 
مصرف در پیک، عامــل بازدارنده دیگر نیز 
ظرفیت شبکه انتقال است؛ به همین دلیل 
تصمیم گرفته شــد نیروگاه هایی که برنامه 
ریزی مشــارکت آنها وجــود دارد، نزدیک 

مصرف کننده های بزرگ باشد.
وی افــزود: بر این اســاس مــدل مدنظر 
صنــدوق، بــرای مصرف کننــده بزرگ 
الزامی در نظر گرفته شــد مبنــی بر اینکه 
صندوق برق را بــه مصرف کننده به صورت 
ارزی و با اخــذ رفع تعهــد ارزی حاصل از 
درآمدهــای ارزی آن واحــد بفروشــد، 
ســپس به منظور اطمینان از سود حاصل 

از ســرمایه گذاری، نرخ فــروش ارزی را با 
تــورم ارزی تعدیل کــرده و مصرف کننده 
بایــد از درآمد صادراتی خــود تعهد ارزی 
به صندوق را انجام دهــد. در این مدل دو 
طرف برنده خواهند بود. هم مصرف کننده 
که به درآمدهای ارزی قابل توجهی دست 
خواهد یافت که حتی می تواند برای توسعه 
فعالیت خود مســیر مشــخصی را متصور 
شود و هم یک ســرمایه گذاری نیروگاهی 
اقتصادی بــا اطمینان از بازگشــت منابع 
ارزی ســرمایه گــذاری شــده، صــورت 

می گیرد.
مدیــر ارزیابــی و ســرمایه گذاری داخلی 
صندوق توســعه ملی با تاکید بر اینکه این 
صندوق بــرای نیروگاه هــای جدید فقط 
بــا تغییرات ســاختاری مدل بیان شــده، 
مشــارکت می کند، اظهار کــرد: صندوق 
توســعه ملی علاقه ای به بنگاه داری ندارد 
و فقط کمک می کند تا عــلاوه بر اطمینان 
از بازگشــت منابع ارزی خــود، مدل های 
ســرمایه گذاری اقتصادی شــوند. در این 
میان به واســطه اهرم منابع ارزی، شرکایی 
که تجارب خوبی در این زمینه دارند فعالیت 
خواهنــد کرد و کمــک به توســعه بخش 
خصوصی بــرای این صنعت رقــم خواهد 

خورد.
شــکرالهی افزود: در حاصــل حاضر مدل 
جدید مشارکت صندوق در زمینه تأسیس 
سه نیروگاه برای سه شرکت بزرگ فولادی 

در حال نهایی شــدن اســت؛ یک ضلع این 
مدل مصرف کننده یا همــان صنایع بزرگ 
قرار دارند، یــک ضلع پیمــان کار یا همان 
بخش خصوصــی و یک ضلع نیــز صندوق 

توسعه ملی است.
وی بــا تاکید بــر اینکــه نیروگاه هایی که 
تأسیس خواهند شد عمدتاً سیکل ترکیبی 
هستند، اظهار کرد: یکی از اهداف صندوق 
توســعه ملی افزایــش ضریــب بهره وری 
صنعت نیروگاهی است. بر اساس گزارشات 
متوسط ضریب بهره وری صنعت نیروگاهی 
کشــور در حال حاضر کمتــر از ۲۷ درصد 
است که فاصله معناداری با دنیا دارد. الزامی 
که صندوق توســعه ملی در مشــارکت در 
نیروگاه هــای جدیــد دارد این اســت که 
ضریب بهــره وری حداقل بایــد ۵۴ درصد 

باشد.

جزئیات مدل انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان به صنایع

مدیــر ارزیابــی و ســرمایه گذاری داخلی 
صندوق توســعه ملی در ادامه با بیان اینکه 
یکــی از ســرمایه گذاری های صندوق در 
حوزه شیرین ســازی و انتقال آب به صنایع 
بزرگ دارای درآمد ارزی اســت، گفت: این 
صنایع برای تعهدات مســئولیت اجتماعی 
خود الزام به ارائه بخشی از آب را به مصارف 

خانگی دارند. 
شــاخصی کلــی کــه در ایــن مدل های 
مشارکت صندوق وجود دارد به این صورت 
اســت که در نظام نامه تســهیلات صندوق 
اشــاره شــده اســت که باید IRR طرح ها 
حداقــل ۱۵ درصــد ارزی باشــد. درواقع 
صندوق توســعه ملی مدل هــا را اقتصادی 
کــرده و تضمین پیدا می کنــد منابع ارزی 
تخصیــص داده شــده را به صــورت ارزی 

دریافت خواهد کرد.
شــکرالهی تاکید کرد: صندوق توسعه ملی 
در این خصوص نیاز بــه حمایت دولت دارد 
تا صنایع را ملزم کند تا از این آب اســتفاده 
کرده و به منابع زیرزمینی آســیب نرسانند. 
اگر صنعت هزینه آب و انــرژی را به صورت 
واقعی پرداخت کنــد در فرایند تولید خود 
بهبود ایجاد کرده و برای دســتیابی به این 
مهم، به ســمت شــرکت های دانش بنیان 
برای رفع مشــکل خود می رود و به صورت 
سلسله وار تقاضای مناسب برای بخشهای 
دانش بنیانی برای ارتقا عملکرد و بهره وری 

ایجاد می شود.

وزیـر اقتصاد اعلام کرد

 ناترازی بانک ها به دلیل ضعف نظارتی
رئیس سازمان برنامه و بودجه:

دولت امسال استقراضی 
از بانک مرکزی نداشت
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به دنبال بازگشایی سامانه یکپارچه تا ۹ شهریور برای ۳ درصد متقاضیان

بدون نوبت ها هم می توانند ثبت نام کنند

رئیس جمهور در سومین نشست خبری:

وپا و آمریکا  زندگی مردم را به اراده ار
وصل نمی کنیم

رییس کل بانک مرکزی در همایش بانکداری اسلامی اعلام کرد
 تشریح دلایل اصلی ناترازی بانک ها 

ون رفت از آن و راه های بر
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 نشانه شناسی رسیدن به قله
 مهدی محمدی  از یک نظرگاه روزمره نگر، تاکتیکی و خبرزده، این ســخن 
که نزدیک قله قرار داریم ممکن اســت غیرواقع بینانه به نظر برســد. چطور با 
وجود این همه مشــکلات نزدیک قله قــرار داریم؟ از یک منظــر توجیه گر و 
ســطحی نیز اینکه نزدیک قله قرار داریم به جای اینکه یک واقعیت عینی در 
نظر گرفته شود- که باید روی آن ایستاد و بر اساس آن برنامه ریزی کرد- به یک 
شعار فروکاسته می شود که می توان آن را روی بیلبورد های شهری نصب کرد 

بی آنکه واقعا تبیینی صورت گرفته و حقیقت آن آشکار شده باشد.

یادداشت

میای با هم عکس بگیریم؟
ایوب آقاخانی  »خائن کشــی« را دوست دارم. نه برای ســهم اندکی که در 
ســاختمانش دارم؛ بیشــتر بخاطر قرابتش به فضای یکــی از محبوب ترین 
کارهای استاد در ذهنم یعنی »سرب«؛ و دیگر بخاطر بازیگوشی اش در دست 
به دست کردن مختصات دو ژانر دلچســب برای من »نوآر« و »وسترن« و در 
کنار همه ی این ها اصرار کیمیایی به افراشته کردن پرچم جهانش که از منظر 

من یک اصرار هنرمندانه ی اصیل است.

دیدگاه

صفحه 3



رئیس جمهور در سومین نشست خبری:

وپا و آمریکا وصل نمی کنیم زندگی مردم را به اراده ار

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 نشانه شناسی رسیدن به قله
 مهدی محمدی  از یک نظــرگاه روزمره نگر، تاکتیکــی و خبرزده، این 
سخن که نزدیک قله قرار داریم ممکن اســت غیرواقع بینانه به نظر برسد. 
چطور با وجــود این همه مشــکلات نزدیک قله قرار داریــم؟ از یک منظر 
توجیه گر و ســطحی نیز اینکه نزدیــک قله قرار داریم به جــای اینکه یک 
واقعیت عینی در نظر گرفته شــود- که باید روی آن ایســتاد و بر اساس آن 
برنامه ریزی کرد- به یک شعار فروکاسته می شــود که می توان آن را روی 
بیلبورد های شهری نصب کرد بی آنکه واقعا تبیینی صورت گرفته و حقیقت 
آن آشکار شده باشــد.آنچه جامعه ایرانی در این مقطع از تاریخ خود به آن 
نیاز دارد از قضا واقع بینی مضاعف اســت. همین که به اندازه کافی واقع بین 
باشــیم و به قول آن فیلســوف اروپایی »ســر خودمان را از پنجره بیرون 
بیاوریم« آن وقت خواهیم دید ایــن جمله تا چه حــد واقع بینانه و از قضا 
سختگیرانه اســت. مهم ترین ویژگی رهبر معظم انقلاب در این مقطع نیز 
همین واقع بینی حیرت آوری است که به جامعه و جهان ما تزریق می کنند 
اما عموما در سطحی بحث ناشده باقی می ماند و حقایق مهم نهفته در پس 
این بیانات مکتوم نگه داشته می شود. این سخن اکنون چه معنا دارد که ما 
نزدیک قله قرار داریم؟ یک شیوه بسیار راهگشا برای ارزیابی این مساله این 
است که ببینیم در رویارویی مســتمر و عمیقی که میان ایران و دشمنانش 
در جریان است، آنها می خواســته اند ایران را از رســیدن به چه چیزهایی 

بازدارند و اکنون آن چیزها در چه وضعیتی هستند. 
برنامه هسته ای مثال خوبی است. بیش از ۲ دهه است دشمنان ایران تلاش 
کرده اند ایران را از داشتن یک برنامه هسته ای صنعتی شده منصرف کنند 
نه به این دلیل که فکر می کردند ایران روزی سلاح هسته ای خواهد ساخت، 
بلکه به این دلیل که می دانستند برنامه هسته ای به عنوان یک صنعت مادر 
کشور را رشــد خواهد داد، عزت ملی را افزون تر خواهد کرد و از همه مهم تر 
وضعیت ژئوپلیتیک ایران را به نحو جهشی ارتقا خواهد داد. اکنون ایران از 
یک مسیر بسیار غیرمعمول )که نه شامل ساخت سلاح می شود و نه شامل 
اعانه گرفتن از قدرت های بزرگ( یک قدرت هســته ای نوآور اســت که هر 
تصمیم سیاسی ای بگیرد، قدرت فنی دســتیابی به آن را دارد و جهان نیز با 

این حقیقت کنار آمده است؛ این از گام اول.
دومین گام رســیدن ایران به قله را زمانی می توان درک کــرد که به برنامه 
منطقه ای ایران نگاه کنیم. شهادت سردار ســپهبد سلیمانی از دید غربی ها 
باید کمر این برنامه را می شکســت اما اکنون خود معترفنــد و روزانه با این 
حقیقت زندگــی می کنند که در ایجــاد دوقطبی »اقتصــاد - مقاومت« در 
کشــورهای منطقه شکســت خورده اند و تمایل اجتماعی بی سابقه ای در 
منطقه برای مبارزه با اسرائیل و آمریکا ایجاد شــده است. در سطح سیاسی 
هم تعداد دولت هــای حامی مقاومت در منطقه از هــر زمان دیگری در چند 
دهه گذشــته و حتی اوج دوران نقش آفرینی شهید ســلیمانی بیشتر است. 
زمانی این یک رویا بود که آمریکا تصمیم به تــرک منطقه بگیرد اما حالا این 
یک پروژه سیاسی اســت که آمریکایی ها خود روزانه فکر می کنند بهترین 
فرمول برای محقق کردن آن چیست.ســومین گام در نزدیکی قله، مربوط 
به برنامه دفاعی ایران بویژه برنامه موشکی و پهپادی است. اگرچه دورنمای 
هیچ جنگی در منطقه وجود ندارد لیکن امروز دوســت و دشــمن معترفند 
ایران یک قدرت نظامی متعارف در ابعاد فرامنطقه ای است که برنامه دفاعی 
آن هم بسیار موثر و قابل صادرات و هم بســیار ارزان و به صرفه است. دفاع در 
ایران هم بومی و هم کارآمد اســت و تلفیق ایدئولوژی شیعی با قدرت دفاعی 
میزانی از بازدارندگی برای کشــور ایجاد کرده که در طــول تاریخ چند هزار 
ساله ایران بی سابقه است. غربی ها تا دیروز گمان می کردند فقط باید نگران 
سلاح هسته ای ایران باشــند اما امروز فهمیده اند حتی پهپادهای چند هزار 
دلاری و گلوله های توپ چند صد دلاری ایران هم می تواند معادلات آنها را به 
هم بزند. اینجا جای تفصیل نیست اما اگر از منظر همین برنامه های راهبردی 
به صحنه نگاه کنیم که آمریکا می خواسته آنها را متوقف کند اما ایران بر آنها 
پای فشــرده، خواهیم دانست ما به بهترین شــکل ممکن به آنچه از آن منع 
شده بودیم دســت یافته ایم. گاهی برای اینکه موفقیت خود را ارزیابی کنید 
و ببینید کجای راه هســتید، باید از برهان خلف استفاده کنید. به جای اینکه 
دنبال آن باشید که دریابید داشته های شــما چقدر می ارزد، ببینید دشمن 

می خواسته چه چیزی را از شما سلب کند و آیا موفق شده است یا نه؟
روش دیگر تخمین اینکه آیــا قله ای وجود دارد یا نه و آیــا ما به آن نزدیک 
هســتیم یا خیر، این است که ببینیم گزینه های فشــار دشمن علیه کشور 
چه بوده و اکنون چه وضعی دارد. جمهوری اســلامی برای همیشه و به نحو 
پایدار، گزینه حملــه نظامی به خاک ایران را از جانب همه دشــمنان خود 
منتفی کرده است. ایران اکنون جزو معدود کشورهای جهان است که هیچ 
ریســک نظامی معتبری خاک آن را تهدید نمی کنــد و تمامیت ارضی آن 
وابسته به اراده هیچ قدرت خارجی هم نیســت. امروز حتی دیوانه ای مانند 
نتانیاهو هم همه حواس خود را جمع کرده کــه یاوه ای مانند همه گزینه ها 
درباره ایران روی میز است را زیاد تکرار نکند، چراکه می بیند سطح تهدید 
علیه آن از پشــت دیوار های غزه، به پشت ســاختمان های تل آویو رسیده 
است. مساله تحریم ها از همه جالب تر است. کسری از تحریم هایی که علیه 
ایران اعمال شده کافی است تا هر قدرت ســرپایی را از پا بیندازد و شیرازه 
هر جامعه ای را - هر قدر هم مســتقل و توانمند - از هم بگســلد. ایران تنها 
کشوری در جهان است که توانسته واقعا یک رژیم بسیار موثر و دقیق برای 
دور زدن تحریم ها ایجاد کند و به این ترتیب اقتصــاد خود را هم در مقابل 
فشار خارجی و هم حتی نوســانات اقتصاد جهانی تا حد زیادی مصون نگه 
دارد. عبور از تحریم های نفتی و بانکی یک گام بسیار بلند به سمت استقلال 
اقتصادی، بهره وری ملی و استفاده درســت از منابع داخلی برای تولید کالا 
و خدمات اســت که در ایران قدر آن بخوبی دانسته نشده اما دشمنان ایران 
خوب می دانند چه بر سر آنها آورده است. اساسا به دلیل مقاومتی که ایران 
کرده اســت و هنرمندی ای که در بی اثر کردن تحریم ها از خود نشان داده، 
اکنون جهان به عبور از دلار فکر می کند، زیرســاخت های دور زدن جهانی 
تحریم در حال ایجاد است و حتی کشــورهای بزرگ از ایران می خواهند به 

آنها بیاموزد چگونه این راه را چنین به سرعت و با موفقیت طی کرده است.
با عبور از گزینــه نظامی و تحریــم، عملیــات در منطقه خاکســتری یا آنچه 
اسرائیلی ها آن را کشتن با هزاران زخم نامیده اند تنها چاره ای بود که پیش روی 
غربی ها ماند. پیشرفته ترین، مهیب ترین و می توان گفت هنرمندانه ترین نسخه 
این پروژه در آشوب های سال گذشته ایران اجرا شــد و ناکام ماند. من اکنون در 
حال نوشتن تحقیقی بســیار مفصل در این باره هستم که بزودی منتشر خواهد 
شــد اما در اینجا همین قدر بگویم که آنچه در ایران اجرا شد نه تنها هیچ نمونه 
دیگری در جهان ندارد بلکه اساسا به آن شــکل در هیچ جای جهان قابل انجام 
هم نیست. پیشــرفته ترین نوع جنگ ترکیبی درون ایران اجرا شد در حالی که 
ایران تحت شــدیدترین فشارها هم قرار داشــت و آن پروژه اکنون هم شکست 
خورده و هم لو رفته اســت. نتیجه از پــا درآمدن ایران با هــزاران زخم نبود اما 
امکان حمله به دشــمن با نیش هزاران زنبــور را برای ایران فراهــم کرد و این 
چیزی است که صهیونیست ها روزانه به آن شهادت می دهند. اگر هدف داشتن 
درکی واقع بینانه از این موضوع باشد که آیا واقعا نزدیک قله ای ایستاده ایم یا نه، 
یک نگاه بسیار مختصر به نظم جهانی نیز ضروری اســت. روزگاری غربگرایان 
می گفتند ایران با راهی که می رود هم در شــرق و هم بر غــرب منزوی خواهد 
شــد اما حالا می بینیم بر اثر مجموعه تحولات پس از جنگ اوکراین، شــرق به 
طور دسته جمعی به عمل به الگوهایی متمایل شــده که نخستین بار ایران آنها 
را ابداع کرده و توســعه داده است. در اقتصاد و سیاست، شــرق در حال ایرانیزه 
شدن اســت و آنچه زمانی در ایران شعار نامیده می شــد بدل به سیاست جاری 
بسیاری از کشورهای بزرگ شده اســت.تعبیری که برخی غربی ها گوشه و کنار 
درباره انگیزه اصلی خود از راه اندازی آشــوب های سال گذشــته در ایران به کار 
برده اند همین است که ایران وارد بازی بزرگان شده و باید آن را از درون متوقف 
و به مرزهای خود محدود کرد و الا  چه بســا همان طور که مجبور شــدند ورود 
ایران به باشــگاه هســته ای را بپذیرند، مجبور خواهند بود با بازیگری ایران در 
ابعاد فرامنطقه ای هم کنار بیایند. به همین علت اســت که اکنون آمریکایی ها 
کاهش تنش را مهم ترین راهبــرد خود درباره ایران قرار داده اند و کشــورهای 
منطقه هم برای جلوگیری از رویارو شــدن با ایران از یکدیگر سبقت می گیرند. 
البته آخرین گام ها برای رسیدن به قله طبعا دشــوارترین آنها هم هست. هنوز 
اقتصاد روزمره در ایران به عنوان یک چالش جدی باقی مانده که همچون غباری 
غلیظ نزدیکی به قله را می پوشاند و هم کام هایی را که بابت چنین توفیقاتی باید 
شیرین باشــد، هر دم تلخ می کند. وظیفه مســؤولان اجرایی اکنون از هر زمان 
دیگری سنگین تر است تا مبادا دشــمن بتواند به توده های مردم مجددا آدرس 

غلط بدهد و بیغوله را با شاهراه بیامیزد.

یادداشت

خریدار   رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
به دولتمردان توصیه کرده اســت برای حل 
مشــکلات مردم در میدان باشــند، گفت: 
اقتصاد و زندگی مردم را بــه اراده آمریکا و 

برخی کشورهای اروپایی وصل نمی کنیم.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی روز سه شنبه 
در ســومین نشســت خبری خود با رسانه 
های داخلی و خارجی با عرض تســلیت به 
مناسبت ایام ســوگواری و اربعین حسینی 
)ع( و قدردانی از اصحابه رســانه که همواره 
دولت را در اطلاع رســانی و  انکعاس اخبار 
دولت یاری می دهند  و بخشی از رسانه ها با 
نقدهای منصفانه به دولت کمک می کنند، 
گفت: ارتباط دولت با اصحاب رسانه را یک 
ضرورت می دانم که همواره برای تبیین نظر 
دولتمردان برای مــردم عزیز و انعکاس نظر 
مردم به مسئولان فعال هستند و می توانند 
ارتباط دوســویه و دوجانبه باشد که مردم و 
مســئولان را با یکدیگر مرتبط کنند که در 
جریان دغدغه های مردم و مشکلات مردم 

دولتمردان بیش از پیش قرار بگیرند.
وی اظهار داشــت: دولت کار خود را دوسال 
قبل در حالی آغاز کرد که شرایط و کشور در 
وضعیت خاصی بود؛ در آن شرایط کرونایی، 
اقتصاد با کسری بودجه، شــرایط تورمی و 
با کاهش کالاهای اساســی و مسائلی از این 
دســت مواجه بود که برخی از صاحبظران 
و دولتمردان گذشــته با تردید می گفتند 
که دولت چگونه می خواهد این شــرایط را 

مدیریت کند و شرایط را به پیش ببرد.
رئیس جمهور گفت: دولت سیزدهم با توکل 
به خدا و اعتماد به داشــته های بسیاری که 
ملت و کشور دارد و برخورداری از نیروهای 
جوان و کار آمــد کار را آغاز کرد در حالی که 
دشمنان باور نداشتند  در این شرایط بتوان 

کشور را اداره کرد.

 گفتمان دولت بازگشت به مردم 
و با نگاه مردم

رئیــس جمهــور ادامــه داد: کشــور مــا 
ظرفیت هــای فراوانــی دارد و معتقدیم با 
تغییر گفتمانی که در این دولت پیش آمد، 
بازگشت به مردم و با مردم بودن را سرلوحه 
خود قرار دادیم و با نگاه به داشته های درون 
کشور و رجوع به داخل، کار را شروع کردیم 
که این گفتمان می تواند بسیاری از مسائل 

را در کشور حل کند.
آیت الله رئیسی گفت: شرایطمان به نحوی 
شد که با کمک مومنانه مردم و کادر درمانی 
و بهداشتی وضعیت و شــرایط کرونایی در 
مــدت کوتاه تغییــر کرد. کســری بودجه 
نزدیک بــه ۴۸۰ هزار میلیــارد بود که می 
توانست برای کشور مشــکل ایجاد کند اما 
با ایجاد منابع در اختیار در کشــور کسری 
بودجه جبران شد.وی عنوان کرد: نرخ تورم 
که نزدیک به ۶۰ درصد بــود به ۴۶ درصد 
کاهش یافــت و با تامین کالاهای اساســی 
به نحــوی اطمینان در تامین همه اقســام 

کالاهای اساسی برای کشور ایجاد شد.

رشد اقتصادی در سال 1401 
به 4 درصد افزایش یافت

وی خاطرنشــان کرد: شــرایط کسب و کار 
تحصیل و تلاش متفاوت شــد به نحوی که 
رشــد اقتصادی در ۱۴۰۰ برخلاف گذشته 
۴درصد و بیش از آن را نشــان داد در ۱۴۰۱ 

هم رشد اقتصادی ۴ درصد در کشور شد.
رئیس جمهور گفت: این نشــاندهنده این 
اســت که در کشــور امید ایجاد شده است 
تورم تولید ۱۰۳ تبدیل به ۳۰ درصد شــد. 
رشد ماشین آلات تولید در کشور ۱۹ درصد 
شد. رشــد تولید ۶ درصد شد. همه شاخص 
ها نشــان دهنده رشــد و تلاش پیشرفت 

است.
آیت الله رئیســی بیان کرد: نــرخ بیکاری 
به ۸.۲ درصد کاهش یافت ، ۲۳ اســتان ها 
کشــور اعلام می کنند وضعیت بیکاری در 
استانشان نشــان می دهد شــرایط کاملا 
متفاوت شده است در یک سوم استان های 
کشور نشان می دهد نگران بیکاری هستند 

اما اشتغال ایجاد شده است.

 ۵ هزار کارگاه و کارخانه نیمه تعطیل
و تعطیل فعال شد

رئیس جمهــور گفــت: ۵ هــزار کارگاه و 
کارخانــه نیمه تعطیل و تعطیل فعال شــد 
یعنی اشــتغال و تولید در کشور فعال شده 
اســت. زمینه کار و  فعالیت در کشــور در 

بخش های  مختلف ایجاد شده است.
آیت اللــه رئیســی تصریح کــرد: همه این 
شاخص هایی است که نشان می دهد کارها 
و ظرفیت هایی که در کشــور وجود دارد و 
تلاش هاش که انجام شده جواب داده و بعد 

از این همه جواب می دهد.
وی یادآور شــد: دشــمن تلاش کرد که دو 
راهبرد را دنبــال کند اول منــزوی کردن 
ایران در جهان و دوم مایــوس کردن مردم 
در درون، هر دو راهبرد شکســت خورد و در 

منزوی کردن ایران اسلامی موفق نشدند.

رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: ما در ابتدا 
اعلام کردیم کــه موضوع برجــام نه اولین 
پرونده مــورد پیگیری ما اســت و نا آخرین 
پرونده خواهد بود. ما پرونده های متعددی 
در مسائل خارجی و سیاست خارجی داریم 
که همه اینها در دســتور کار دولت است و 

همه را همزمان دنبال می کنیم.
آیت الله رئیســی بیان کرد: ما مساله ارتباط 
با همســایگان در کنار ایــن موضوع دنبال 
کردیم و در حوزه ارتباط با همسایگان موفق 
شدیم. ارتباط با همسایگان را دنبال کردیم 
و موفق شدیم. ارتباط با کشورهای اسلامی 
را که دچار وقفه و مشکل شــده بود را احیا 

کردیم.

تجارت ایران با همسایگان 14 درصد 
رشد کرده است

رئیس جمهــور بــا اشــاره به سیاســت 
همســایگی دولت ســیزدهم، از رشد ۱۴ 
درصــدی ارتباطات تجــاری در این بخش 
خبر داد و گفــت: دولت ســیزدهم ارتباط 
با کشورهای همســو را دنبال کرد و سطح 
روابط اقتصادی و سیاســی و تجــاری ما با 
کشورهای همسایه و همسو بسیار متفاوت 

شد.
آیت الله رئیســی اضافه کرد: در ارتباطات 
تجاری با منطقه معلوم شد که ظرفیت های 
زیــادی در این کشــور وجــود دارد و طی 
برقراری ارتباط بــا آفریقا، آمریکای لاتین و 
بسیاری از کشــورهای آسیایی، فعال شدن 
در اتحادیه اوراسیا، با عضویت در شانگهای، 
عضویت اخیر در بریکس معلوم شد که ایران 
اســلامی ظرفیت و جایگاه دارد  دشمن در 
سیاســت منزوی کــردن ایران اســلامی 
نشــد. هم وضعیت سیاســی و هم وضعیت 
اقتصادی نشانگر این اســت که دشمن در 

راهبرد خودش موفق نشد و شکست خورد.
وی افزود: در حوزه ناامیــد و مایوس کردن 
مردم هــم به همیــن ترتیب اســت. به یاد 
دارید کــه هنوز چنــد ماهــی از روی کار 
آمدن دولت ســیزدهم نگذشته بود که یک 
حمله ســایبری به پمپ بنزین ها به صورت 
سراسری شــروع شــد و در سراسر کشور 
تلاش کردند که مــردم را عصبانی کنند اما 
مردم بســیار هوشــیارانه و با بصیرت کار را 
دنبال کردند و دشــمن را ناکام گذاشتند. 
دشــمن هم متوجه شــد که مردم با دولت 
همراه هستند و بنای دولت هم بر کار است و 

شعار دولت هم ما می توانیم است.   
وی یادآور شــد: اعتقــاد و بــاور دولت این 
اســت که همچنانی که ایران در حوزه های 
بســیاری مثل دفاع مقدس، دفاع از حریم 
حرم، حوزه های علم و فنــاوری، در صنایع 
هسته ای  و نظامی موفق شــد و در بسیاری 
از حوزه ها توفیق به دســت آورده، حتما در 

حوزه های دیگر هم موفق خواهد شد.
رئیس جمهور با بیان اینکه دشمن احساس 
کرد کشور در حال پیشــرفت است؛ همان 
تحلیل به جا و حکیمانــه ای که رهبری در 
دانشکده افسری به آن اشاره کردند، گفت: 
دشــمن احســاس کرد ما در همه حوزه ها 
در حال پیشــرفتیم، به ایجاد اغتشاش در 
کشور رو آوردند. تصورشــان این بود که با 
اغتشاش می توانند کار را دنبال کنند. حتی 
غربی ها میز مذاکره را تــرک کردند و دل به 
اغتشاشات بســتند و تصورشان این بود که 

اینگونه می توانند به اهدافشان برسند.
وی تصریــح کــرد: وقتــی که مــردم در 
اغتشاشات با کمک و حضور خود مانند همه 
عرصه ها، دشمن را ناکام گذاشتند، غربی ها 
بلافاصلــه پیام دادند که مــا می خواهیم به 
میز مذاکره برگردیم و دو مرتبه ســخن را 
آغاز کنیم. از این که بتوانند اهدافشان را در 

اغتشاشات دنبال کنند ناامید شدند.
آیت الله رئیســی دشــمنان دنبال ناامید 
کردن مردم در بخش هــای مختلف بودند، 
اما مــردم آنهــا را در این رابطه هــم ناکام 
گذاشــتند. یعنی هــم در عرصــه ناامید 
مردم و هم در عرصه منزوی کردن کشــور، 

ناامید شــدند و تلاش، فعالیت و امید در دل 
مردم روز به روز افزون شــد؛ شاخص های 
اقتصادی، تولید، علم و فنــاوری و کارهای 
دانش بنیانی که در این کشــور انجام شده 

موید این موضوع است.

دستاوردهای دانش بنیان، هدیه 
رئیس جمهور در سفرهای خارجی

رئیس جمهور گفت: در گذشته در سفرهای 
خارجــی از محصولات اصفهــان و صنایع 
دســتی نقاط مختلف کشــور برای هدیه 
استفاده می کردند ولی ما ترجیح می دهیم 
از صنایــع دانش بنیــان بــرای معرفی کار 
جوانان عزیز به ســایر کشــورها اســتفاده 
کنیم تا معلوم شــود آنها چقدر توانمندی 
علمی پیــدا کردند و کار فناورانــه در ایران 
به کجا رســیده اســت.وی با تاکید براینکه 
ما می توانیــم امروز را برای ایران اســلامی 
روزی بدانیم که از ایران به عنوان کشــوری 
پیشــرفته و فناور یــاد می شــود، گفت: 
بســیاری تلاش می کننــد در عرصه های 
مختلف به نحــوی ناامیدی را القــا کنند و 

»شما نمی توانید و مگر می شود« بگویند.
رئیس جمهور بــا تأکید بــر اینکه کارهای 
بزرگی در کشــور انجام شــده است، افزود: 
بهره برداری از فاز ۱۱ پــارس جنوبی یکی 
از جلوه هایــی بود که طرف هــای خارجی 
قرارداد بستند و در شــرایط تحریمی ایران 
را ترک کردند و تصور کردنــد که کار روی 
زمین می ماند اما متخصصین ایرانی نشــان 
دادند کار روی زمیــن نخواهند ماند و کار را 
به نتیجه رساندند. از این قبیل کارها زیاد در 

کشور داریم.

دستاوردهای دولت در حوزه مسکن، 
توجه به محرومان و ایجاد نشاط در جامعه

آیــت الله رئیســی درباره اقدامــات دولت 
در بخش مســکن گفت: اختصــاص زمین 
و تســهیلات از جملــه اقداماتــی دولــت 
در این حــوزه بود که در این راســتا چندی 
پیش بیش از ۱۰۰ هزار واحد مســکونی به 

متقاضیان تحویل داد شد.
رئیس جمهور رایگان شدن آب و برق و گاز 
خانواده های کم درآمــد را جزو برنامه های 
دانست و افزود: رایگان شدن بیمه سلامت از 
برنامه های مهم دولت است  به طوری که در 
کشور کسی نباشد که تحت پوشش نباشد؛ 
در همین ارتباط ۶ میلیــون نفر  به صورت 

رایگان بیمه شدند.
وی تاکید کرد: یقین داریم با کمک مردم و 
مردمی کردن اقتصاد و با حضور و مشارکت 
مــردم در حــوزه هــای مختلف و نشــاط 

اجتماعی بسیاری از مسائل قابل حل است.
آیت الله رئیسی به اســتناد به گزارش وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به اقدامات صورت 
گرفته در حوزه مسکن اشــاره کرد و گفت: 
در بهار امســال ۲۵ میلیون نفر از مردم در 
رویدادهــای فرهنگــی و هنری با نشــاط 
شرکت کردند که اینها نشــانه های مهمی 
اســت.رئیس جمهور افزود: در عید امسال 
بیش از ۵ میلیون سفر نوروزی داشتیم و در 
اربعین تعداد زیادی از مردم به کربلا ســفر 
کردند ، اینها نشــانه هایی اســت که مردم 
علاوه بر خواســته ها و گاهی گلایه هایی از 
بخش های مختلف دارند اما نشاط و حضور 
و مشارکت آن ها با دولت برای بازگردن گره 
ها جدی اســت.وی با ابراز امیدواری اینکه 
دولت در ادامه راه با همراهی مردم و با نگاه به 
ظرفیت های داخلی  این مسیر را طی کند، 
خاطر نشان کرد: به گفته رهبر فرزانه انقلاب 
اســلامی، به قله نزدیکیم و هرگز در این  راه 

ناامیدی در دل راه نخواهیم داد.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: من به دوستان 
دانشــگاهی و دانشجویان پیشــنهاد کردم 
که در کنار راهیان نور، راهیان پیشــرفت را 
فعال کنیم تا ببیننــد چه کارهای بزرگی به 
دست توانای جوانان و متخصصان در کشور 
انجام شــده و چه کارهای بزرگی در دست 
اقدام است. لذا باید گفت که در این حوزه هم 

دشمن نتوانست کار را پیش ببرد.
وی با بیان اینکه دولت برای حل مشــکلات 
اساســی که موجــب نگرانی مردم شــده، 
برنامه ریزی کرده اســت، گفت: برنامه های 
توسعه سوم، چهارم، پنجم، ششم را بررسی 
کردیم و در برنامه هفتــم برای رفع ناترازی 
در حوزه برق، آب، گاز و ناترازی های بانکی 
و بودجه ای برنامه ریزی کرده ایم تا مشخص 

شود تولید گاز و برق چگونه صورت بگیرد.
آیــت اللــه رئیســی بــا یــادآوری اینکه 
برنامه ریزی دولت با حرکــت و اقدام همراه 
اســت نه اینکه فقــط لایحــه برنامه هفتم 
به مجلس داده شود، خاطرنشــان کرد: ما 
ناترازی برق را شــناختیم. ۲۲ هزار مگاوات 
ناترازی بــرق داشــتیم و تا امــروز ۷ هزار 
مگاوات بــا ایجاد نیروگاه ها برطرف شــده 
اســت.رئیس جمهور از برنامه دولت برای 
جداســازی برق صنعتی از برق خانگی خبر 
داد به طوری کــه برق صنعتــی می تواند 
تولید داشته باشد و تولید آن به برق خانگی 
متصل نشود.وی خاطر نشان کرد که دولت 
با مدیریــت صنعت برق شــرایط را به گونه 
ای پیش برد که خاموشــی برای مشترکان 
خانگی وجود نداشته باشد و به همین دلیل 

خاموشی در تابستان رخ نداد.
رئیس جمهور به نخســتین ســفر استانی 
خود به اهواز اشــاره کرد و گفــت: آن زمان 
برای رفع مشــکل فاضلاب اهواز، ۴ جبهه 
کاری مشــغول به کار بودند کــه هر وقت 
باران می بارید و همه آن نعمت را از دســت 
می دانند، اهوازی ها دست به طرف آسمان 
می بردند که باز خانه هایمان پر از آب خواهد 
شد و احســاس می کردند این نعمت الهی 
یک زحمتی برای آنها شــده است. ولی در 
دور دوم ســفرها، این ۴ جبهــه تبدیل به 
۱۵۰ جبهه شــده یعنی تمام شهر تبدیل به 
کارگاه شده اســت تا کار به سامان برسد. در 
بسیاری از شهرها مثل ســنندج  و همدان 
شــرایط همینطور اســت.آیت الله رئیسی 
خاطرنشان کرد: در بسیاری از شهرها برای 
مســأله آب هدفگذاری کردیم؛ مشــکل ۳ 
هزار و ۵۰۰ روســتا از ۱۰ هزار روستا را که 
تنش آبی داشتند، حل شد و نگرانی ندارند. 
روســتاهای دیگر هم تا آخــر دوره دولت 
برنامه ریزی شــده اســت که مشکلاتشان 
حل شــود.رئیس جمهور اظهار کرد: توجه 
به قشــر محروم  و خانواده های مستمند، از 
مسائلی بوده که دولت همواره نسبت به آن 

نگرانی داشته است.

باید نسبت به منافع ملی و منافع مردم 
اشتراک نظر داشته باشیم

خبرنــگار روزنامه جــوان از رئیس جمهور 
درباره مخدوش جلوه دادن دســتاوردهای 
دولــت از ســوی رســانه های منتقــد و 
اصلاح طلب و نحــوه تعامل دولــت با این 
رسانه ها پرســید که آیت الله رئیس جمهور 
گفت: نــگاه منصفانه به عملکــرد دیگران 
بسیار مهم اســت؛ حتی اگر با انتقاد همراه 
باشــد اشــکالی ندارد. منتقدان بهتر است 
ابتدا هــم آنچه دولت تحویــل گرفته و هم 
تلاش هــای انجام شــده در ایــن زمینه را 
ببینند. ممکن اســت دولت یا دستگاهی در 
حوزه ای هم موفق نشود اما بنا داریم دلایل 
این عدم موفقیــت را به صورت شــفاف به 
مردم اعلام کنیم که ممکن است یا به دلیل 

عدم تامین بودجه  یا حتی کم کاری  باشد.
آیــت الله رئیســی بــا تاکیــد بــر اینکه 
دســتاوردهای دولــت را بایــد در ســبد 
نظام دیــد، گفت: این اختــلاف دیدگاه در 
کشور طبیعی اســت؛ روش و منش من در 
مســئولیت های مختلف پذیرش این نگاه 
متفاوت بوده است اما نباید نسبت به منافع 

ملی نباید بی توجه بود.
رئیس جمهور تصریح کرد: نقطه اشــتراک 
بین همــه احــزاب، گروه ها، دســته جات 
سیاســی که دل در گرو نظام دارند، مفهوم 
منافع ملی  و منافع مردم است که باید روی 

آن اشتراک نظر داشته باشیم.

وی گفت: هرجا سخن از منافع مردم است، 
باید شــکرگزار خدا باشــیم و اگر هم کسی 
هم کار خوب انجام داده اســت، از او تشکر 
کنیم و اگر نقصی وجــود دارد بازگو کردن 
آن ایرادی ندارد. ما در این مدت تمام تلاش 
خود را کردیم آنچه که از نواقص و مشکلات 
و کاستی ها وجود دارد با نگاه »ما می توانیم« 
حل کنیم.آیت الله رئیســی با بیــان اینکه 
دولتی نیســتیم که مشــکلات را به مردم 
منتقل کنیم، تصریح کرد: تحمل انتقادات 
و توییت ها برای ما بســیار سهل تر از انتقال 
مشکلات به درون جامعه است. ما آمدیم که 
مشکل مردم را به گردن گرفته و حل کنیم 
نه اینکه جامعه را دغدغه مند و نگران کنیم. 
روش بنده این اســت که در مسائل مختلف 
به هیچ عنــوان حق نگران کــردن مردم را 
نداریم. واقعیت به مردم گفته می شود اما بنا 

بر حل مشکل است.

مسیر حل مسائل کشور از همه 
نخبگان استفاده می کنیم

رئیس جمهــور با تاکیــد بر اینکــه بدون 
حل مســئله نباید از آن عبور کنیم، گفت: 
چالش هــای موضــوع ارز ۴۲۰۰ تومانــی 
همواره در رســانه ها و از سوی اقتصاددانان 
به عنوان مســئله مطرح بــود و بنای دولت 
حل چالش و رفع آن اســت. با چنین نگاهی 
آمدیــم و برخلاف مســئولان و دولت های 
گذشــته  از کنار موضوعات عبور نمی کنیم 
و در مســیر حل مســئله از همــه نخبگان 

استفاده می کنیم.
آیت الله رئیســی از همه رسانه ها و اصحاب 
قلم خواست که با انصاف به اقدامات بنگرند 
و نظرات خود حتــی اگر نقــدی به دولت 

داشته باشند، منصفانه بنگارند.

مسئولان برای حل مشکلات مردم 
در میدان باشند

رئیس جمهور در پاسخ به ســوال خبرنگار 
ایرنا مبنی بر اینکه دولت شما از جمله دولت 
های است که به سفرهای اســتانی  اهتمام 
جدی دارد اما برخی بر ایــن باورند که می 
شود از مرکز و ســتاد و به صورت کارتابلی 
و نظر ســنجی چشمی کشــور را اداره کرد 
و ســفرهای اســتانی را در دوره مدیریــت 
خود جدی نمــی گرفتند تجربه دو ســاله 
حضرتعالی در این  ســفرها و دستاوردهای 
آن چه بوده آیا این روند را ادامه خواهید داد؟ 
گفت: برخی در اوایل آغاز سفرهای استانی 
به من انتقاد کردند که در پاسخ گفتم شش 
روز در تهران به اداره امور کشور می پردازم 
و یک روز به سفر استانی می روم؛ شش  روز 

کار ملی و یک روز نگاه به استان ها.
آیت الله رئیســی تاکید کرد: بــاور من این 
است که سفر به استانها و بررسی مشکلات 
مــردم از نزدیک به دولت کمــک می کند، 
تجربه هم درستی این نگاه را اثبات می کند 
به قولی »شــنیدن کی بــود مانند دیدن«؛ 
می شود در تهران نشست و گزارشی را ارائه 
دهند که اکنون با داشتن ابزارهای ارتباطی 
این کار بسیار راحت است و می توان با فیلم و 
مستند سازی گزارش را برای حل مشکلات 
ارائــه داد. ولی به نظر من دیــدن نقص کار 
به انســان حس می دهد به همکاران خودم 
توصیه کــردم حس را در میــدان پیدا کند 
و مســئولان برای حل مشــکلات مردم در 

میدان باشند.
رئیــس جمهور بــا بیــان اینکه بــه همه 
دولتمردان اعــم از وزرا و اســتانداران نیز 
توصیه کرده است که سفرهای شهرستانی 
و استانی داشته باشند، افزود: به برخی نقاط 
استان ها که سفر کردم، مردم گفتند در این 
جا فرماندار هم نیامده و فقط بخشدار آمده 
است؛ این مهم اســت که مسئولان مسائل 
مردم را بشــنوند؛ این مهم اســت که یک 

مسئولی در آنجا پیگیر کار مردم باشد.
وی در عین حال گفت: صرف رفتن به استان 
ها مهم نیســت، پیگیری مصوبات سفر هم 
مهم است که در دولت ســیزدهم پیگیری 
مصوبات سفر هم از سوی استاندار و معاون 
اجرایی رییــس جمهور دنبال می شــود تا 
مردم شاهد عمل و اقدام در این حوزه باشند.
رئیس جمهور در پاسخ به ســوال خبرنگار 
شــبکه راشــا تودی مبنی بر اینکه برخی 
ناظران نقش ســازمان همکاری شانگهای 
و در کمــک به اقتصــاد ایــران در نجات از 
تحریم های غرب را کمرنگ تعریف می کنند 
و باور دارند که تنهــا راه نجات اقتصاد ایران 
نزدیک شــدن به کشــورهای غربی است، 
اظهار داشــت: ما میز مذاکــره را برای رفع 
تحریم ها ترک نکرده ایــم بلکه این دیگران 
بودند که آن را ترک کردند و الان هم تمایل 

به ادامه بحث و گفتگو با ما دارند.
وی گفت: ما بارها گفته ایــم که تنها پرونده 
سیاســت خارجی ما پرونده رفع تحریم ها 
نیست؛ پرونده ارتباط با کشورهای همسایه 
و امثال اینها نیز دنبال می شود و به موازات 
آن عضویــت در ائتلاف هــای منطقه ای و 

فرامنطقه ای نیز در دستور کار ما قرار دارد.
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معاون وزیر جهادکشاورزی اعلام کرد
خودکفایی در گندم نان

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی ضمن اشــاره به اینکه در 
گندم نان به خودکفایی رســیدیم، درباره آخرین آمار خرید تضمینی 
گندم گفــت: در حال حاضر خریــد این محصول از کشــاورزان به ۱۰ 

میلیون و ۱۵۰ هزار تن رسیده است.
علیرضا مهاجر در رویداد معرفی طرح ها و خدمات نوین بیمه کشاورزی 
با تاکید بر اهمیت بیمه در بخش کشاورزی گفت: باید راهی پیدا کنیم 

که کشاورزان به بیمه کشاورزی علاقه مند و اقدام به این کار کنند.
وی ادامه داد: مقام معظــم رهبری در بازدیدی از غرفه کشــاورزی در 
یکی از نمایشــگاه ها بر بحث خودکفایی گندم تاکید بسیاری داشتند و 
در آنجا اعلام کردند که به دیم زارها و آمارها نیز توجه بیشــتری شود تا 

بتوانیم به درستی تصمیم بگیریم.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: سال ۱۴۰۰، ۴.۵ 
میلیون تن خرید تضمینی گندم انجام شــد زیرا شرایط سختی بود. با 
پدیده خشکســالی مواجه شــدیم و کود نیز به موقع تامین نشد. اما با 
تدابیر اتخاذ شده سال ۱۴۰۱ خرید تضمینی گندم به ۷.۵ میلیون تن و 

امسال نیز به ۱۰ میلیون و ۱۵۰ هزار تن رسید.

به گفته مهاجر با اســتفاده از ابزار و تکنولوژی می تــوان به آمار دقیق و 
درست دسترسی داشت.

وی همچنین افزود که برای اســتحصال آمار دقیق، گندم آبی از گندم 
دیم جدا شد و برای هر کدام پروژه جداگانه ای در نظر گرفته شد.

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی در پایان گفت: امســال با 
عنایت الهی و تمرکز کشاورزان در گندم نان به خودکفایی رسیدیم که 

دستاورد بزرگی است.

عضو اتاق بازرگانی ایران:
وابط اقتصادی ایران با عضویت در بریکس  ر

گسترش می یابد
عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: عضویت 
ایران در بریکس پس از ورود به پیمان همکاری های شانگهای و توافق با 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا اقدام مهمی برای کشور است که به گسترش 

روابط اقتصادی و تجاری کمک می کند.
سید حمید حســینی با بیان اینکه روابط خارجی از دغدغه های اصلی 
مردم است، خاطرنشان کرد: بر همین اســاس هر اقدامی در این عرصه 
بازتاب وسیعی در کشــور و میان مردم دارد که نباید با گمانه زنی های 

نادرست به اختلافات در این زمینه دامن زد.

وی با اشــاره بــه پذیرفته شــدن عضویت ایــران در گــروه بریکس، 
خاطرنشان کرد: حضور در این ســازمان های بین المللی و منطقه ای به 
عنوان عضو رسمی برای ایران ضروری است؛ زیرا تاکنون در این بخش 
اقدامات کمی انجام شده و کشــور حضور بســیار کم رنگ در این نوع 

پیمان ها داشته است.
حســینی تاکید کرد: عضویــت در بریکس پــس از ورود به پیمان 
همکاری هــای شــانگهای و توافق برای تجــارت آزاد بــا اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا اقدام مهمی برای کشــور محسوب می شود که به 
گســترش روابط اقتصادی، تامین امنیت و چند جانبه گرایی کمک 

می کند.
وی تاکید کــرد: بریکس از اهمیــت ویژه ای برخوردار اســت، زیرا ۴۲ 
درصد جمعیت جهان، حدود ۳۰ درصد تولیــد ناخالص ملی دنیا و ۲۰ 

درصد تجارت جهانی را به خود اختصاص داده است.
حســینی تاکید کرد: برای عضویت ایران در بریکس از ســال ۹۴ اقدام 
شــده بود؛ اما تحولات کنونی در عرصه بین الملل باعث شــد که امکان 

عضویت ایران، امارات، عربستان و چند کشور دیگر فراهم شود.
 اعضای بریکس با عضویت رسمی برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای 
جنوبی از سال ۲۰۱۹ فعالیت های خود را به طور رسمی آغاز کرده است 
و در آخرین اجلاسیه که طی هفته گذشــته در ژوهانسبورگ آفریقای 
جنوبی برگزار شد، مقرر شد تا سال ۲۰۲۴، ۶ کشور آرژانتین، اتیوپی، 
امارات متحده عربی، ایران، عربستان سعودی و مصر به جمع این گروه 

اضافه شوند.

تعداد گواهی اسقاط برای شماره گذاری انواع 
وها اعلام شد خودر

 رییس ســتاد نوســازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرســوده، تعداد 
گواهی اسقاط برای شماره گذاری انواع خودروها را اعلام کرد.

به گزارش سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران )ایدرو(، »مهران 
سالاریه« با اشــاره به ابلاغ اصلاحیه ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت 
خودرو، گفت: بر این اساس، خودروهای تولیدی مشمول قانون مذکور 
به هفت گروه شــامل انواع موتورسیکلت، سواری، ون، وانت، کامیونت، 

مینی بوس، اتوبوس، کامیون و کشنده تقسیم می شوند.
وی افزود: همه ایــن خودروها در چهار گروه گواهی اســقاط شــامل 

موتورسیکلت، سواری، دیزل سبک و دیزل سنگین قرار گرفته اند.
ســالاریه به جدول معادل سازی تعداد گواهی اســقاط مورد نیاز برای 
خودروهای تولیدی و وارداتی اشــاره و تصریح کرد: بر این اساس، برای 
هر موتورسیکلت معادل یک هفتم گواهی اسقاط، سواری شخصی یک 
گواهی، تاکسی معادل ۲ گواهی، ون تا هشــت مسافر و تناژ حمل بار تا 
۱.۵ تن معادل ســه گواهی، مینی بوس و ون حداکثر ۱۶ به علاوه یک 
مســافر و تناژ حمل بار تا پنج تن معادل پنج گواهی، اتوبوس شهری و 
بین شــهری ۱۴ گواهی، وانت یک تن و پایین تر ۲ گواهی، وانت بالاتر 
از یک تن و کامیونت ۲ تا ۶ تن ســه گواهی، کامیون سبک ۶ تا ۱۰ تن 
پنج گواهی، کامیون متوسط ۱۰ تا ۲۶ تن ۱۲ گواهی، کامیون سنگین 
۲۶ تن و بالاتر ۱۴ گواهی و کامیون کشــنده ۱۶ معادل گواهی اسقاط 

نیاز دارند.
وی خاطرنشــان کرد: تا زمان تصویب آیین نامه جدید همه خودروهای 
تولیدی مکلفند از گروه گواهی اســقاط مجاز برای اســتفاده در گروه 

خودرویی تولیدی خود استفاده کنند.

بازار

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفــت: ناترازی بانک ها به 
دلیل فقدان نهادهای نظارتی است و ابزارهای نظارتی 

به اندازه کافی بازدارندگی لازم را ندارد.
ســید احســان خاندوزی در سی و ســومین همایش 
بانکداری اسلامی درباره دلایل ناتراتزی بانک ها اظهار 
کرد: ۴۰ سال از تدوین قانون عملیات بانکداری بدون 
ربا گذشته است و این ۴۰ سال فرصت مناسبی است تا 
مسیر طی شده را بررسی کنیم و نتیجه حاصل را چراغ 

راه سال های آتی خود قرار دهیم.
وی افزود: یکی از ممیزهای بانکداری اسلامی موضوع 
قرض الحســنه اســت و عمده بهره برداران بانکداری 
اســلامی گروه های اجتماعی و اقشــاری هستند که 
نیازمند دریافت تســهیلات خرد هســتند. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی گفت: دولت در دو ســال گذشــته 
تلاش کرده ســهم قرض الحســنه در تامین نیاز خرد 
خانوارها افزایش یابد و دو بانک قرض الحسنه را تقویت 
کردیم.خاندوزی با اشاره به اینکه یکی از سازکارها در 

شمول مالی اســتفاده از ظرفیت تسهیلات 
قرض الحسنه به عنوان اعتبارات خرد است، 
بیان کرد: اصــلاح روش محاســبه کارمزد 
تســهیلات قرض الحســنه امروز در دستور 
کار شــورای پول و اعتبار قرار دارد. با توجه 
به اینکه مســئله کارمزد ثابــت بارها مورد 
اعتراض بوده اســت، امیدواریــم امروز این 

مسئله برطرف شود.
وی با بیان اینکه اگر قوانین بانکداری اسلامی را رعایت 
می کردیم آیا با این حجم از ناتــرازی در بانک ها موجه 
می شــدیم؟ تصریح کرد: پاسخ این ســوال این است 
که در دل آســیب شناســی ناترازی به مسئله درآمد و 
هزینه می رســیم که به معنی ناترازی بدهی و دارایی 
اســت و اگر این مسئله برطرف شــود ناترازی بانک ها 
نیز حل می شــود.وزیر امور اقتصــادی و دارایی افزود: 
مقایسه این ریشه یابی با مساله ای که در دل بانکداری 
اســلامی مطرح می شــود که بانک باید نقش وکالتی 

خود را به نحو موثری انجــام دهد و بانک به 
عنوان رابط میان ســپرده گذارن و ســرمایه 
گذارن عمل کرده و ســود محقق شــده آن 
را به ســپرده گذاران برگرداند این مســائل 
شکل نمی گرفت.وی با تاکید بر اینکه ریشه 
ناتــرازی بانک ها عدم توجه بــه نقش اصلی 
بانک ها اســت، گفت: رکن اصلی بانکداری 
اســلامی پیوند بین بخش واقعی و پولی اقتصاد است 
و هرگاه این پیوند با عقود و قراردادهای بانکی شکسته 
شــود اثرات مخرب آن بر اقتصاد و نظام پولی کشــور 
وارد می شــود.خاندوزی بــا بیان اینکه اگــر مقامات 
در ســال های قبل در موضوع ناترازی، درآمد و هزینه 
بانک ها حساسیت داشتند و براساس ضوابط بانکداری 
متعارف عمل می کردند و پرداخت های مســتمر بیش 
از میزان ســود واقعی بانک بود شاهد ناترازی بانک ها و 
تکرار آن نبودیم، گفت: در پایان دهه ۸۰ و ۹۰ اســاس 
حیات نظــام بانکــداری و ناترازی بانک ها از ســمت 

حاکمیت و بانک مرکزی تامین شــده است.وی تاکید 
کرد: نظام عقود بانکداری اســلامی بازگشت به پیوند 
بخش واقعی و تولید کالا و خدمت است. برای بازگشت 
به اصلاح ســاختار به نحوی که فرصــت تولید و ایجاد 
بانک های ناتراز کمتر شــود ناچار به بازگشت به نقش 
درســت و پایبندی بانک ها در توجه به نقش درســت 
آن ها هســتیم.خاندوزی گفت: در نظــارت بانکداری 
اســلامی فاقد نهادســازی هســتیم و باید این مسأله 

برطرف شود تا هشدارها به موقع به بانک ها ابلاغ شود.
وی اظهار کرد: آنچه منجر شــد بانک قوامین، موسسه 
نور، بانک آیند ه و ســرمایه ناتراز شــوند ایــن بود که 
فاقد نهاد نظارتی در حوزه بانکداری اســلامی بودیم و 
ابزارهای نظارتی ما نیز بازدارنده نیستند.وزیر اقتصاد 
همچنین گفــت: همانطور که رئیــس جمهور درباره 
اصلاح نظام بانکی کشور تاکید دارند، در حال برگزاری 
جلســاتی با کارشناســان و صاحب نظران این حوزه 

هستیم تا بتوانیم نظام بانکی کشور را اصلاح کنیم.

وزیر

خریدار   رئیس سازمان برنامه و بودجه با 
اعلام اینکه دولت در ســال جاری، همانند 
سال گذشــته برای پرداخت هزینه ها هیچ 
اســتقراضی از بانک مرکزی نداشته است، 
گفت: این در حالی اســت که هر ماه از محل 
منابع جــاری بین ۱۵ تا ۲۰ هــزار میلیارد 
تومان برای بازپرداخت اوراق مالی منتشره 

در سال های گذشته پرداخت شده است.
داود منظور در جمع خبرنــگاران در مورد 
کنترل تورم و انضبــاط مالی دولت، با توجه 
به تغییرات مجلــس در بودجه، اظهار کرد: 
بودجه اصــولاً هــم در بخش منابــع ودر 
بخش مصارف به صورت پیش بینی اســت و 
سازمان برنامه و بودجه با اســتفاده از ابزار 
تخصیص متناسب با درآمدهایی که تحقق 
پیدا می کند، اعتبارات را تخصیص می دهد.

وی افــزود: برخی هزینه هــا اجتناب ناپذیر 
اســت که حتمــاً تخصیص پیــدا می کند؛ 
ولــی برخــی از هزینه هــای دیگــر، قابل 
مدیریت شدن اســت؛ مخصوصاً ردیف های 
متعددی در جداول پیوســت داریم که اگر 
درآمدهای دولت تحقق پیــدا نکند، به طور 
کامل تخصیص داده نخواهد شد و به نسبت 
کمتر تخصیــص پیدا خواهد کــرد. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه تأکید کرد: بنابراین 
ابزار تخصیــص کمک می کند کــه بتوانیم 
توازن بین درآمدها و هزینه ها را برقرار کنیم.

۵۰ درصد درآمدهای نفتی بودجه 
محقق شده است

رئیس ســازمان برنامه و بودجــه در مورد 
تغییرات مجلس در قانون بودجه به خبرنگار 
ایرنا، گفت: سال گذشــته تغییراتی توسط 
نماینــدگان در لایحه بودجــه دولت اتفاق 
افتاد که منجر به بیش بــرآوردی برخی از 
اقلام درآمدی شد. به عنوان مثال، در حالی 
که دولت قیمت هر بشکه نفت در بودجه را 
۶۵ دلار کرده بود. مجلــس این قیمت را به 
۸۵ دلار افزایش داد که ســال جاری قیمت  
فروش نفت کشور در اغلب ماه ها حدود ۶۰ 
تا ۶۵ دلار بود؛ و در نتیجه درآمدهای نفتی 
در پنج ماه اول سال حدود ۵۰ درصد تحقق 

یافته است.

امسال هم استقراضی نداشتیم
منظور در مورد سؤال دیگر خبرنگار ایرنا در 
مورد اینکه آیا دولت امســال هم مانند سال 
گذشته اســتقراضی از بانک مرکزی انجام 
نداده اســت، پاسخ داد: امســال استقراض 
نداشتیم، البته با اســتفاده از ظرفیت ماده 
۱۲۵ قانون محاسبات عمومی در ماه هایی 
که محدودیت منابع پیدا می کنیم به صورت 
موقت از موجودی حســاب های ســپرده 

شــرکت های دولتــی با هماهنگــی بانک 
مرکــزی و خزانه داری برداشــت می کنیم 
که بعد از مدتــی این مبالغ برگشــت داده 
می شــود.وی بیان کرد: ما از همه ابزارهایی 
که در اختیــار داریم، اســتفاده می کنیم تا 
مجبور نشــویم از روش هــای تورمی مثل 
اســتقراض از بانک مرکزی و دست اندازی 
به پایه پولی اســتفاده کنیم. خوشــبختانه 
تا امروز بــرای پرداخــت هزینه های دولت 
از اوراق مالی و اســتقراض از بانک مرکزی 
استفاده نکردیم، درحالی که هر ماه بین ۱۵ 
تا ۲۰ هزار میلیارد تومان بازپرداخت اوراق 
مالی سال های قبل را انجام می دهیم؛ یعنی 
از محل درآمدهای جاری بدهی ســال های 

قبل را نیز پرداخت می کنیم.

 ۷۱ درصد درآمدهای دولت
 در پنج ماهه اول سال محقق شد

رئیس ســازمان برنامه و بودجه تأکید کرد: 
خرسند هستیم که با مدیریت هزینه هایی 
که انجــام می دهیــم علی رغــم اینکه در 
پنج ماهه اول ســال درآمدهــای دولت در 
حدود ۷۱ درصد تحقق پیدا کرده است، ولی 
توانسته ایم بدون اســتقراض و بدون انتشار 
اوراق، تمام تعهدات خــود را انجام دهیم و 
حتی تعهدات اوراق مالی سررســید شده را 

پرداخت کنیم.

واریز منابع جدید به حساب های 
پیشرفت و عدالت

منظــور در مــورد واریز منابع به حســاب 
صندوق پیشــرفت و عدالت کــه در قانون 
بودجه امسال آمده است، اظهار کرد: تلاش 

می کنیم متناســب با وصول و تحقق منابع 
همه تعهــدات خود در بودجــه را پرداخت 
کنیم.معــاون رئیس جمهور گفــت: واریز 
منابع به حساب صندوق پیشرفت و عدالت 
در دستور کار است و پرداخت های جدیدی 
را به این حساب انجام خواهیم داد که آماده 

تخصیص است.
وی با بیــان اینکه دولت و ســازمان برنامه 
و بودجــه بایــد تکالیفــی کــه در بودجه 
پیش بینی شــده اســت را به موقــع انجام 
دهد، اظهــار کرد: یکی از ایــن تکالیف این 
اســت که ما باید بخشــی از مالیات ها را که 
عمدتاً مربوط به بخش مســتغلات است را 
به صندوق ملی مسکن تخصیص دهیم تا از 
این محل بتوانیم طرح های توسعه مسکن را 

در وزارت راه و شهرسازی اجرا کنیم.
منظور گفت: در موارد دیگر مانند حســاب 
توسعه و پیشرفت اســتان ها باید منابعی از 
بودجه عمرانی تخصیــص پیدا کند. تلاش 
ما این اســت که متناســب با وصولی هایی 
که در حال رخ دادن است، ســهم هر کدام 
از حســاب ها را که دولت بایــد کمک کند 
بپردازیــم. تکلیــف داریم تا متناســب با 
وصول منابع همه آن چیــزی که در بودجه 
پیش بینی شــده اســت را پرداخت کنیم. 
در زمینه حســاب های پیشــرفت و عدالت 
تخصیص هــای جدیــدی را در دســتور 

تخصیص داریم.

احتمالا لایحه برنامه هفتم دو هفته 
آینده به صحن مجلس می آید

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در پاسخ به 
سوالی در مورد بررســی لایحه برنامه هفتم 

توســعه در کمیســیون تلفیق، گفت: این 
لایحه حدود ۴۵ روز است که در کمیسیون 
تلفیق در حال بررســی اســت؛ بررســی 
بخش های عمده آن رو به پایان است با این 
وجود قســمت هایی از آن هنوز باقی مانده 
اســت.منظور ادامه داد: با توجــه به اینکه 
وقت کمیسیون تلفیق در مهلت اول و دوره 
تمدید تمام شده است، عملا جلسات تلفیق 

روز چهارشنبه به اتمام رسیده است.
وی بیان کــرد: در حال حاضر کمیســیون 
تلفیق تصمیمی گرفته اســت که براساس 
آن اعضای این کمیسیون اختیارات خود را 
به کمیته منتخبی از هیئت رئیســه تلفیق، 
نمایندگان کمیته هــای تخصصی، نماینده 
دیوان محاسبات و نماینده دولت داده اند تا 
این کمیته موارد باقــی مانده را جمع بندی 
کند.رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان 
اینکه قرار اســت تا چند روز آینده نســخه 
مصوب کمیســیون تلفیق جهــت اظهار 
نظــر نماینــدگان بارگزاری شــود، گفت: 
نمایندگان ۱۰ روز فرصت خواهند داشــت 
تا بر روی این نســخه نظر خود را ارائه کنند 
و پس از آن لایحه وارد صحن خواهد شــد. 
پیش بینی ما این است که تا دو هفته آینده 
صحن کار خود را برای رســیدگی و تصویب 

نهایی آغاز کند.

تغییر در ساختار سازمان برنامه با 
هدف اثرگذاری بیشتر

منظور در خصــوص تغییرات ســاختاری 
در ســازمان برنامه و بودجه کشــور اظهار 
کرد: با تغییراتی که در ســاختار ســازمان 
برنامه و بودجه با موافقت ســازمان اداری و 

استخدامی انجام شد، ســازمان قصد دارد 
نقش موثرتــری در مدل سیاســت گذاری 

اقتصادی کشور ایفا کند.
وی ادامه داد: بــا توجه به اینکه ســازمان 
برنامه و بودجه در کمیته ها و شــورای های 
تصمیم گیــری متعــددی ماننــد ســتاد 
اقتصادی دولت، مجامــع عمومی نهادهای 
مالی حضور دارد و دبیرخانه صندوق توسعه 
ملی و دبیرخانه شــورای عالی انرژی را نیز 
برعهده دارد، باید بتوانیم نقش اقتصادی و 
سیاست گذاری ســازمان برنامه و بودجه را 

پررنگ تر و تاثیرگذار تر کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: مهم تر 
از ایــن موارد نقــش این ســازمان در اداره 
دبیرخانه شــورای اقتصاد اســت. در قانون 
برنامه و بودجه، شــورای اقتصــاد وظایف 
نســبتا گســترده ای را برعهــده دارد که 
مهم ترین محور آن هماهنگی امور اقتصادی 
و اجتماعی کشور اســت. برای عملی شدن 
هماهنگی باید بتوانیــم از ظرفیت خبرگی 
داخلی ســازمان و نخبگان خارج از سازمان 
استفاده کنیم.منظور با اشــاره به اینکه در 
جلسه هم اندیشــی با نخبگان برنامه ریزی 
و صاحب نظــران اقتصــادی، تحلیل های 
بســیار خوبــی از تجربه سیاســت گذاری 
اقتصادی در یک دهه گذشته صورت گرفت، 
بیــان داشــت: پیام های بســیار مهمی در 
خصوص سیاســت های مهار تورم، حمایت 
از تولیــد، بازتوزیع درآمد، سیاســت های 
پولی، سیاســت های مالــی و بودجه ای و 
سیاست های ارزی داده شــد. نکات خوبی 
در نقد آنچــه انجام شــده و در پیشــنهد 
اقدامــات جدید کــه می تــوان در آینده 
انجام داد مطرح شــد.وی تاکید کرد: بحث 
این جلســه بیشــتر در موضوعات عمومی 
سیاســت های اقتصادی بود، اما جلســات 
آینده موضوعات مشــخصی خواهد داشت 
تا بتوانیم موضوعات سیاســی را به به بحث 
بگذاریم. امیدوار هســتیم این نشست ها به 
افزایش کیفیت سیاست گذاری کمک کند 
و دولت بتواند در ماموریت های خود به ویژه 
در موضوع حمایت از تولید، رشد اقتصادی، 
کنترل تورم و دفاع از معیشت عمومی بهتر 

بتواند ایفای نقش کند.
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه در جمع 
خبرنگاران و در پاسخ به سوالی در خصوص 
آخرین وضعیت اجرای حساب واحد خزانه 
گفت: اجرای حســاب واحد خزانه را بانک 
مرکزی و خزانــه داری به طــور جد دنبال 
می کنند. دســتگاه هایی که حســاب های 
خود را بــه حســاب واحد خزانــه منتقل 
نکرده باشند در موضوع تخصیص بودجه با 

محدودیت هایی مواجه خواهند شد.

وزیر اقتصاد اعلام کرد؛ ناترازی بانک ها به دلیل ضعف نظارتی

به دنبال بازگشایی سامانه یکپارچه تا ۹ شهریور برای ۳ درصد متقاضیان

بدون نوبت ها هم می توانند ثبت نام کنند
خریدار  مدیر سامانه یکپارچه تخصیص 
خودروها از بازگشــایی مجدد سایت برای 
سه درصد متقاضیان جامانده از مرحله دوم 
که در آن زمان نوبت دریافت کرده بودند اما 
خودروســازان ظرفیت تخصیص نداشتند، 
بازگشایی شده و تا ساعت ۲۰ روز پنجشنبه 

)۹ شهریور ماه( فعال خواهد بود.
مهدی تقدســی، اظهار کــرد: همانطور که 
وعده داده شده بود، سایت سامانه یکپارچه 
تخصیص خودروها از شــب گذشته )ششم 
شــهریور ماه( برای متقاضیان مرحله دوم 
فروش یکپارچه )ســه درصد از متقاضیان( 
که با ظرفیت جذب نشــده خودروســازان 
خصوصی مواجه شده بودند، بازگشایی شد 
تا با حفظ اولویــت، امکان انتخاب خودروی 

جدید و جایگزین برایشان فراهم شود.
مدیرســامانه یکپارچــه تخصیص خودرو، 
خبر داد: با توجــه به ظرفیت ایجاد شــده 

توسط خودروســازان در پی افزایش تولید، 
متقاضیانی که در مرحله دوم سامانه فروش 
یکپارچــه و نوبت دهــی، هیــچ خودرویی 
به آن هــا تخصیص داده نشــده بــود، نیز 
می تواننــد اکنون برای ثبت نام در ســامانه 

اقدام کنند.
 وی اعلام کــرد: در این بازگشــایی مجدد، 
۹ مدل خودرو از دو شــرکت  خودروســاز 
برای متقاضیان در نظر گرفته شــده و برای 

انتخاب مشتریان عرضه شده است.
تقدسی همچنین خبر داد: همه متقاضیان 
محصولات دو شرکت خودروساز که موعد 
تحویل آن ها در فصول آتی یا ســال ۱۴۰۳ 
نیز است، می توانند در ســامانه اقدام کنند؛ 
ضمن اینکه در این مرحله، دو گروه مذکور 
)افرادی که هیچ خودرویی تخصیص نشده 
بود و دارنــدگان نوبت نیمــه دوم ۱۴۰۲ و 
سال ۱۴۰۳( می توانند نسبت به جابجایی 

خودرو از همان شرکت اقدام کنند.
یــادآوری می شــود: اواخر خــرداد ماه که 
نتایج قرعه کشــی نوبت دهــی مرحله دوم 
فروش یکپارچه خودروها، بر روی ســایت 
ســامانه مذکور بارگذاری شد؛ به ۹۷ درصد 
متقاضیانــی کــه در مرحلــه دوم فروش 
یکپارچــه خودروها ثبت نام کــرده بودند، 
طبق برنامــه زمان بنــدی تا پایان ســال 
۱۴۰۳ بر اساس برنامه تولید خودروسازان، 
تخصیص صورت گرفــت، اما برای ۳ درصد 
متقاضیان که ثبت درخواست خودروهای 
خودروســازان  )محصــولات   CKD
خصوصی( داشــتند، با توجه به محدودیت 
ایجــاد شــده و ظرفیــت جــذب نشــده 

خودروسازان، تخصیص صورت نگرفت.

مهلت 3 روزه ثبت نام و تغییرات
تقدســی در رابطه با مهلــت در نظر گرفته 

شــده برای این اقدامات و مهلــت ثبت نام، 
اعلام کرد: سایت ســامانه تا ساعت ۲۴ روز 
پنجشنبه )۹ شهریور ماه( باز و فعال خواهد 

بود و پس از آن بسته خواهد شد.
بدین ترتیب قرار شد با حفظ اولویت، امکان 
انتخاب خودروی جدید و جایگزین برایشان 
در شهریور ماه فراهم شود. برای این افراد، با 
توجه به اینکه ظرفیت خالــی برای تعدادی 

محصول هم در ســال جاری و هم در ۱۴۰۳ 
وجود دارد، پس از برنامه ریزی، مجدد سایت 
ســامانه فعال شــود تا برای خودروهایی که 
مشــخصا ظرفیت خالی دارنــد، ثبت تقاضا 
انجام شــود؛ حال طبق آنچه که وعده شده 
بود، ســایت ســامانه مجدد از شب گذشته 
)دوشنبه شــب( برای متقاضیان باز و فعال 
شده است و به مدت سه روز فعال خواهد بود.
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مراسم جاماندگان اربعین امسال در تهران 
خانوادگی برگزار می شود

مراسم جاماندگان اربعین حسینی چهارشنبه ۱۵ شهریورماه از میدان 
امام حســین )ع( تا حرم حضرت عبدالعظیم حســنی )ع( پس از نماز 
صبح با قرائت زیارت شریف اربعین به مســافت ۱۵ کیلومتر در تهران 

برگزار می شود.
حمیدرضا خونویی معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران در نشست خبری آئین پیاده روی جاماندگان اربعین حسینی که 
در این سازمان برگزار شد اظهار داشــت: همزمان با مراسم پیاده روی 
سید الشــهدا )ع( در روز اربعین، مراســم جاماندگان به مدت ۱۲ سال 

است که همزمان با سراسر کشور در تهران برگزار می شود.
وی افزود: کســانی که در این آئین شــرکت می کنند افرادی هستند 
که از حضور در پیاده روی اربعین محروم ماندند بر این اســاس مراسم 
جاماندگان اربعین حسینی چهارشنبه ۱۵ شــهریورماه از میدان امام 
حسین )ع( تا حرم حضرت عبدالعظیم حســنی )ع( پس از نماز صبح 
با قرائت زیارت شریف اربعین به مســافت ۱۵ کیلومتر در تهران برگزار 
می شود.معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران بیان 
کرد: تراکم جمعیت هنگام ظهر در شــهرری بســیار بالا خواهد بود. بر 
همین اســاس برای مدیریت جمعیت اطراف حرم حضرت عبدالعظیم 
حسنی سه ضلع شرق، غرب و جنوب در نظر گرفته شده تا فضایی برای 
قرائت و زیارت اربعین و استراحت شرکت کنندگان در نظر گرفته شده 
است.خونویی به موکب های مستقر در مســیر پیاده روی جاماندگان 
حسینی اشــاره کرد و گفت: یک هزار و ۳۰۰ موکب مردمی در این روز 
میزبان عزاداران حســینی خواهند بود این موکــب ها هر یک خدمات 
متفاوتی به زائران اباعبدالله الحســین ارائه خواهنــد کرد. مواکب های 
ام البنین )س( در طول مسیر به ارائه خدمات به بانوان و کودکان اهتمام 
خواهند داشت و مهیا ساختن مکانی برای استراحت بانوان و فرزندان از 
دیگر اقدامات این موکب ها خواهند بود. در این موکب ها بانوان فعالیت 
خواهند داشــت.وی افزود: مواکب پزشکی و ســامت در طول مسیر 
ترتیب داده شده و رایگان شدن ایستگاه های مترو و ترتیب ۵ پارکینگ 
برای پارک خودروی شرکت کنندگان در مراسم پیاده روی جاماندگان 
حسینی از جمله اقداماتی است که امسال برنامه ریزی شده است. درب 
تکایا، مساجد و حسینیه ها نیز در این روز باز بوده و به شرکت کنندگان 

در مسیر، خدمات رسانی خواهند داشت.
معاون فرهنگی ســازمان فرهنگی هنری شــهرداری تهــران اضافه 
کرد: لازم به تاکید است ســامانه تلفن ۱۸۳۷ از شنبه ساعت ۸ الی ۱۷ 
پاسخگوی سوالات شــرکت کنندگان در مراســم جاماندگان اربعین 

خواهد بود.

خونومی اظهار داشت: در مراسم امســال تاکید بر ایجاد فضا و تسهیل 
برای حضور خانواده ها در نظر گرفته شده اســت. پویش نذر اربعین از 
خانواده ها برای ارائه نذورات آنان دعوت می کند و امســال بســیاری از 

موکب ها توسط خانواده ها مدیریت می شود.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: امســال پیش بینی می شود قریب به ۴ 

میلیون زائر در آئین جاماندگان حسینی در تهران شرکت کنند.

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات پایتخت خبرداد
وشنده اینترنت هزار تومانی   بازداشت فر

اربعین در پایتخت 
رئیس پلیس فضای تولیــد و تبادل اطاعات پایتخت، از شناســایی و 
دســتگیری عاملین راه اندازی صفحه فیشــنگ با ترفند بســته های 

اینترنتی رایگان ویژه اربعین خبر داد.
ســرهنگ داود معظمی گودرزی در توضیح این مــدل از کاهبرداری 
گفت: متهــم با تبلیغــات دروغین کاربــران را ترغیب می کــرد که با 
پرداخت هزارتومان بتوانند این بسته ها را فعال کنند و با هدایت آنها به 

درگاه جعلی اقدام به سرقت موجودی حساب بانکی آنان می کرد.
وی تشــریح کرد: با مراجعه شــخصی به پلیس فتــا پایتخت، مبنی بر 
برداشت غیر مجاز مبلغ ۲۰۰ میلیون ریال از حساب بانکی اش، توسط 
فرد یا افرادی ناشناس، رسیدگی به این پرونده در دستور کار پلیس فتا 

پایتخت قرار گرفت.

این مقام انتظامی بیان داشت: شــاکی در ادامه اظهاراتش عنوان کرد 
برای خرید بســته اینترنت در فضای مجازی مشــغول جستجو بودم 
که با یک ســایت مواجه شــدم که به مناســبت ایام اربعین بسته های 
اینترنت ویژه رایگان داشــتند که فقط با پرداخت هزارتومان فعال می 
شود، بنده هم بدون توجه به آدرس درگاه پرداخت و اطمینان از هویت 
گردانندگان آن سایت اقدام به خرید کردم و پس از وارد کردن اطاعات 
محرمانه کارت بانکی با تراکنش ناموفق مواجه شدم و پس از چند لحظه 
تمام موجودی حسابم را از دســت دادم.وی افزود: پس از اخذ اظهارات 
شاکی کارشناسان پلیس فتا اقدامات خود را آغاز کردند و متوجه شدند 
فردی تحت عنوان بســته های اینترنتی رایگان ویــژه اربعین به بهانه 
پرداخت فقط هزارتومان برای فعالســازی اینترنت با ایجاد یک درگاه 

جعلی پرداخت از کاربران فضای مجازی کاهبرداری می کنند.
ســرهنگ معظمی گودرزی عنوان داشت: متخصصین سایبری پلیس 
فتا فرماندهی انتظامی تهران بزرگ پس از شناســایی مجرم در فضای 
مجازی اطاعات هویتی متهم را به دســت آورده و پس از تشــریفات 
قضایی مجرم در یکی از مناطق جنوبی تهران بزرگ دستگیر و به همراه 
تجهیزات الکترونیک به پلیس فتا منتقل کردند.وی خاطر نشــان کرد: 
این شــیاد پس از انتقال به اداره پلیس، با مشاهده مستندات موجود در 
پرونده، جرم خود را پذیرفت و اقرار کرد با ایجاد سایت جعلی بسته های 
اینترنت رایگان در ایام اربعین،  قربانیان خود را به ســمت درگاه جعلی 
برده و با به دست آوردن اطاعات حســاب بانکی افراد نسبت به سرقت 
موجودی حساب آنان اقدام کرده است.رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به 
شهروندان توصیه کرد: پیامک رمز یکبار مصرف که حاوی اطاعاتی از 
تراکنش شامل مبلغ و نوع تراکنش می باشــد را با خرید اینترنتی خود 
مطابقت دهند و به هیــچ عنوان فریب تبلیغات اغــوا کننده و دروغین 

خریدهای آناین با قیمت های ارزان تر را نخورند.

دیوار

 رئیس شورای اسامی شــهر تهران گفت: شهرداری 
تهران برای بیــش از ۶۰۰ اتوبوس هزینه ها را پرداخت 
کرده که قرار شده پس از اربعین به ناوگان حمل و نقل 

تهران وارد شوند.
مهدی چمــران روز سه شــنبه پیش از آغــاز یکصد 
و هفتاد و چهارمین جلســه شــورای شــهر در جمع 
خبرنگاران درباره تامین ۳۰۰ دستگاه اتوبوس دیگر تا 
مهرماه به جلسه روز گذشته با ۲ اتوبوس ساز اشاره کرد 
و گفت : یک نفر از آنها از ساخت ۳۰ اتوبوس خبر داد اما 

بعید می دانیم تعداد اتوبوس ها از ۱۰۰ دستگاه بگذرد.
وی با اشــاره به تفاهــم شــهرداری، وزارت خانه های 
صمت و نفت عنوان کرد: مقرر شــد برای خرید تاکسی 

برقی تسهیات پرداخت شود.
به گفته وی، هزینه یک تاکســی برقی یــک میلیارد 
تومان اســت که ۴۰۰ میلیــون تومــان وزارت نفت 
پرداخــت می کنــد و بیــش از ۳۰۰ میلیــون تومان 
تسهیات پرداخت می شــود و رقمی نیز برای تاکسی 
قبلی مالک در نظر گرفته می شــود و راننده می تواند با 

داشتن مبلغ کمی، تاکسی برقی خریداری کند.
رئیس شــورای اســامی شــهر تهران دربــاره تردد 
موتورســیکلت ها در ســطح شــهر، نیــز گفــت: 
موتورسیکلت های برقی به گونه ای تنظیم خواهد شد 

که سرعت آن بیشتر از ۶۰ کیلومتر نباشد.

 هنوز مقصر حادثه مرگ دو کودک 
در منطقه 1۶ مشخص نشده است

چمران دربــاره حادثه فــوت دو کودک در 
بوســتان زیتون منطقه ۱۶ تهران نیز گفت: 
باید فکری به حــال Hse و ایمنی کرد؛ هنوز 
مقصر حادثه غرق شدن دو کودک مشخص 
نشــده؛ در این بوســتان چیزی کم و کسر 

نگذاشتند.اعضای شورای اســامی شهر تهران یکصد 
و هفتاد و چهارمین جلســه خود را با ســخنان مهدی 
چمران رئیس این شــورا آغاز کردند و وی توضیح داد 
که تعــدادی از اعضا بــرای اربعین حســینی به کربا 
می روند.وی افــزود: اغلــب اعضا برای ســفر اربعین 
مرخصی گرفتند و بنابراین هفته آینده صحن شورا به 

دلیل مرخصی قانونی اعضا برگزار نمی شود.
چمران با بیان اینکه شــورا تعطیل نیست و همکاران 
کار خود را انجام خواهند داد، گفت: این شورا هیچ گاه 
از یک ماه فرصــت خود برای مرخصی اســتفاده نکرد 

مرخصی به ۱۵ روز هم نرسیده است.
چمران با اشــاره به انتشــار اخباری مبنــی براینکه 
کارهای شهر خوابیده و اعضا به کربا رفته اند، از رسانه 
ها خواســت انصاف را رعایت کنند و افزود: این موضوع 

به دور از انصاف است و کاری نخوابیده است.
وی با اشــاره به خرید خودروهای برقی اظهار داشت: 

وقتی مترو در کنار اتوبوس های برقی فعالیت 
می کند، وزارت نفــت مابه ازای صرفه جویی 
در مصرف ســوخت هــای فســیلی را می 
پردازد؛ بنابراین از وزیــر نفت دعوت کردیم 

که در صحن شورا حاضر شوند.

پیشنهاد تعیین روز و ساعت کاری 
برای ساخت و سازها

اعضای شــورای اسامی شــهر تهران در ادامه به ارایه 
تذکرات پرداختند و مهدی عباســی رئیس کمیسیون 
شهرســازی و معماری شورای اسامی شــهر تهران، 
اظهار داشت: شــهروندان در تماس با ۱۳۷، ۲۲۰ هزار 
شکایت را ثبت و شــکایت ها مربوط به آلودگی صوتی 
ناشی از ســاخت و ساز، ســد معبر مصالح ساختمانی، 
ایمن ســازی ساخت و ســاز مســکونی و ایمن سازی 

تخریب مسکونی، بوده است.
وی بــا بیــان اینکه ۵۱ درصد شــکایت شــهروندان 
مربوط به آلودگی صوتی ناشــی از ساخت و ساز است، 
پیشــنهاد کرد که برای آسایش ســاکنان باید برنامه 
زمان بندی اجرای طرح، رفع سد معبر در مدت معین 
شده، تعیین روز و ســاعت کاری برای ساخت و سازها، 
انتشــار مجوزهای صادره پاک های در حال ساخت و 
مواردی از این قبیل در ســامانه تهران من ثبت شــود 

تا رضایتمندی حاصل شــود.مهدی چمــران رئیس 
شــورای اســامی شــهر تهران نیز در ادامه سخنان 
عباســی به آلودگی صوتی ناشــی از موتور سیکلت ها 
اشاره کرد و آن را را وحشــتناک توصیف کرد و گفت: 
کمتر به آلودگی صوتی پرداخته شده است و باید سایر 
نهادها در کنار مدیریت شــهری در ایــن خصوص به 

میدان بیایند.

تقدیر از وزیرصمت
پرویز سروری نائب رئیس شورای اسامی شهر تهران 
نیز در زمان تذکر خــود، از وزیر صمت تشــکر کرد و 
گفــت: از زمانی کــه از مجلس رأی اعتمــاد گرفتند، 

موضوع حمل و نقل عمومی را در اولویت قرار داده اند.
وی خواســتار برخورد جدی با بی قانونی شد و افزود: 
برای رعایت قانون، نباید به عنوان یک کار تشــریفاتی 
بنر نصب کنند کــه به بانوان بدحجــاب خدمات ارائه 

نمی شود.
وی با بیان اینکه از شــهرداری می خواهیم موضوع را 
جدی گرفته و با کســانی کــه بی قانونی مــی کنند، 
برخورد کند، اظهارداشــت: گزارشــاتی داریم که در 
مراکزی همچون میادیــن میوه و تره بار و فروشــگاه 
های شهروند و مراکز سامت، اقدام جدی برای اعمال 

قانون در این زمینه انجام نمی شود.

شورا

خریدار  ســخنگوی قــوه قضاییه گفت: 
هفته گذشــته حکم پرونده رستمی صفا به 
سرانجام رســید، این امر بیانگر این موضوع 
اســت که قوه قضائیه هیچگونه مسامحه ای 

با فساد ندارد.
مسعود ستایشــی در نشست خبری ضمن 
گرامی داشــت فرارســیدن ایــام اربعین 
حسینی گفت: بر اســاس دستور رییس قوه 
قضاییه، این خانواده بــزرگ )قوه قضاییه( 
پای همه مردم ایستاده اســت تا برای رفع 
موانع شرکت زائرین در این همایش بزرگ 
اقدام کند و طبق این دســتور اعام شــده 
بسیج امکانات نباید مورد غفلت سایر بخش 
های قوه قضاییه از ایفای مسئولیت ها باشد. 

وی ضمن تبریک فرارســیدن هفته دولت 
افزود: شــهیدان رجایی و باهنر دو نمونه از 
مکتب امام )ره( بودنــد که خدمت بی منت 
به مردم را سرلوحه خود قرار داده و در تاریخ 
انقاب با مظلومیــت نام خــود را جاودانه 

ساختند.
ســخنگوی قوه قضاییه ادامــه داد: عدالت 
فقط در محکمه نیســت. عدالت را باید در 

جامع محورهای انقاب اسامی ببینیم.
وی ادامــه داد: هفته گذشــته بیســت و 
چهارمین همایش دادســتان های عمومی 
و انقاب سراســر کشــور با موضوع توجیه 
قانون جدیــد انتخابات مجلــس و مبارزه 
با فســاد اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی با 
حضور رییس قوه قضائیه برگزار و دستورات 
جدید از سوی رئیس دستگاه قضا صادر شد. 
تاکید ایشان بر موقعیت شناسی در اجرای 
قانون، شــناخت ترفندهای جدید دشمن و 
صیانت از اعتماد مردم به نظام اســامی از 
طریق اســتمرار برقراری ارتباط با مردم و 
شــنیدن دغدغه های مردم از جمله نکات 

برجسته این نشست بود.
ستایشی افزود: رئیس قوه قضاییه در رابطه 
با برخورد با مفاسد از جمله برخورد  با مفاسد 
اقتصادی و ناســازگاری با مظاهر فساد در 

جامعه دستوراتی را صادر کرده اند.
ســخنگوی قوه قضائیه گفت: هفته گذشته 
حکم پرونده رستمی صفا به سرانجام رسید، 
این امر بیانگــر این موضوع اســت که قوه 
قضائیه هیچگونه مسامحه ای با فساد ندارد. 
همچنین در اجاس برگزار شــده، رییس 
دســتگاه قضا بر برخورد ضابطین با نظارت 
دادســتان ها با جرائم مشــهود از جمله بی 
حجابی با استفاده از ظرفیت قانونی فعلی تا 
به سرانجام رسیدن قانون جدید تاکید کرد.

ستایشی یادآور شد: بر اساس تاکید رئیس 
قوه قضائیه مســتمرا گفته شــده در حوزه 
حجــاب قانون وجــود دارد و بــی حجابی 
جرم مشهود اســت و کیفیت جرم مشهود 
در قانون بیان شــده و ضابطــان موظف به 

برخورد با جرم مشهود هستند.
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره آخرین 
وضعیت پرونده ســهامداران سدید گفت: 
فرایندهای رسیدگی در موضوعات کیفری 
و جزایــی و حقوقی در قانــون کاما احصا 
شده است. طرق رسیدگی  و نحوه اعتراض 
به تصمیمات یا شکایات از تصمیمات اتخاذ 
شــده از دادگاه بدوی طبق قانون مشخص 
شده اســت. در حوزه کیفری نیز مقررات ما 
در باب تجدیدنظــر خواهی، فرجام خواهی 
و اعاده دادرســی به موجب قانون مشخص 

است. 
سخنگوی قوه قضائیه افزود: ما باید مقید به 
قانون باشــیم و چنانچه نسبت به پرونده ای 
در هر زمینه ای با اعتراض مواجه شویم،  قوه 
قضاییه مکلف به رســیدگی به اعتراضات را 

دارد.

وی ادامه داد: موضوع مطرح شده شما را در 
جلسه قبل گفتم و موضوع مشمول مقررات 
ماده ۴۷۷ شــده اســت و ســیر رسیدگی 
آن در دیــوان عالی انجام می شــود. من به 
ســهامداران می گویم که  نگران نباشند، از 

اینکه حقی از آنها تضییع می شود.
ستایشــی در پاسخ به سوال ایســنا درباره 
اینکه با توجه به مباحث مطرح شــده مبنی 
بــر دادن اطاعــات محرمانه بــه صندوق 
بین المللی پول از ســوی رییس سابق بانک 
مرکــزی در دولت گذشــته، آیا دســتگاه 
قضایــی  به عنــوان مدعی العمــوم در این 
زمینه ورود داشــته یا شــکایتی را دریافت 
کرده اســت؟ گفت: تا این لحظه گزارشــی 
که مبتنی بر این باشــد  از ناحیه فرد مورد 
نظر صورت گرفته باشد،  واصل نشده  و اگر 

چیزی برسد اطاع رسانی می کنیم .
وی افزود: این اطمینان را داشــته باشــید 
دستگاه  قضایی با تمسک به موازین قانونی 
و شــرع مقدس، آنچه که  بدســتش برسد 
که مبتنی بر تضییع حقوق عمومی اســت، 
کوتاه نمی آید و مسامحه ندارد و با قاطعیت 

برخورد می کند.
ستایشی در پاســخ به ســوالی  در رابطه با 
گزارش های مردمی مبنی بر گرانفروشــی 
بلیت های اتوبــوس و هواپیما بــه ویژه در 
مناســبت راهپیمایــی اربعیــن گفت: در 
ســازمان بازرســی کل کشــور و سازمان 
تعزیرات حکومتــی اقدامات خوبی صورت 
گرفتــه اســت.  در حــوزه قضائــی تهران 
به عنوان شــاخص که بیشــترین سفرهای 
خارجی کشور از این اســتان انجام می شود 
و تدابیر ویژه ای از سوی دادستانی عمومی و 

انقابی استان تهران صورت پذیرفته است.
ســخنگوی قوه قضائیــه ادامــه داد:  چهار 
پرونــده در رابطه بــا ۸۵ ســایت و آژانس 
هواپیمایی در دادســتانی  تشــکیل شده 
است. ۵۷ سایت  غیرمجاز شناسایی شده و 
پیرامون ۷۰  مدیر سایت استعامات قانونی 
صورت پذیرفته و  حدود ۵۴ مورد استعام  
از معاونــت فضای مجازی دادســتانی کل 
کشور نسبت به ۷۱ ســایت صورت گرفته 
که مرتکب تخلف شــده انــد و برخی از این 

سایت ها حسب مورد مسدود شده اند.
وی با اشــاره به اینکه بازده زمانی پروازهای 
اربعین ۲۷ مرداد تا ۲۰ شــهریور ماه است، 
گفت: شــرکت هــای هواپیمایــی موظف 
هســتند ظرف ۲۴ ســاعت از زمان صدور 
مجوز پرواز، بلیت های خــود را ارائه کنند 
و ما بــه صورت روزمــره مطالبــه گزارش 

می کنیم.

ستایشــی افزود: بهای بلیت یــک طرفه از 
تهران به عراق و یا بالعکس احصا و مشخص 
شده اســت و قیمت بلیت ۴ میلیون تومان 
اســت. فروش اجباری بلیت دو طرفه مطلقا 
ممنوع اعام شــده اســت و شــرکت های 
هواپیمایی مجاز به فــروش بلیت به صورت 
گروهی )بیش از ۹ نفر( در بازده ســفرهای 

اربعین نیستند.
ســخنگوی قوه قضائیه گفت: ســه سکوی 
برخط ویژه شــرکت هایی کــه فاقد امکان 
فروش برخط هســتند، مهیا شــده است. 
همچنین تمامی قراردادهــای چارتری در 
بازه زمان ســفرهای اربعین به حالت تعلیق 
در می آید و  با تدابیر صــورت پذیرفته این 

موضوع در تهران اجرا شده است.
ستایشــی در رابطه با اقدامات  دستگاه قضا 
در برخورد با تخلفات در حوزه فروش بلیت 
هواپیمایی گفت: نســبت به مســائل بلند 
مدت نیز سازمان بازرسی اقدامات خوبی به 
عمل آورده اســت، از جمله اینکه بر اساس 
قانــون چگونگی نحــوه اجرا تبیین شــده 
که به موجب این قانون ســازمان بازرســی 
تمهیداتی را به عمل آورده کــه این فرایند 
فروش بلیت کامــا منطبق بــا مقررات و 

موازین قانونی باشد.
وی در خصــوص آخرین وضعیــت پرونده 
حمله تروریستی به شاهچراغ و نیز گزارش 
وزارت اطاعات مبنی بر دســتگیری ۲۰۰ 
تن از اعضــای داعش  و جاسوســان رژیم 
صهیونیســتی، گفت: خبری که داده شده 
را تایید می کنیم و در ایــن خصوص اعام 
می کنیــم که اقدامات موســعی از ســوی 
ضابطین و قــوه قضاییه صــورت گرفته و 

پرونده های متعددی تشکیل شده است.
سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: بارها و بارها 
عرض کردیم که هیچ گونه تعارفی با کسانی 
که برهم زننده امینت و روان مردم هستند 
نداریم و چنانچه مستقیم یا غیرمستقیم با 
ســرویس های خرابکار رژیم صهیونیستی 
یا غــرب ارتباط داشــته باشــند برخورد 

می کنیم.
وی افزود: افراد بازداشــت شــده از جمله 
بازداشــتی های حمله دوم به شــاهچراغ 
مشخص هســتند و نحوه بازداشت و تعداد 
آنها مشــخص اســت ولــی از آنجایی که 
این پرونــده در مرحله تحقیقــات ابتدایی 
اســت نمی توان جزییات بیشتری را گفت 
اما متهمــان قصــد فعالیت خرابــکاری و 
تروریستی در نقاط مختلف کشور در اربعین 
حســینی و قبل و پس از این ایام را داشتند. 
۱۹۶ نفر از اینها مربوط به پرونده حمله اول 

هســتند که در اســتان های مختلف کشور 
دســتگیر شــدند  و برای برخی حکم صادر 
شــده و برخی در مرحله تکمیلی اســت و 
پرونده هایی هم در حوزه های مختلف کشور 
به اقتضای شرایط رســیدگی خواهد شد. 
همچنین کیفرخواست متهمان در پرونده 

حمله دوم هم صادر شده است.
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
در رابطه با اقدامات قوه قضاییه در خصوص  
اصاح ســاختارهای فســادزا و زمینه های 
فساد گفت: قوه قضائیه با همکاری سازمان 
بازرســی کل کشــور ســه راهبرد تقویت 
شــفافیت و پاســخگویی، ارتقــای مبارزه 
بی امان با فســاد و پیشــگیری از فساد در 
دســتگاه های اداری را موردتوجه قرار داده 

است.
وی گفت: ســامانه ۱۳۶ ارتقا یافته است و 
پیــش بینی های لازم در راســتای احصای 
قابلیت های بیشتر برای دریافت گزارش ها 
و ســو جریان امور با قابلیت پاســخگویی و 
پیگیری طراحی شــده است و گزارش های 
واصله مــورد پیگیــری قــرار می گیرند. 
همچنین در سال گذشــته همایش ارتقای 
شفافیت برگزار شد و در اولین گام سازمان 
بازرسی کل کشــور خود را مکلف به انتشار 

داده های غیر طبقه بندی کرد.
ســخنگوی قوه قضائیه ادامه داد:  مبارزه با 
فساد تقویت شده است و  با روش های علمی 
حل مســئله و در بستر اســناد بالادستی با 
هدف افزایش کارایی و رشد اقتصاد تاکنون 
موفق به شناســایی ۲۱۰ گلوگاه فســاد زا 
شــده ایم و به منظور تقویت مبارزه با فساد 
نظارت الکترونیک، تعامل با دســتگاه ها و 
حمایت از گزارشگران فساد اقداماتی انجام 

شده است.
وی در پاسخ به ســوالی در رابطه با حواشی 
انتخــاب رییــس اتــاق بازرگانــی گفت: 
مستحضرید مسائل و اموری مربوط به امور 
اجرایی کشور است که باید در مسیر اجرایی 
دنبال شود. این سوال باید از افرادی صورت 
بگیرد کــه به صورت مســتقیم مســئول 

رسیدگی به این فرایندها هستند.
ستایشــی افزود: اگر شــکایتی از فرایندها 
ثبت شــود، زمینه ورود قوه قضائیه فراهم 
می شــود و شــاهد رســیدگی قوه قضائیه 
خواهیم بود. در این زمینه  اگــر تخلف و یا 
ســوء مدیریتی صورت گیرد یا شکایتی از 
روندها و فرایندها شود دســتگاه قضایی با 

رعایت مقررات قانونی ورود می کن
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره پرونده 
تخلفات بورس گفت: ایــن موضوع مجدانه 

پیگیری شــده و کیفرخواســت پرونده در 
رابطه با گزارش اختصاصی سازمان بازرسی 
در پرونده و بررسی عملکرد مسوولان بازار 
اوراق بهادار در ارتبــاط با مدیریت در بازار و 
به اتهام مندرج در بند ســه ماده ۴۶ قانون 

بازار اوراق بهادار صادر شده است.
وی افزود: این پرونــده ۶ متهم دارد. یکی از 
متهمان  مقام ســابق وزارت امــور  اقتصاد،  
یکی دیگر از متهمان مدیر ســابق سازمان 
اوراق بهــادار و بــورس و ۴ نفــر دیگر هم 
همکاران او در این سازمان  هستند.  نسبت 
به ایــن پرونده مطالــب ۲۰۰ نهــاد مالی 

پیگیری شده است.
وی گفــت: پرونــده بــه دادگاه کیفری دو 
ارسال شــده و در حال رســیدگی است و 

اولین جلسه دادگاه ۱۲ شهریور است.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص حمایت 
قــوه قضائیه از افشــاگران و گزارشــگران 
فســاد گفت: نگاه قوه قضائیــه حمایت از 
گزارشگران فساد اقتصادی است، این افراد 
یار و یاور قوه قضائیه در امر مبارزه با فســاد 
هســتند، در مبارزه با جرائم مشــهود نیز 
ضابطین موظف هستند که مطابق موازین 
قانونی عمل کنند و این مسیر مورد حمایت 
قوه قضائیه است؛ البته باید این نکته را مورد 
توجه قرار داد که  افشــاگری فســاد نباید 

منجر به اشاعه فساد باشد.
وی ادامــه داد: لایحــه ای در خصــوص 
حمایت مالی از افشــاگران تدوین شده و در 
صحن مجلس مطرح اســت . در این لایحه 
به چگونگی حمایت از افشــاگران فســاد 

اقتصادی پرداخته شده است.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص بازداشت 
برخی اعضای شــوراهای شــهر در سراسر 
کشــور گفت: به دنبال ارتقای اعتماد مردم 
هستیم اما عده ای با اعمال خود اقدام به بی 
اعتمادی می کنند و با کســانی که مرتکب 
رفتار مجرمانه می شــوند مطابــق با قانون 
برخورد می کنیم. در جلسه با شورای عالی 
استان ها پیشنهاد شد تا کارگروه مشترکی 
میان قوه قضائیه و شــورای عالی استان ها 
تشــکیل شــود تا این کارگروه بــا تعیین 
اولویت ها بــه احصا و رفع مســائل مربوطه 

بپردازد.
ستایشــی درباره اجرای پــروژه میانکاله  
گفت: مواضع قــوه قضاییــه در این زمینه 
شــفاف اســت و بارها از ســوی رئیس قوه 
قضاییه و سخنگوی قوه قضاییه اعام شده 
و اعام کردیم که ســازمان حفاظت محیط 
زیست از جمله ســازمان هایی است که زیر 
نظر دولت است و در ســاختار سازمانی قوه 
مجریه دیده شــده است. ســازمان محیط 
زیســت زیرمجموعه دولت انجــام وظیفه 
می کند و رئیس این ســازمان معاون رئیس 
جمهور است.ستایشی با اشــاره به مصوبه 
قبلی دولت برای اعطای مجوز اجرای پروژه 
میانکاله، ادامه داد:  دولت بر اســاس نگاهی 
که سازمان محیط زیســت دارد و نظارتی 
که می کند می توانــد در مصوبه قبلی خود 

تجدید نظر کند.
ستایشــی تأکید کرد: این را اعام می کنیم 
که چه در ســاختار دولت به عنوان اشخاص 
حقوق عمومی  و چه اشخاص حقیقی، همه  
موظف به اجــرای قانون هســتند و قانون 
فصل الخطاب اســت و بهتریــن راه تجلی 

عدالت اجرای درست و دقیق قانون است.
وی ادامه داد: هر کــس تخلفی از قانون کند 
و ســرپیچی از قانون کند و قانون شــکنی 
کند و عمل او به موجــب قانون واجد وصف 
مجرمانه باشد، قوه قضاییه تعارف ندارد و با 

آن برخورد می کند.

ورود ۶۰۰ اتوبوس به ناوگان حمل ونقل پایتخت
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میای با هم عکس بگیریم؟
ایوب آقاخانی  »خائن کشــی« را دوســت دارم. نه برای سهم اندکی 
که در ســاختمانش دارم؛ بیشــتر بخاطــر قرابتش به فضــای یکی از 
محبوب ترین کارهای اســتاد در ذهنم یعنی »ســرب«؛ و دیگر بخاطر 
بازیگوشی اش در دســت به دســت کردن مختصات دو ژانر دلچسب 
برای من »نوآر« و »وسترن« و در کنار همه ی این ها اصرار کیمیایی به 
افراشــته کردن پرچم جهانش که از منظر من یک اصرار هنرمندانه ی 

اصیل است.
»اصالت«؛ این کلمه ای اســت کــه نمی توان در مواجهه با ســینمای 
کیمیایی از کنارش بی تفاوت گذشت. »مســعود کیمیایی« از نظر من 
اصیل ترین فیلمسازی اســت که می تواند با کاستی های جهان سوم و 
معاذیر ایران شکل بگیرد و تکاپو کند. سینما را از سینما بیاموزد؛ استاد 
شدن را از تجربه به دست آورد و سیاسی شــدن را در خیابان و جامعه و 
نوسان های طبقاتی ناخواسته اکتساب کند؛ کتاب ورق بزند و از دانش 
آموخته های دانشــگاهی جلوتر بزند، )آنقدر کــه در مقابل او دیگران و 
دانش شان قابل تمسخر شــوند( و آرام آرام تبدیل شــود به کسی که 
عده ی بی شــماری به دنبالش راه بیفتند و فیلم بســازند. )راستی این 

روزها سریال پدر گواردیولا را می بینید؟(
از دیدی من همه ی این ها یعنی »اصالت.«

اما این جقه ی تابناکِ کاه شــاهوارِ تاریخ ســینمای ما بــه گمان منِ 
کمترین، لازم است که جای درستی بنشیند تا درخشان تر و در جلوه ی 

اصیل خود به نظر برسد. 
گاهی در خلوت عاشــقانه و فکورانه ی خودم در قبال گوهرهایی مثل 
»مســعود کیمیایی« آرزوی کودکانه ای در ســر می پروانــم: »اینکه 
ای کاش هرگز در هیچ عکسی با کسانی نایســتد که هم قد و قواره اش 
نیستند.« بدبختی این اســت که در ســینمای امروز ما هم قواره های 
او نیســتند و نمی آیند و در عکسی نیســتند اما این چیزی از خواهش 
قلــب آرزومندِ من کم نمی کنــد. بخصوص که حــس می کنم در تنها 
همکاری پر افتخارم با اســتاد که بی توجه به طول و عرضش تا ابد به آن 
خواهم بالید عجالتا این دعایم مستجاب نشــد و آرزو به دل ماندم... اما 
»جمشید« خائن کشی را دوست دارم و از اینکه مسعود کیمیایی برای 
دقایقی به بازی ام در قاب خیره شــده بود و بعــد »آفرین ایوب« غرایی 
گفت، خرسندم و خوشــحالم که در این روزگار دخل و تصرف از تاریخ 
و حقایق، و مه آلودی داســتان های هزارتوی پیشــین، زاویه ای جدید 
با »خائن کشــی« به مردم ارائه شــده؛ زاویه ای که دیدنی، چشم نواز و 

شایان اعتناست.

دبیر هفتمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران 
منصوب شد

 دبیر سی و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 
با حکمی دبیر هفتمین المپیاد فیلمســازی نوجوانان ایران را منصوب 

شد.
به گزارش امور ارتباطات رســانه ای و اطاع رســانی ســی و پنجمین 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، مجید زین العابدین 
دبیر جشنواره و مدیر عامل بنیاد ســینمایی فارابی در حکمی با اشاره 
به تجارب علمی و عملی وحید ملتجی، وی را بــه عنوان دبیر هفتمین 

المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران منصوب کرد.
دبیر سی و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 
در حکم خود خطاب به ملتجی، اســتفاده از تمام ظرفیت های موجود، 
برنامه ریزی و هماهنگی بین همه ارکان برگزاری برای برپایی رویدادی 
شایسته و در شأن مخاطبان و سطح ســینمای ایران را از وی خواستار 

شده است.
وحید ملتجی مدرس دانشگاه، از چهره های فرهنگی و رسانه ای کشور، 
دبیر مهرواره هــوای نو، مدیریت مرکــز اوج کودک و نوجــوان، تهیه 
کنندگی برنامه های ویژه نوجوانان در سیمای جمهوری اسامی ایران، 
مشاور و دستیار شــهردار اصفهان در امور فرهنگی و رسانه ای و مشاور 
عالی دبیر ســی و پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و 

نوجوانان ایران، بخشی از سوابق وحید ملتجی محسوب می شود.
فراخوان هفتمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران، مهرماه امسال به 
میزبانی اصفهان برگزار و فراخوان این رویداد هنری به زودی منتشــر 

می شود.

وز افخمی از نیمه گذشت »صبح اعدام« بهر
 فیلمبرداری فیلم ســینمایی »صبح اعدام« با روایتی از پایانی زندگی 
طیب حــاج رضایی و اســماعیل رضایی به کارگردانــی بهروز افخمی 
از نیمه گذشــت و از نخســتین عکس نقش حاج رضایــی در این فیلم 

رونمایی شد.

به گزارش روابــط عمومی پروژه، فیلم ســینمایی »صبــح اعدام« به 
کارگردانی بهروز افخمی و تهیه کنندگی علی شــیرمحمدی تازه ترین 
محصول سازمان سینمایی ســوره و بنیاد ســینمایی فارابی که از ۱۷ 

مردادماه در شهر تهران کلید خورده بود، از نیمه گذشت.
همچنین نخســتین تصویر از طیب حاج رضایی که مســعود شــریف 

ایفاگر نقش او در این پروژه است، رونمایی شد.
عاوه بر مسعود شــریف، ارســطو خوش رزم در نقش حاج اسماعیل 
رضایــی، داود فتحعلی بیگی در نقش قاضی عســکر، پوریا منجزی در 
نقش کلیددار طیب، محســن آوری در نقش سرهنگ دادستانی و کاوه 
دارابی در نقش خبرنگار کیهان در تازه ترین ساخته بهروز افخمی نقش 

آفرینی می کنند.
»صبح اعدام« برشــی از لحظات پایانی زندگی طیــب حاج رضایی و 
اسماعیل رضایی است که در پی قیام خونین ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ محکوم 
به اعدام شدند. داســتان این فیلم در فاصله زمانی ۵ تا ۶:۳۰ صبح این 

روز روایت می شود.
پیرنگ اصلی این داستان اعتراضی و سیاسی، اقتباسی از گزارش واقعی 
خبرنگار روزنامه کیهان از مراســم تیرباران این دو شخصیت است که 
بهروز افخمی پس از سال ها تحقیق و پژوهش آن را به فیلمنامه »صبح 

اعدام« تبدیل کرده است.
عوامل این فیلم ســینمایی عبارتند از: نویســنده و کارگــردان: بهروز 
افخمی، تهیه کننــده: علی شــیرمحمدی، مدیر هنــری: محمدرضا 
شجاعی، مدیر برنامه ریز و دستیار یک کارگردان: اکبر نصیری جوزانی، 
مدیر تولید: سعید رضاییان، مدیر فیلمبرداری: حسنعلی اسدی، طراح 
صحنه و لباس: علی شــیرمحمدی، مدیر تدارکات: ســعید اردستانی، 
طراح گریم: محســن دارســنج، مدیر صدابرداری: امیرحســین گل 
محمدی، عکاس: کورش جوان، مدیر روابــط عمومی: زهرا دمزآبادی، 

محصول: سازمان سینمایی سوره و بنیاد سینمایی فارابی.

دیدگاه

قاب

زهــرا منصــوری  ســید داود اطیابی 
کارگردان فیلم سینمایی »نارگیل۲« ضمن 
اشــاره به دلایل موفقیت این فیلم کودک و 
نوجوان در اکران، از کیفیت نسخه سریالی 

»نارگیل« ابراز نارضایتی کرد.
سیدداود اطیابی کارگردان فیلم سینمایی 
»نارگیل ۲« که این روزهــا به نمایندگی از 
سینمای کودک و نوجوان در ترکیب اکران 
قرار دارد، درباره استقبال از این فیلم گفت: 
رویکرد ما در تولید این فیلم، در نظر داشتن 
همه اعضای خانواده به عنوان مخاطب بود و 
تاش کردیم با مخاطب شناســی درست و 
تبلیغات خوب، فیلم را به مردم بشناسانیم 
و می دانســتیم بازخورد خوبی هم خواهیم 

گرفت.
وی افــزود: طبیعتــاً به عنــوان کارگردان 
دوســت داشــتم فروش خیلی بیشــتری 
می داشــتیم اما در این فصل اکران که البته 
همزمان با مــاه صفر و عزاداری هم اســت، 
می تــوان گفــت »نارگیل ۲« نســبت به 
فیلم های دیگر با بازخورد بهتری از ســوی 
مخاطب مواجه شده اســت. البته نمی توان 
به صورت قطعی گفت که بهترین فصل برای 
اکران فیلم های کودک، فصل پاییز اســت 
به خصوص که در کشور ما معمولاً مشخص 
نیســت در هر مقطعی چه اتفاقی قرار است 
رخ بدهد و به همین دلیل خیلی از مســائل 
متأثر از شــرایط اجتماعی و اقتصادی است 
و قابل پیش بینی نیست بنابراین نمی توان 
قطعی گفــت که آیا »نارگیــل ۲« در فصل 
پاییز یا حتی در اکران نوروز، می توانســت 

فروش بهتری داشته باشد.
اطیابی در عین حال تأکید کــرد: اگر فیلم 
خوبی ســاخته باشــید و تبلیغ مناســبی 
هم بــرای اکران آن داشــته باشــید، قطعاً 
می توانید بازخورد مطلوبی را هم از ســوی 
مخاطب شــاهد باشــید. مردم نیاز به فیلم 
خوب دارند و اگــر فیلمی بتوانــد آن ها را 

سرگرم کند، از آن استقبال می کنند.

دیگر آنچنان علاقه مند به ساخت 
فیلم کودک نیستم!

این کارگردان ســینما درباره تجربه قبلی 
خود یعنی فیلم »مبــارزان کوچک« که آن 
هم در حــوزه کودک و نوجــوان بود، گفت: 
به عنوان فیلمسازی که به صورت تخصصی 
کار در حوزه کودک را دنبــال می کنم، باید 
هر کارم نســبت بــه کار قبلی بهتر باشــد. 
تجربه هــم در این زمینه بســیار تأثیرگذار 
اســت. البته من زمانی کار در حوزه کودک 
و نوجوان را بسیار دوســت داشتم اما امروز 
دیگر آنچنان عاقه مند نیستم چراکه هیچ 
حمایتی از آن نمی شود. در چند سال اخیر 
هم دو سه کار کودک برای ساخت پیشنهاد 

شد که آن را نپذیرفتم.
وی افزود: نــه در بازه اکران و نــه در فرآیند 
تولید هیچ کمکی به فیلم های حوزه کودک 
و نوجوان نمی شود. ما یک بنیاد فارابی و یک 
وزارت ارشــاد داریم که در زمینه سینمای 
کودک تنها شعار می دهند. تنها ارگانی که 

داعیه حمایت از ســینمای کــودک را دارد 
فارابی اســت و باقی ارگان ها مانند آموزش 
و پرورش و یا کانون پــرورش فکری، به طور 
کامل میدان را خالی کرده انــد. فارابی هم 
که باقی مانــده تنها یک جشــنواره برگزار 
می کند که هر ســال نمی دانند باید برگزار 
بشــود یا نشــود! به دلیل همین شــرایط 
اســت که فکر می کنم ســینمای کودک 
ما همچنــان گرفتار همیــن وضعیت باقی 
خواهد مانــد، مگــر اینکه فیلمــی مانند 
»نارگیــل ۲« بتواند با نگاهــی متفاوت به 
حوزه تولید و اکــران، مخاطــب را با خود 

همراه کند.
اطیابــی دربــاره نامفهــوم بــودن برخی 
دیالوگ های موزیــکال فیلم بــرای گروه 
سنی کودک و خردســال، توضیح داد: یکی 
از رویکردهای اصلی فیلم ما، خانواده محور 
بودن اســت و مخاطبان بزرگســال را هم 
مدنظر داشــتیم. بــه همین دلیــل برخی 
دیالوگ هــای فیلم شــاید بــرای کودکان 
سنگین باشــد و بزرگ ترها بیشتر متوجه 
آن ها بشوند، در عین حال اما در بخش های 
موزیکال مخاطبان کودک هم با فیلم همراه 
می شوند. شــاید در این بخش ها مخاطب 
کودک به درستی متوجه مفهوم دیالوگ ها 
نباشــد اما موســیقی فیلم آن ها را همراه 
می کند. البته کودکان نسل امروز آی کی یو 
بالایی هــم دارند و درک روابــط و اتفاقات 

برای آن ها راحت تر است.

چیزهایی که از ابراهیم عامریان 
آموختم

این کارگردان سینما درباره همکاری با سید 
ابراهیــم عامریان در مقــام تهیه کننده که 
پرفروش ترین فیلم های این سال ها همچون 
»فســیل« را در کارنامه خــود دارد و گفته 
می شــود در مواردی دخالت هایی فراتر از 
یک تهیه کننده در فرآیند تولید فیلم هایش 
دارد هم گفت: اینگونه نیســت که ابراهیم 
عامریــان در فرآینــد فیلمنامــه دخالت 

مستقیم داشته باشد و بیشــتر مباحث در 
قالب تشریک مساعی پیش می رود. ابراهیم 
عامریان از نگاه من یک بیزینس من بســیار 
خوب در ســینمای ایران است و فضای بازار 

و رقابت را به بهترین شکل درک می کند.
وی افزود: نکته ای که آقای عامریان به خوبی 
روی آن تمرکز دارد و ما در مقام فیلمســاز 
قباً کمتر بــه آن توجه داشــتیم، فرآیند 
پساتولید است. در بخش فروش و تبلیغات، 
او کار خود را به خوبی بلد است و به شخصه 
در این همــکاری موارد بســیاری را در این 

حوزه از او آموخته ام.
برای اکران فیلــم »نارگیــل ۲« در حدود 
۶ مــاه تبلیغات کردیم و در تمــام تبلیغات 
پیــش از اکــران فیلم هــا در ســینماها، 
مخاطب با »نارگیل ۲« آشنا می شد. تمرکز 
تبلیغات مان هم مستقیم بر روی مخاطبان 
ســینمارو بود. همه آن ها که »فســیل« را 
می دیدند، تبلیغــات »نارگیــل ۲« را هم 
می دیدند و این یکی از نکات مهم در عرصه 

تبلیغات است
کارگردان »نارگیــل ۲« درباره چالش های 
احیای جریان تولید فیلم های عروســکی 
در ســینمای ایــران هم گفــت: فیلم های 
عروســکی در مقطعی با موفقیت در اکران 
مواجه نمی شــدند و دلیــل اصلی اش هم 
کپی بــرداری بــود. فیلم »نارگیــل ۲« اما 
کپی برداری از هیچ داســتانی نیست و یک 
داســتان کاماً ایرانی هم دارد. عروســک 
اگر طوری طراحی شــده باشــد که حین 
حرکت و اجرا مقابل دوربین، مخاطب زنده 
بودن آن را باور کند، اتفاق بســیار خوبی رخ 
خواهد داد. فیلم های عروسکی در دنیا گونه 
محبوبی هســتند و اتفاقاً هم ســاخت این 
جنس آثار در مدیوم سینما خیلی سخت تر 
از تلویزیون اســت. به همیــن دلیل هم در 
سطح ســینمای جهان فیلم های عروسکی 

موفق، کم هستند.
اطیابی ادامــه داد: اکران فیلم مــا با تعداد 
ســالن پایین آغاز شــد و آرام آرام به تعداد 

۴۰۰ ســالن رســیدیم. ســینمادار وقتی 
می بیند یک فیلم خوب می فروشــد، برای 
آن تقاضای ســانس بیشــتر می کند. هیچ 
ســینماداری دوســت ندارد ســالنش با 
مخاطب کم اکران داشته باشد. برای اکران 
فیلم »نارگیل ۲« در حــدود ۶ ماه تبلیغات 
کردیــم و در تمام تبلیغات پیــش از اکران 
فیلم ها در ســینماها، مخاطب با »نارگیل 
۲« آشنا می شــد. تمرکز تبلیغات مان هم 
مستقیم روی مخاطبان سینمارو بود. همه 
آن ها که »فســیل« را می دیدند، تبلیغات 
»نارگیل ۲« را هم می دیدنــد و این یکی از 

نکات مهم در عرصه تبلیغات است.
کارگــردان »نارگیــل ۲« دربــاره فرآیند 
طراحی عروســک های این فیلم هم گفت: 
واقعیت این اســت که من خیلــی دخل و 
تصرفــی در فرآیند طراحی آن ها نداشــتم 
و صفر تا صــد کار مربوط به خــود طراحان 
اســت. ۲ نوبت اتود زدند که نوبت دوم را هم 
من و هم آقای عامریان بســیار پسندیدیم و 

به طراحان دستمریزاد گفتیم.
وی درباره ترکیــب عوامل فنــی فیلم هم 
گفت: خوشــبختانه از صداپیشگان تا طراح 
صحنه و طراح گریم، همــه از بهترین های 
ســینما بودند و گاهی احســاس می کنم 
ضعیف ترین عضو گــروه تولید این فیلم من 
در مقــام کارگردان بودم. همــه درجه یک 
بودند و این باعث خروجی باکیفیت شــده 

است.

چرا سریال »نارگیل« را کارگردانی 
نکردم؟

اطیابی دربــاره اینکه به رغم تولید نســخه 
ســینمایی »نارگیــل« پیــش از تولید و 
عرضه سریال آن در شــبکه نمایش خانگی، 
چرا این نســخه با عنوان »نارگیل ۲« اکران 
شده اســت، توضیح داد: واقعیت این است 
که »نارگیل ۲« اول ساخته شــد. بعد از آن 
در مجوزی که برای سریال صادر شد هم نام 
من به عنوان کارگردان درج شــده بود اما به 

علت یک حادثه نزدیــک به ۶ ماه پای من در 
گچ بود و به دلیل عمل جراحی، نمی توانستم 
اجازه بدهم که ســرمایه گذار و تهیه کننده 
ضرر کنند و به همین دلیل کنار کشــیدم و 
از ابراهیــم عامریان خواســتم خودش پای 
کارگردانی کار بیاید و ســریال را با همراهی 
نویســنده کار یعنــی حمزه صالحــی، به 
سرانجام برساند. از خروجی نهایی اما راضی 
نبودم. کیفیت ســریال مانند فیلــم نبود و 
من به عنوان کارگردان نســخه سینمایی، 
انتظارم از آن برآورده نشــد. داستانش هم 
البته ارتباطی با فیلم ســینمایی نداشــت. 
نام گذاری »نارگیل ۲« هــم به دلیل ترتیب 
پخش ایــن ۲ محصول بود.ایــن کارگردان 
درباره ممیزی هــای اعمال شــده در فیلم 
ســینمایی »نارگیل ۲« و به خصوص مجوز 
بخش هــای موزیــکال آن گفــت: قطعات 
موزیکال فیلم از نگاه دوستان ارشاد مشکل 
خاصی نداشت. چند بخش رقص داشتیم که 
با سانسور و ممیزی مواجه شد. دیالوگ های 
سانســوری هم خیلی زیاد داشتیم و چیزی 

در حدود ۹ دقیقه از فیلم اصاحیه خورد.

مثل برادرم سراغ فیلم های کمدی 
می روم

ســیدداود اطیابی درباره تفــاوت رویکرد 
خود در فیلمســازی نســبت بــه برادرش 
سیدمســعود اطیابــی عنوان کرد: شــاید 
چون من از برادرم کوچک تر هســتم سراغ 
سینمای کودک آمده ام و او سراغ فیلم های 
بزرگسال رفته اســت )می خندد(! البته من 
هم گفتم که دیگر نمی خواهم فیلم کودک 
بســازم. در حال حاضر »دختــران دریا« 
را آماده دارم کــه در انتظار صــدور پروانه 
نمایش اســت و آن هــم دیگــر در فضای 

کودک و نوجوان نیست.
وی دربــاره اینکه آیــا امکان دارد ســراغ 
ســاخت فیلم های کمدی مشابه فیلم های 
برادرش برود، ابراز کرد: صددرصد به سراغ 
فیلم هــای کمدی مــی روم. نه بــه معنای 
اینکه فیلمســازی بــرادرم روی من تأثیر 
داشته باشد بلکه این محصول تأثیر جامعه 
روی فیلمسازی ماســت. مردم ما از درون، 
مردمی غمگین شده اند و گاهی ظاهر خود 
را شــاد نشــان می دهند. به همین دلیل ما 
به فیلم های کمدی نیــاز داریم. امثال بنده 
به عنوان یک فیلمســاز کوچــک، همچون 
یک قطره در اجتماع هســتیم که به اندازه 
خودمــان وظیفــه داریم حتی بــرای یک 
ساعت هم که شده است، آنچه را که جامعه 
به آن نیاز دارد در اختیارش بگذاریم. مردم 
اگر برای ۲ ســاعت هم با فیلم من بخندند، 
کار خــودم را کرده ام. هنجارشــکنی های 
اجتماعی غالباً توســط آدم هــای غمگین 
اتفاق می افتد و شــما بعید اســت شــاهد 
جنایــت کاری و یا آزارگری یک فرد شــاد، 
در جامعه باشــید. امروز جامعه مــا نیاز به 
تولیدات کمدی دارد. بــه همین دلیل هم 
امــروز پرفروش تریــن فیلم هــای اکران، 

فیلم های کمدی هستند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

ونق ترین دوره فرهنگی کشور است دولت سیزدهم پر ر
خریدار   وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در 
تشریح عملکرد دولت ســیزدهم در عرصه 
فرهنــگ گفــت: در ابتدای شــروع به کار 
دولت ســیزدهم عده ای می گفتند که این 
دولت مخالف فرهنگ و هنر اســت اما امروز 

پررونق ترین دوره فرهنگی کشور است.
محمدمهدی اســماعیلی که به مناســبت 
هفته دولت در »میز خدمــت« به میزبانی 
مســجد حضــرت ابوالفضل عبــاس)ع( 
در میدان خراســان حاضر شــده بــود، با 
گرامیداشــت ایــام اربعین شــهادت امام 
حسین)ع( افزود: اربعین یک کلیدواژه مهم 
در فرهنگ شیعی ما اســت، به ویژه در ۵۰ 
سال اخیر، اربعین و موتور محرک پیروزی 
انقاب اسامی شــد.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســامی ادامه داد: در ۲ دهه اخیر با درایت 
رهبر انقاب و میــدان داری ســردار دلها 
شهید حاج قاسم ســلیمانی این سنت مهم 
شیعی بازخوانی شد و امروز این راهپیمایی 
میلیونی به تثبیت امنیت ما در منطقه غرب 

آسیا کمک کرده است.
اســماعیلی بــا بیــان اینکه هفتــه دولت 
زمان مناســبی برای بازگویــی خدمات و 
فعالیت هــای دولتمردان اســت، گفت: در 
صدر دولتــی که امروز مســئولیت اجرایی 
امور را بــر عهده دارد یک فقیــه عالی مقام، 
یک دانشمند برجسته قرار گرفته است که 

از صحابی امام و رهبری است.
وی با بیان اینکه آیت الله رئیسی مرد آزمون 
پس داده در برهه های مختلف اســت، ادامه 
داد: اگر به صحیفــه امام خمینی)ره( رجوع 
کنیــد ایشــان بســیاری از ماموریت های 

قضایی را به آقای رئیســی کــه در آن زمان 
جوانی بیســت و چند ســاله بــود واگذار 
می کردند.وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی 
با تاکید بر اینکه شــعار »دولــت مردمی« 
منبعث از مشــی و سیره شــخصی رئیس 
جمهور است، گفت: مقام معظم رهبری در 
اولین دیدار با مســئولان دولت سیزدهم در 

سال۱۴۰۰ از این شعار استقبال کردند.
وی با یادآوری اینکه رئیس جمهور تا پایان 
سال اول دولت به همه اســتان های کشور 
ســفر کردند، تصریح کرد: مشــی مردمی 
یعنی اینکــه دولتمردان خــود را در میان 
مردم و موظف به پاســخگویی به مطالبات 
آحــاد جامعــه می دانند.وزیــر فرهنگ و 
ارشــاد اســامی افزود: در دولــت مردمی 
هیچ شانیتی برای رئیس جمهور و وزرا جز 

خدمت و خدمتگزاری به مردم نیست.
اســماعیلی ادامه داد: مردم فضایی را که در 
ســال های پایانی دهه ۹۰ بر کشــور حاکم 
شــده بود فراموش نکرده انــد و مهمترین 
اتفاقی که در نتیجه رای مــردم به آیت الله 
رئیســی افتاد، پر شدن شــکافی بود که در 

اعتماد بین مردم و دولت به وجود آمده بود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی درباره شرایط 
کشــور در زمان تحویل گرفتن دولت گفت: 
در تابســتان ۱۴۰۰، بطور میانگین در هر 
روز ۷۰۰ نفر از هموطنان  را بــر اثر کرونا از 
دست می دادیم. دانشــگاه ها، بازار و مراکز 
فرهنگی و هنــری در حالــت نیمه تعطیل 
بودند اما امروز که به گذشــته نگاه می کنیم 
جمهوری اسامی موفق شــد بسیار زودتر 
از کشــورهای غربی کرونا را شکست دهد و 

زمانی که مرگ ومیر کرونا در کشور صفر شد 
این عدد در بسیاری از کشورهای اروپایی و 

آمریکا سه رقمی بود.
اسماعیلی درباره عملکرد دولت در سیاست 
خارجی گفت: رئیس جمهور قبلی همه چیز 
را به حل ارتباط با غــرب گره زده بود اما این 
دولت کشور را از وابســتگی القایی به غرب 

رها کرد.
وی ادامه داد: در آغاز فعالیت دولت، رئیس 
جمهــور تاکید کرد که بنای ما اســتفاده از 
ظرفیت های منطقه اســت، این سخن برای 
برخی مدعیان دیپلماســی خنده دار بود اما 
امروز سهم تجارت ما در منطقه بیش از پنج 

برابر ۲ سال گذشته شده است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی بــا بیان 
خاطره ای از زمان ریاست آیت الله رئیسی بر 
قوه قضاییه گفت: آن زمان وزیر وقت خارجه 
به سران ســه قوه نامه ای نوشــت و گفت تا 
زمانی که مسئله FATF و برجام حل نشود 
امکان عضویت ما در پیمان شانگهای وجود 
ندارد.اســماعیلی ادامه داد: از زمان دولت 

اصاحات همــه دولت ها به دنبــال الحاق 
به این پیمــان بودند و دولت ســیزدهم در 
همان ۲ ماه ابتدایی فعالیت خود ایران را به 

عضویت پیمان شانگهای درآورد.
وی همچنین با اشــاره به عضویت ایران در 
بریکس گفت: مهم تریــن هدف این ائتاف 
ایجاد ارز مشــترک برای مبارزه با دلار است 
و امروز بخشی از این ائتاف بزرگ با حضور 
دولت های قدرتمندی چون چین، روسیه و 
هند شده ایم.وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی 
با اشاره به عضویت عربســتان سعودی در 
بریکس گفت: این کشــور بــرای اینکه در 
بریکس پذیرفته شــود ۱۰۰ میلیارد دلار 
در بانک شانگهای که بانک اصلی این گروه 

است، سرمایه گذاری کرد.
وی با اشاره با سکوت مدعیان دیپلماسی در 
برابر این دستاورد تصریح کرد: عده ای باور 
نمی کردند با اقتدار و با نه گفتــن به اروپا و 

آمریکا به چنین جایگاهی برسد.
عضو کابینه دولت ســیزدهم بــه عملکرد 
دولت در عرصه فرهنــگ پرداخت و گفت: 
در ابتدای شــروع به کار دولت ســیزدهم 
عده ای می گفتنــد که این دولــت مخالف 
فرهنگ و هنر اســت اما امروز پررونق ترین 
دوره فرهنگی کشــور اســت. در یک نمونه 
هفت میلیون نفر از نمایشگاه کتاب امسال 

بازدید کردند.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری شــخصا 
چهار ســاعت در نمایشــگاه حاضر بودند و 
کتاب های مختلــف را مــورد ارزیابی قرار 
دادند.وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی با 
اشــاره به »فتنه جنگ ترکیبی« در ســال 

گذشــته گفت: با یک »تروریسم رسانه ای« 
مواجه بودیم. این تروریســم هر کسی را که 

می خواست فعالیت کند تهدید می کرد.
اســماعیلی ادامــه داد: منافقیــن کهنه و 
منافقین نو در این جنگ شناختی به دنبال 

اعتبارزدایی از نظام اسامی بودند.
وی با بیان اینکه »گروهــی به دنبال آن بود 
که جریان فرهنگی کشــور را مقابل دولت 
قرار دهد«، گفت: در این شــرایط جشنواره  
های فجر را با اســتقبال پرشور مردم برگزار 

کردیم.
عضو هیئــت دولت بــا بیان اینکــه اگر در 
اقتصاد یــک دهه ضعیفی را پشــت ســر 
گذاشــتیم در فرهنگ دهه های ضعیفی را 
ســپری کرده ایم، تصریح کــرد: جریانی به 
دنبال تضعیف مدیریت فرهنگی جمهوری 
اســامی بودند اما در این ۲ ســال به دنبال 
حاکمیــت ارزش های الهی و اســامی در 
عرصه فرهنگ بودیم.اسماعیلی خاطرنشان 
کرد: یک روزی به ما گفتند ســینمای ایران 
ظرفیت تولید پنج اثر ارزشــی را در ســال 
ندارد اما سال گذشته ۲۰ فیلم سینمایی در 

تراز انقاب را تولید کردیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی »بازگشت به 
مساجد« را یکی از شعارهای کلیدی دولت 
خواند و افــزود: اگــر می خواهیم وضعیت 
فرهنگ و هنر به یک ثبات مطلوب برســد 
بایــد فعالیت هــای فرهنگــی و هنری به 

مساجد برگردد.
اســماعیلی در پایان این جلسه ضمن گفت  
وگو با نمازگــزاران به ســوالات و مطالبات 

آنان پاسخ داد.
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میدان

دو تیمی کــه انتظار می رفت بتواننــد برابر حریفان نه 
چندان قدرتمند خود به برتری قاطع برسند، به سختی 
و با کمترین گل ســه امتیاز بازی خانگی را به دســت 

آوردند اما با این روش به مشکل خواهند خورد.
 هفته چهــارم رقابتهای لیــگ برتر روز دوشــنبه با 
برگــزاری دو دیدار پیگیری شــد کــه دو تیم مدعی 
تراکتور و استقال توانستند با حداقل گل برابر حریفان 
خود به برتری برســند.هر چند انتظار می رفت این دو 
تیم نمایش بهتری داشته باشــند و در حد و اندازه نام 
خود بازی کنند، اما نه اســتقال توانست اقتدار لازم را 
داشته باشــد و نه تراکتور توانســت در خانه برابر مس 

رفسنجان به برتری قاطعی برسد.
شــاگردان جواد نکونام که هفته گذشته فوتبال خوبی 

را روبروی ســپاهان بازی کردند، این هفته 
و در خانه نتوانســتند آن طور که باید یکی از 
ضعیف تریــن تیم های لیگ تا ایــن هفته را 

تحت فشار بگذارند.
این بازی شــاید یکــی از آســان ترین بازی 
های این فصل اســتقال بود. هر چند همنام 
خوزســتانی فراتر از انتظار بازی کرد و بارها 

تا آســتانه باز کردن دروازه میزبان پیش رفت. اما این 
به دلیل قدرت استقال خوزستان نبود، بلکه به خاطر 
ضعف در همه پست های شاگردان نکونام بود. این بازی 
در خانه استقال بود و فشــاری هم به آن شکل، روی 

این تیم برای کسب ۳ امتیاز نبود.
اما معضل همیشــگی نکونــام باز هم ســراغش آمد. 

اســتقالِ این فصل احتمــالا نمایش قابل 
قبولــی در بازی بــا تیم های مدعــی مانند 
سپاهان و پرسپولیس و تراکتور ارائه می کند 
اما ایــن تیــم، نمی تواند بازی خــود را برابر 

تیم های پایین جدولی دیکته کند.
مشــکل تیم نکونام دقیقا همین اســت؛ او از 
مدعیان امتیاز می گیرد و به تیم های ضعیف 
میدان و نبــض بازی می دهــد. دلیل؟ احتمــالا نبود 
خاقیت در یک ســوم تهاجمی آبی پوشان و استفاده از 
ایده های یک خطی برای گلزنی.تراکتور بالاخره برد. در 
شــبی که خرید جدید خمس، مهدی عبدی، تک گل 
سرخپوشان را به ثمر رساند، تیم تبریزی توانست، به از 
شکست برابر سپاهان و پرســپولیس، به پیروزی دست 

پیدا کند. اما ایده خمس برای این بازی چه بود؟محمد 
حسینی دفاع میانی سابق هوادار که سابقه عقد قرارداد 
با اســتقال را هم دارد، به خط میانی اضافه شد. دلیل 
ایــن جابه جایی اســتفاده از بازیســازی ایــن مدافع 
هنگام مالکیت تراکتور بود. او بین شــجاع و آقاســی 
قرار می گرفت و سعی می کرد با اســتفاده از پاس های 
خط شکن، انتقال را در بازی تراکتور انجام دهد.این ایده 
سرمربی تراکتور خیلی هم بد نبود اما نبود یک مهاجم 
تنومند که بتواند نقش »دیــوار« را در این ترکیب بازی 
کند، باعث شده بود توپ به جلوی خط دفاع رفسنجان 
برسد اما آنجا کسی نباشــد که توپ را به ثمر برساند. در 
نهایت هم تک مهاجم تخصصی تراکتور، توانست گل ۳ 

امتیازی این دیدار را به ثمر برساند.

استقلال

ایمان گودرزی  پیشکســوت اســتقال 
معتقد اســت که خطیــر همه را ســرکار 

گذاشته است.
 علی جباری حذف از لیگ قهرمانان آسیا را 
یک اتفاق تلخ برای باشگاه استقال می داند 
و براین باور اســت که خیلی ســاده فرصت 
حضور دراین عرصــه از اســتقال گرفته 
شده اســت به طوری که ممکن است هرگز 
دیگر چنین مجالی برای بازیکنان استقال 
فراهم نشود تا مقابل بزرگان فوتبال جهان 
که اکنون در تیم های سعودی حضور دارند، 
فراهم شــود. جباری این وضعیت را نتیجه 
اهمال مدیــرن می داند. هرچند کــه او از 
شیوه مدیریت علی خطیر نیز راضی نیست 
و معتقد اســت که این مدیر تا امروز به هیچ 

یک از وعده هایی که داده عمل نکرده است.

دراســتقلال اکنون با بحران مالی 
مواجه ایم. شرایط را چه طور ارزیابی 

می کنید؟
باید بگویم که الان اســتقال در یک جنگ 
نابرابر مالی قرار گرفته است. شما نگاه کنید 
به وضعیت مالی دیگر تیم هــا. خیلی راحت 
بازیکنان چنــد میلیــاردی گرفتند وبدون 
اینکه بعضی های شان سقف قرارداد را رعایت 
کنند، پول های آن چنانــی دادند وآمدند در 
لیگ برتر. رو به رو شــدن با چنین تیم هایی 
سخت و دشــوار است. درست اســت که ما 
می توانیم بگوییم بازیکنان اســتقال مثا 
جلوی سپاهان که ســرتاپایش را بازیکنان 
گران قیمت گرفته، با غیرت بــازی کرد واز 
جان مایه گذاشــت اما حقیقت را نمی توانیم 
کتمان کنیم که این باشگاه متاسفانه به یک 

جنگ نا برابر فرستاده شده است.

بســیاری معتقدند که مشــکلات 
داوری هم گریبان این باشگاه را گرفته 

است.
همان بازی با ســپاهان را باید مثال بزنیم. 
دیدید چــه اتفاقاتی رخ داد. این ســمت به 
ضرر اســتقال پنالتی اعام شد. آن هم چه 
پنالتی ای! بازیکن ما را جلوی چشــم داور 
هل دادنــد امــا داور خطای هنــد بازیکن 
ما را گرفت و یک پنالتی به ســود ســپاهان 
اعام شد. خیلی تاســف اور بود که با چنین 
قضاوتی رو به رو شــدیم. شما فکر می کنید 
قهرمانی درلیگ چه طور انتخاب می شود؟ 
پاسخ روشن است. درهمین بازی های رو در 
رو با تیم های مدعی. اگر از استقال ۳ امتیاز 
مقابل سپاهان گرفته شــود یا در یکی، دو 
بازی باقی مانده به دیگر مدعیان کافی است 
که به کلی این تیــم را از قهرمانی دور کنیم. 
لیگ ما تکلیفش مشــخص است. سه، چهار 
تیم برای قهرمانی می جنگند و بقیه تیم ها 
حرفی برای گفتن مقابــل تیم های مدعی 
ندارند. کافی اســت درهمیــن بازی های 
بزرگ داور یک سوت اشــتباه بزند. دیگر تا 
آخر فصــل آن تیم هرچه بدود بــه امتیاز از 

دست رفته خود نمی رسد.

یعنی معتقدید امتیازی که در بازی با 
سپاهان از بین رفت، در آینده جبران 

نمی شود؟!
لازم نیســت در بازی برگشــت با سپاهان 
دوباره چنین اشــتباهی شــود. شما تصور 
کنیــد در دربــی همیــن اتفاقــات تکرار 
شــود. آن وقت چه اتفاقاتــی رخ می دهد؟ 
اســتقال بازهم از رقبا عقب می ماند و این 
قصه می توانــد در بازی های برگشــت هم 
تکرار شــود و دیگر رمقی برای این تیم باقی 
نمی مانــد؛ تیمی که واقعا مقابل ســپاهان 
شایســته تقدیر بود. به اعتقاد من در آن روز 
اســتقال هرگز بازی را نباخت. ما برنده آن 
بازی بودیم و تا آخر فصل هم اگر از من سوال 
کنید به شما می گویم استقال برنده بازی 
با ســپاهان بود چون عاوه بر آن پنالتی که 
به ضرر ما اعام شــد، یک پنالتی هم برای 

استقال نگرفتند.

بعــد از آن بــازی صحبت هایــی 
کوپال  احتمالی  محرومیــت  درباره 
ناظمی مطرح شد. آیا این محرومیت 
می توانید مرهمی بردردهای استقلال 

باشد.
کدام محرومیت؟ به نظر من کمیته داوران 
همیشه جلوی استقال نقش بازی می کند. 
شما شک نکنید که این موضوع سیاه بازی 
اســت و من اصا باور نمی کنــم که کمیته 
داوران بخواهد کاری به نفع استقال انجام 

دهد. 
در سال های اخیر داوران لطمه های زیادی 
به اســتقال زده اند. ســوت ها همیشه به 
ضرر اســتقال بوده و این موضوع در فصل 
بیست ودوم و زمانی که ســاپینتو سرمربی 
اســتقال بود، به عینه دیده شد. ده ها مورد 
اشــتباه داوری وجود داشــت که هیچ یک 
قابل توجیه نبود. دربازی با سپاهان به ناحق 
علیه استقال پنالتی گرفته شد و هیچ یک 
از اعضای کمیتــه داوران از ما عذرخواهی 

نکردند. چه اشــکالی دارد یک بــار بیانیه 
بدهند وعذر خواهی کنند تــا این ذهنیت 
پاک شــود؟! انگار همه چیز علیه استقال 

است...

شــما همچنان منتقد نوع مدیریت 
علی خطیر در استقلال هستید؟

صدر در صد. علــی خطیر از زمــان فتحی 
دنبال مدیریت در باشــگاه استقال بود. او 
فقط دنبال فرصتی بود تا مدیرعامل باشگاه 
استقال شود. ســوال من این است الان که 
مدیرعامل باشگاه شدی چه گلی به سراین 
باشگاه زدی؟ آقای خطیر بیا و جواب بده در 
راســتای تقویت مالی این باشگاه چه کاری 
انجام دادی؟ او و دیگر اعضای هیات مدیره 
باشگاه استقال فقط وعده می دهند. وقت 
عمل اســت دیگر. نباید این قــدر با وعده 
هواداران سرکار بگذاریم. من از کریمی هم 
نقد داشتم اما خطیر کار را به جایی رسانده 
که الان افسوس رفتن کریمی از استقال را 
می خوریم. خطیر هیچ بازدهی برای باشگاه 
استقال نداشــته و حتی موافقان او نیز به 
این نتیجه رســیده اند که خطیر کاری برای 
استقال انجام نداده است. مدیر باید برنامه 
داشته باشــد. شــما وقتی وارد باشگاهی 
می شــود که کوهــی از بدهی هــا را به جا 

گذاشته باید با برنامه جلو بیایی.

خطیر همیشه دیگر مدیران باشگاه 
اســتقلال را نقد می کرد اما تا به امروز 
حتی نتوانســته حقــوق فصل پیش 
بازیکنان و اعضای کادر فنی را تسویه 
کند و ایــن موضــوع در روند نتیجه 
گیری تیــم تاثیر گذاشــته و حتی 
احتمال اعتصاب دوبــاره را بالا برده 

است.
به بازیکن تا کــی می توانی بگویی برو داخل 
زمین توان بگــذار و بعد پولــش را ندهی؟ 
صبرآن ها هم اندازه دارد. درســت است که 

برای برخی دستمزدهای آن چنانی تعریف 
شده و من نسبت به این موضوع نقد اساسی 
دارم. نباید قراردهای گران بســته می شد. 
مدیران سابق استقال به خصوص شخص 
آقــای آجورلو درعقــد برخــی قراردادها 
مرتکب اشــتباه مهلکی شــد. اما الان که 
تعهــده داده شــده باید پول هــا پرداخت 
شود. ســوال من این اســت که اگر همین 
وضعیت برای پرسپولیس به وجود می آمد 
آیا مســئولان ســکوت می کردند واجازه 
می داندن به همین منــوال ادامه پیدا کند؟ 
شما شــک نکنید همه بســیج می شدند تا 

مشکل مالی پرسپولیس را برطرف کنند.

 درســت اســت که مدیران سابق 
استقلال در تقســیم بودجه باشگاه 
مطلوب عمل نکرده انــد اما بی ثباتی 
مدیریتی نیز لطمه بســیاری به یان 

باشگاه وارد کرده است.
همین طور اســت. بایــد از تصمیم گیران 
پرســید چرا اســتقال مــدام مدیرعامل 
عوض می کند اما در دیگر باشــگاه ها ثبات 
مدیریتی برقرار اســت. اصا چــرا کریمی 
رفت که شــخصی مثل خطیر کــه در امور 
مدیریتــی ناتوان اســت ســکان مدیریت 
استقال را به دســت بگیرد؟! خطیر سابقه 
مدیریــت در چنین ســطحی را نداشــته 
و کا یک پایش درایران بــوده و یک پایش 
خارج از کشــور. به نظر من خطیر مناسب 
مدیریت در باشگاه اســتقال نبود و نباید با 
چنین جایگاهی برای او موافقت می شــد. 
حالا اگر او می توانست تحولاتی ایجاد کند 
قابل دفاع بود اما خطیر دســت نکونام را هم 
خالی گذاشــته اســت. دریارگیری خیلی 
ضعیف بودیم و مدیریت باشــگاه استقال 
اصا خوب کار نکرده اســت. شما نگاه کنید 
درچنین شــرایطی باید برویم با یکســری 
قضاوت های پــر حرف مواجه شــویم. مگر 
می شود در چنین وضعیتی به نتیجه گیری 

امیدوار بود؟! احساس می کنم با اتفاقاتی که 
رخ داده تصمیم گیران در فدراسیون فوتبال 
بیشتر به سمت پرســپولیس گرایش دارند 
تا استقال. حالا شاید احساس من درست 
نباشد اما ضدیت با استقال در میان ارکان 

فوتبال ایران به وضوح دیده می شود.

 چرا چنین ذهنیتی درشــما پررنگ 
شده است؟

نشانه های متعددی وجود دارد. از داوری ها 
و اظهــارات برخــی مســئولان گرفته تا 
محرومیتــی کــه بافاصله بعــد از بازی با 
ســپاهان علیه روزبه چشمی اعام شد. چه 
طور می شود بازیکن ما به دلیل مصاحبه ای 
که به هیچ کس توهین نکرده بود این طوری 
مورد مواخذه قــرار می گیرد امــا با مربی و 
بازیکن پرســپولیس مماشــات می شود؟ 
آقایان به محض اینکه بازی تمام شــد اعام 
کردند روزبه چشمی محروم است! این چه 
نگاهی اســت؟ این رفتارها نشــان می دهد 
که انگار نمی خواهند استقال نفس راحت 
بکشد. اما من به شــما می گویم هیچ کس 
نمی  تواند عزت استقال را بگیرد و هوادارن 
این باشگاه پشت تیم شــان هستند واجازه 
نمی دهند برخــی با اظهــارات جهت دار و 
تصمیم هــای عجیب به این باشــگاه لطمه 
بزنند و قطعا برخورد خواهند کرد. استقال 
میلیون ها هوادار در فوتبال ایران دارد واگر 
هم سال ها قهرمان نشود باز هم هوادارانش 

را از دست نمی دهد.

 علاوه براین مواردی که شما نسبت 
به آن ابراز نگرانی کردید حذف از لیگ 
قهرمانان آسیا نیز این روزها خیلی به 

ذهن هوادارن استقلال فشار می آورد.
اتفاق تلخــی رخ داده اســت. اگــر بدهی 
استراماچونی را سروقت پرداخت می کردند 
الان بایــد دربــاره این رقابت بــا هم حرف 
می زدیم. پول استراماچونی اما دیرپرداخت 
شــد که روی زمان پرداخت آن هم حرف و 
حدیث های بسیاری است. ســوال من این 
است که اگر پول نبود چرا دو، سه هفته بعد 
از حذف از آسیا پول این مربی پرداخت شد؟ 
چه طور به راحتی اجازه دادند اســتقال از 
آسیا حذف شــود؟ حق بازیکنان استقال 
بود پــاداش قهرمانی خود در لیــگ برتر را 
با حضــور درلیگ قهرمانان آســیا بگیرند و 
دراین عرصــه فرصت عرض اندام داشــته 
باشــند. بازیکنان اســتقال بایــد جلوی 
رونالــدو و نیمار بــازی می کردنــد اما یک 
تصمیم اشــتباه باعث شــد چنین فرصتی 
از استقال ســلب شــود. کی دیگر چنین 
فرصتی برای استقال به وجود می آید؟ اگر 
فصل بعد در لیگ قهرمانان آسیا نبودیم باید 
چه کار کنیم؟ سپاهان و پرسپولیس دراین 
رقابت حضور دارند. حتی نساجی قائمشهر 
هم هست اما استقال نیست. برای فوتبال 
ایران بد است که یکی از بهترین تیم هایش 

در لیگ قهرمانان آسیا نباشد.

معضل این فصل استقلال به سراغش آمد

و به سطح طلایی برمی گردد وغی در هانگژ قربانی: فر
خریــدار   رئیس فدراســیون تیراندازی 
گفت: فروغــی اولین تیراندازی اســت که 
طــای المپیک کســب کــرده و من قول 
می دهم در بازی های آسیایی او به سطحی 
برســد که مدال طا کســب کند.در ادامه 
سلسله نشســت های خبری فدراسیون ها 
و رشــته های اعزامی به بازی های آسیایی 
هانگژو، نشســت مســئولان فدراســیون 
تیراندازی با حضور مرتضــی قربانی رئیس 
فدراسیون، مریم طالبی ســرمربی تفنگ، 
محســن نصر اصفهانی ســرمربی تپانچه، 
احمد ظفرجعفرزاده مربــی تپانچه و ناصر 
رسولی مدیر تیم های ملی و سرپرست تیم  

اعزامی به بازی های آسیایی، برگزار شد.
مرتضی قربانی رئیس فدراسیون تیراندازی 
درخصــوص آخریــن شــرایط تیراندازان 
اعزامی به بازی های آســیایی هانگژو گفت: 
بازی های آســیایی المپیکی است در آسیا 

و کســب مقام در ایــن رقابت ها بســیار با 
ارزش است و همه فدراســیون ها در تاش 
برای موفقیت در این رقابت ها هســتند. از 
ابتدای ســال ۱۴۰۰، به حدود ۱۳ کشــور 
جهان تیم اعزام کردیم و بــه لطف خدا ۱۷ 
مدال طا، نقره و برنز کسب کردیم. با توجه 
به کمبــود بودجه و توان مالی نگذاشــتیم 
تیم ها، ورزشکاران و مربیان ما دچار رکورد 
شــوند. بابت اولین اعزام مان به برزیل هنوز 
بدهکاریم ولی در این رقابت ها به مدال طا، 
نقره و برنز رســیدیم. تیراندازان ما اخیرا از 
مســابقات قهرمانی جهان باکو برگشته اند. 
بچه ها اردوهای زیادی داشــتند و زحمات 
زیادی کشیده اند و امیدواریم در بازی های 
آســیایی پرچم پرافتخار ایران را به اهتزاز 
درآوریــم. ضمن ایــن که جــواد فروغی 

پرچمدار کاروان ایران در هانگژوست.
وی با اشــاره بــه اقدامــات انجام شــده 

درخصوص اســتعدادیابی در فدراســیون 
تیراندازی افزود: در یک سال و نیم گذشته 
اســتعداد های زیــادی به تهــران آمدند و 
مســابقه دادند از بین افراد ما استعداد های 
خوبی را شناسایی کردیم تا بتوانیم در کنار 
تیم ها اســتفاده کنیم این اردوی استعداد 
یابی را با قدرت ادامه خواهیم داد. و توســعه 

ورزش قهرمانی با هدف پیشتوانه ســازی را 
در صدر کارهایمان قرار داده ایم.

رســولی در این جلســه با اشــاره به ایجاد 
تغییرات در اسامی برخی تیراندازان اعزامی 
به بازی های آسیایی گفت: تقریبا ۸۰درصد 
اسامی نهایی شــده. اما با توجه به قوانین و 
مسابقاتی اخیرا برگزار شده، یکی دو تغییر 
داشــتیم و این تغییــرات را از کمیته ملی 
المپیک درخواست کردیم تا تغییرات انجام 
شود. اســامی مدنظر فعا روی کاغذ است 
ولی امیدواریم که این اتفاق رخ دهد. با این 
حال سه مرد و ۴ زن در تفنگ، تپانجه ۴ مرد 
و ۴ زن و در رشــته تراپ یک زن و یک مرد 
به بازی های اعزام می شود.جعفرزاده مربی 
تپانچه در واکنش به این سوال که با توجه به 
نتایج مسابقات اخیر جواد فروغی از شرایط 
آرمانی دور اســت، گفت: اتفاقــی که برای 
فروغی رخ داده طبیعی است و ورزشکارانی 

که مدال المپیک می گیرنــد اخیرا در این 
مسیر می افتند. به واســطه شاخص شدن 
در ورزش بــار روانــی روی ورزشــکار بالا 
می رود. اما تمام تاش فدراسیون این بوده 
که فروغی را به جایگاه قبلی اش برگردانیم. 
کار ســختی اســت اما غیرممکن نیست. 
بخشی از این کار هم به ذهنیت خود فروغی 
برمی گردد که چقــدر می تواند تحمل کند 
و برخی چیزها را فرامــوش کند. به صورت 
نســبی این اتفاق افتــاده اما صــد در صد 
نیســت. امیدواریم او در بازی های آسیایی 

نشان دهند که شرایطش تغییر کرده است.
قربانی با قول دادن درخصوص طایی شدن 
تیراندازان ایران در چین گفت: ورزشکاران 
ما در سطح عالی هســتند و باید ترس را از 
خود دور کنند. من قول می دهم تیراندازی 
چندین مــدال طا در بازی های آســیایی 

خواهد گرفت.

وز به ایران می آید  بازیکن دیپورتی  امر
ونده سیاه وردا بی تفاوتی استقلال به پر

گفته می شــود عمرو وردا بازیکن مد نظر جواد نکونــام بامداد  امروز به 
ایران خواهد آمد و قرارداد رسمی خود را با استقال امضا خواهد کرد.

ماجرای حضور عمرو وردا در اســتقال به داســتان هزار و یک شــب 
تبدیل شده است. بازیکن مصری که از مدت ها پیش خبر حضورش در 

استقال مطرح شده بود.
وردا هفته پیش مذاکرات خود را با اســتقال آغاز کرد اما ســر از راجا 
کازابانکا مراکــش درآورد و ۱۲ روز پس از عقد قرارداد با این باشــگاه 
مراکشی به دلیل بیماری و شرایط روحی، قراردادش را با این تیم فسخ 
کرد و به قبرس رفت تا با دوکســا قرارداد امضا کند اما حاشــیه بزرگی 
برای وی شکل گرفت تا از فرودگاه دیپورت شــود و به دلیل مشکات 
مربوط به مدارک و ابهام در صحت برخی مدارک شناســایی و هویتی، 
اجازه ورود به قبرس را به دســت نیــاورد و در نهایت با پــروازی راهی 
اسکندریه مصر شد و به زادگاهش بازگشــت.وردا در چند روز گذشته 
مذاکرات جدی با باشگاه اســتقال داشــته و این بار بر خاف دفعات 
گذشــته آبی پوشــان پیش نویس قرارداد را برای این بازیکن ارســال 
کردند.گفته می شود این بازیکن   به ایران خواهد آمد تا قرارداد رسمی 
خود را با اســتقال امضا کند.عمرو وردا بازیکن مدنظر استقال یکی از 
جنجالی ترین بازیکنان تاریخ فوتبال مصر محسوب می شود که به اتهام 

مشکات اخاقی از تیم ملی فوتبال مصر کنار گذاشته شد.
او پیش از این هم در تیم پائوک یونان به دلایل انضباطی کنار گذاشــته 

شده بود.

سرمربی اسپانیایی تراکتور متخصص ساختن 
بازیکن در پست غیرتخصصی

 پاکو خمس سرمربی اسپانیایی تیم فوتبال تراکتور، متخصص ساختن 
بازیکن در پست غیرتخصصی اســت.تیم فوتبال تراکتور سرانجام در 
هفته چهارم بیست وســومین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال موفق 
شــد اولین برتری فصل خود را به دست بیاورد.شــاگردان پاکو خمس 
در تبریز موفق شدند تیم فوتبال مس رفســنجان را با گل دقایق پایانی 

مهدی عبدی، بازیکن اسبق تیم فوتبال پرسپولیس مغلوب کنند.
این دیدار اما یک نکته جالب در ترکیب اصلی تی تی ها داشــت آن هم 
حضور سیدمحمد حسینی در پســت غیر تخصصی هافبک دفاعی بود. 
حســینی فصل گذشــته یکی از مهرهای ثابت خمس در خط دفاعی 
تراکتور بود، اما در این فصل با حضور شــجاع خلیل زاده و عارف آغاسی 

به یک مهره نیمکت نشین تبدیل شده بود.
حســینی برای اولین بار در ترکیب تراکتور در فصل جدید قرار گرفت 
و تی تی ها ضمن کسب اولین پیروزی موفق شــدند اولین کلین شیت 
فصل جدید خود را نیــز ثبت کنند. حســینی در پســت جدید خود 

عملکرد مطمئنی داشت و توانست جای صفا هادی را به خوبی پر کند.
پاکو خمس با این تغییر در پست حسینی نشان داد که تخصص بالایی 
در تعویض پســت بازیکنان دارد. او فصل گذشــته با تغییر پست رضا 
اســدی او را تا نزدیکی کســب آقای گلی لیگ برد و حتی این بازیکن 
به عنوان مهاجم به تیم ملی نیز دعوت شد. اســدی بعد از جدا شدن از 

تراکتور در سپاهان نیز عملکرد خوبی در پست مهاجم داشته است.
حالا به احتمال زیاد حســینی باتوجه به مشخصه های دفاعی و فیزیک 
مناسب، در بازی های بعدی تراکتور نیز در پست غیرتخصصی هافبک 
دفاعی به بازی گرفته خواهد شــد چرا که خمس نیز از عملکرد محمد 

حسینی در پست هافبک دفاعی رضایت کاملی داشته است.

علی سامره عنوان کرد
احتمال شکایت استقلال از سپاهان

سرپرست تیم فوتبال اســتقال با اشــاره به اتفاقاتی که پیرامون تیم 
سپاهان رخ داده است، تصمیم گیری در مورد شــکایت از این تیم را به 

مدیرعامل باشگاه واگذار کرد.
 

علی ســامره که به همراه کیومرث هاشمی سرپرســت وزارت ورزش و 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال از ورزشگاه آزادی بازدید کرده بود، 
در مورد مشکات این ورزشــگاه گفت: در رختکن ها مشکاتی وجود 
داشت که برطرف خواهد شــد اما دغدغه اصلی ما چمن ورزشگاه است 

که باید دلیل زردشدن و بی کیفیت شدن آن مشخص شود.
وی در مورد اختافــی که علی خطیر و جواد نکونــام وجود دارد گفت: 
دغدغه همه این است که تیم قوی بسته شود اما به دلیل مشکات مالی 
و سقفی که رعایت نشــده بازیکن نگرفتیم که این موضوع کار را سخت 
کرده است.سامره تاکید کرد: هر دو دغدغه موفقیت تیم را دارند و تمام 
تاش شــان را می کنند. البته که همیشه گایه هست بین طرفین ولی 

در آینده بهتر خواهد شد.
سرپرست تیم فوتبال اســتقال در مورد این که به خاطر رعایت نشدن 
سقف قرارداد آیا باشگاه اســتقال از سپاهان برای ۳ بر صفر شدن بازی 
شــکایت خواهد کرد یا نه گفت: اجازه بدهید مدیرعامل باشگاه بررسی 
کند و اگر قرار است شکایت شود باشگاه انجام دهد. قطعا ناحقی زیادی 

شده است اما امیدواریم این مشکات برطرف شود.

با تایید نایب رئیس فدراسیون
تایید تخلف دو تیم لیگ برتری

با تاییــد نایب رئیس فدراســیون فوتبال در مورد تخلــف دو تیم لیگ 
برتری برای رعایت نکردن ســقف قرارداد، باید منتظر برخورد کمیته 

انضباطی با این اقدام بود که مورد انتقاد تیم ها هم قرار گرفته است.
با تعیین سقف قرارداد برای تیم های شرکت کننده در بیست و سومین 
دوره رقابتهای لیگ برتر، برخی تیم ها دغدغــه ثبت قرارداد بازیکنان 
جدید خود را پیدا کردند و به دلیل رد شدن از سقف نتوانستند از برخی 

خریدهای خود استفاده کنند.
هر چند در این مدت نامی از تیمی برده نشــد اما اســتقال و سپاهان 
تیم هایی بودند که نتوانســتند قرارداد بازیکنان خــود را ثبت و کارت 
بازی شــان را دریافت کنند. با این حال هنوز مشخص نیست تیمی که 
مرتکب تخلف شده کدام یک از شــانزده تیم حاضر در لیگ برتر است.
منصور قنبــرزاده نایب رئیس فدراســیون فوتبال دربــاره نامه یکی از 
نهادهای نظارتی به فدراســیون فوتبال در مورد باشگاه سپاهان گفت: 
در جریان نامه هســتم اما به دلیل محرمانه بودن، عرف اداری و اخاق 
حکم می کند، عمومی نکنیم.وی تاکید کرد: نفیا، اثباتا و اصالتاً چیزی را 
تأیید یا رد نمی کنم اما با سازمان لیگ دو بار مکاتبه شده و حتی در مورد 
یک بازیکن ایرانی یکی از تیم ها را زیر ســوال بردند. گفتند چرا سازمان 
لیگ کنترل نکرده اســت.وی ادامه داد: اخاقی نیســت اســم باشگاه 

متخلف را بیاورم ولی شاید موضوع به کمیته انضباطی ارجاع شود.



  قزوین-مریــم نقــدی مدیرعامل 
نیروگاه شــهیدرجایی قزویــن: از ابتدای 
آغاز به کار دولت ســیزدهم تــا کنون این 
نیروگاه با تولید 25میلیارد و 310 میلیون 
کیلو وات ســاعت انرژی نقــش مهمی در 

پایداری شبکه سراسری ایفا کرده است. 
 ابوالفضــل موتابهــا مدیرعامــل نیروگاه 
شــهیدرجایی قزویــن در تشــریح خبر 

دستاوردهای دولت سیزدهم از 12 مرداد 
ماه 1400 تاکنون اظهارداشــت:  صنعت 
تولید برق کشــور، بابیــش از ۹۸ درصد 
آمادگی نیــروگاه ها در تولید مســتمر و 
پایدار انرژی الکتریکــی ،کارنامه موفق و 
درخشــانی را در عبور موفقیت آمیز از اوج 
مصرف برق در تابستان سال جاری  و سال 
1401 ارائه نموده اســت که در این اقدام 

ارزنده و جهــادی، نقش نیروگاه شــهید 
رجایی بسیار با اهمیت بوده است.

این مســئول در خصوص افزایــش آمادگی 
تولید نیروگاه شــهیدرجایی در سال  1401و 
همچنین مقایسه با سال 1400نیز تصریح کرد 
: در سال1401میزان آمادگی واحد های بخاری 
و سیکل ترکیبی این نیروگاه با 12میلیارد و505 
میلیون و ۸36 هزار کیلو وات ســاعت، نسبت 

به ســال 1400،  حدود 2 درصد رشد داشته و 
همچنین در 5ماهه نخست سال1402بارشد 

۷/2درصدی همراه بوده است.
موتابها با اشــاره به رشــد توانمندی های 
داخل کشور در صنعت برق بیان کرد: بیش 
از۹5 درصد تجهیزات نیروگاهی در داخل 
کشــور تولید می شــود  و تجهیزات اصلی 
نیروگاه مانند  ژنراتورها، کمپرسور،ترانس 
های اصلی قدرت و...    با توانمندی نیروهای 
داخلی تولیــد می شــوند و نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی جدید که در حال نصب 
است همگی بومی ســازی شده که افتخار 

بزرگی برای کشور است .
رئیس هیات مدیره نیروگاه شهیدرجایی 
نیز درخصوص ساخت قطعات در نیروگاه 
شــهیدرجایی افزود: در پی اعــام نیاز به 
قطعات و تجهیزات کاربردی در واحدهای 
سیزده گانه این شــرکت نیز، متخصصان 
اداره ســاخت داخل، در این بــازه زمانی  
اقدام به نقشــه بــرداری و طراحی تعداد 
بیش از    11 هزار قطعه مــورد نیاز نمودند 
که پــس  از ســاخت، در واحد هــا مورد 

استفاده قرار گرفت.

موتابها در خصوص همــکاری این نیروگاه  
با شرکت های دانش بنیان نیز بیان داشت : 
ارتباط گستره این نیروگاه  با شرکتهای دانش 
بنیان و دانشــگاه های مطرح کشور جهت 
رفع نیازمندیهای نیروگاه از جمله ســاخت 
الکتروموتورهــای بــزرگ 6.6 کیلوولت ، 
ســاخت تجهیزات نوین از جمله دســتگاه 
تست فلوی سوخت گاز و گازوئیل، طراحی 
و ساخت پرینتر سه بعدی و ... از اقدامات مهم  

این شرکت در دولت سیزدهم می باشد.
مدیرعامل نیروگاه شــهیدرجایی  تأکید 
کرد: نیروگاه شــهید رجایی از پیشتازان 
تعمیرات اساســی، نیمه اساسی و بازدید 

های دوره ای در دولت سیزدهم بوده است  .
ایشــان  اضافه کرد: نیروگاه شهید رجایی 
در دولت ســیزدهم 34  برنامه تعمیراتی 
اعم  از  5 مورد تعمیرات اساســی، 4مورد 
نیمــه اساســی و 25 مورد بازدیــد دوره 
ای مجموعــاً بالغ بر 3۸ هــزار فعالیت در 
واحدهــای 13 گانــه اجرایی نمــوده که 
طی 24 ماه گذشــته همــه فعالیت های 
تعمیراتی ایــن واحد ها  با دقــت و برنامه 

ریزی صحیح انجام شده است.

شیراز- چراغی در ارزیابی عملکرد ادارات کل 
امور مالیاتی اســتان ها در حوزه بازرســی، مبارزه 
با فرار مالیاتی و پولشــویی، اداره کل امور مالیاتی 

فارس حائز رتبه نخست شد.
مدیرکل امور مالیاتی فارس اعام کرد: طی ســال  
گذشــته و امســال، با ورود جدی بــه مبحث فرار 
مالیاتی و شناســایی بالغ بر ۷0 هزار میلیارد تومان 
منبع درآمدی جدید حاصل فعالیت های اقتصادی 
شناسایی نشده، 500 میلیارد تومان اوراق مالیاتی 

برای مودیان مرتبط صادر و بخشی اخذ شده است.
وی در خصوص آمــار پرونده هــای موضوع ماده 
1۸1 قانون مالیات های مســتقیم افزود: مودیان 
مذکور در زمینه های مختلف از جمله موادغذایی، 
لــوازم خانگی ، پزشــکی، ســاختمانی، خدماتی، 
طافروشــی، صندوق هــای قرض الحســنه و… 
فعالیت داشــته اند و از ابتدای ســال جاری تعداد 
پرونده های تشکیل شده در این خصوص 34 مورد 
بوده که بیش از 20 هزارمیلیــارد تومان معامات 
خرید وفروش مربوط به مودیان بازرســی شــده 
وطرف معامات ایشان شناســایی و طی بازرسی 
انجام شــده از این پرونده ها تعــداد 3500 مودی 
طرف معامله شناســایی و اطاعات آنها استخراج 

گردیده است.
محمدابراهیمی افزود: از ابتدای ســال جاری مبلغ 
650 میلیارد تومان مالیات در پرونده های موضوع 
ماده 1۸1 تشــخیص گردیده اســت که منتج به 

وصول مالیات بالغ بر 60 میلیارد تومان شده است.
حمیدرضا محمدابراهیمی گفت: در راستای مبارزه 
با فرار مالیاتــی و راهکارهای مقابله بــا آن، واحد 
بازرسی، مبارزه با فرارمالیاتی و پولشویی این اداره 
کل با اســتفاده از بانک های اطاعاتــی در اختیار، 
موفق به کشــف منابــع درآمدی جدیــد از جمله 
کشتارگاه دام با مبلغی بالغ بر 3 هزارمیلیاردتومان 
معامات فعالان حوزه گوشــت قرمز با تعداد ۸00 
نفر از سیستم های کشــتارگاه دام استان به دست 
آمده است که طی بررسی انجام شده بیش از 650 
نفر از این اشــخاص فاقد پرونده مالیاتی بوده اند و 
مبلــغ ۷0 میلیاردتومان فرارمالیاتی شناســایی 

گردیده است.
وی افزود: تعداد 30 صندوق قرض الحسنه مربوط 
به اصناف مختلف شناسایی شده که تعداد 5 مورد 
آن مورد بازرســی قرار گرفته و نتیجه آن شناسایی 
تعــداد 14۷4 نفــر با گردشــی بالغ بــر 12هزار 

میلیاردتومان بوده است.

ساری-امیری فر به مناســبت پنجمین روز 
گرامیداشت هفته دولت، دو طرح فاضاب در بابل 
به بهره برداری رسید که 125 هزار نفر از مزایای آن 

بهره مند شدند.
در این مراســم که با حضــور نماینــدگان مردم 
بابــل در مجلس،ائمــه جمعــه شــهرهای بابل و 
امیرکا،فرماندار بابل و جمعی از مردم و مسئولان 
برگزار شد، مهندس بهزاد برارزاده مدیر عامل آبفا 
مازندران ضمن قدردانی از تــاش و همدلی مردم 
و مسئولان در به ثمر رســیدن این طرحهای مهم 
اظهار داشــت: در حال حاضر 135 طرح در بخش 
آبرســانی و 5 طرح فاضاب در شهرستان بابل در 
دست اجرا داریم و البته با توجه به نوسانات آبی در 
این شهر بعد از 33 ســال موفق به اجرای طرح زون 
بندی شدیم تا ظرفیت آب در تمام نقاط به صورت 

یکسان به تعادل برسد.
وی با اشــاره به آبرســانی به 200 روســتا با 330 
میلیارد ریال اعتبــار در طــرح محرومیت زدایی 
گفت: 24۷ روستای کم برخوردار نیز در شهرستان 
بابل شناسایی شــد که با همدلی و وفاق مسئولان 
و مردم بــه زودی طرحهــای آبرســانی را در این 

روستاها اجرا خواهیم کرد.
مهندس برارزاده در خصــوص طرحهای فاضاب 
بابل خاطرنشــان کرد: طرح احــداث بخش لجن 
و ارتقای خط جریان اول تصفیــه خانه فاضاب با 
هدف ارتقای کیفیت فاضاب و تکمیل بخش لجن 

جهت حفاظت از محیط زیســت با اجرای عملیاتی 
شــامل تکمیل بخش لجن،ارتقای بخش هوادهی 
و راه اندازی واحد ته نشــینی اولیه با صرف 1120 
میلیارد ریــال اعتبار اجرا شــد که امــروز با بهره 
برداری از آن 100 هــزار نفر از مزایــای این طرح 

برخودار شدند
وی با اشاره به بهره برداری تلمبه خانه فاضاب در 
مناطق بحر ارم شــرقی و غربی گفــت: این طرح با 
هدف جمع آوری و انتقــال فاضاب با نصب 4 هزار 
فقره انشــعاب و صرف 500 میلیارد ریــال اعتبار 
انجام شــد که اکنون 25 هــزار نفــر از این طرح 

برخوردار شدند.
در ادامه حجت الاســام روحانی امــام جمعه بابل 
طی ســخنان کوتاهی ضمن قدردانــی از زحمات 
انجام شده در اجرای این طرحها گفت: هفته دولت 
فرصتی اســت تا حقوق متقابل مــردم و دولت اداء 
شود و امیدوارم مســئولان با تاشی بیشتر همواره 

منشاء خدمات موثری برای مردم باشند.

فارس مازندران

رتبه نخست  فارس در مبارزه با فرار مالیاتی ح فاضلاب در بابل بهره مندی ۱۲۵ هزار نفر از افتتاح دو طر

از سوی  نیروگاه شهیدرجایی قزوین در دولت سیزدهم صورت گرفت: 

الکتریکی  انرژی  ساعت  کیلوات  25میلیارد  از  بیش  تولید 
به مناسبت هفته دولت انجام می شود؛

وژه برق رسانی افتتاح 20 پر
   در استان کرمانشاه

کرمانشاه-حسنافخارزاده به مناســبت هفته دولت 20 پروژه 
افتتاح و کلنگ زنی در بخش های برق رسانی به روستا، اصاح و بهینه 
شبکه و تبدیل شبکه برق با سیم مسی به کابل خودنگهدار به منظور 
خدمت رسانی و افزایش رضایت مندی مشــترکین به بهره برداری 

می رسد.
محمد مرادی مدیرعامل و رئیس هیات مدیره شــرکت توزیع نیروی 
برق با تاکید بر اینکه  هفته دولت، فرصتی مناسب برای خدمتگزاری 
به مردم شــریف کرمانشــاه اســت و این شــرکت با برنامه ریزی و 
هماهنگی های لازم در راســتای بهره برداری از طرح ها و پروژه های 
قابل افتتــاح در این ایام با هــدف ارائه خدمات با کیفیــت به مردم و 
قدردانی از خدمات دولت، اقدام کرده گفت: 15 طرح کلنگ زنی و 5  
طرح قابل افتتاح  در هفته دولت بــا اعتباری بالغ بر104 هزار میلیون 

ریال در استان کرمانشاه و شهرستان های تابعه در دست اجرا است.
وی گفت: بهره بــرداری از پروژه هــای در هفته دولت در راســتای 
پایداری شــبکه و خدمت رســانی بهتر بــه مشــترکین انجام می 
گیرد و در ادامــه تصریح کرد: ایــن طرح های در شهرســتان های 
هرســین، گیانغرب، روانسر، سرپلذهاب، ســنقر، صحنه، کنگاور، 
جوانرود،دالاهو، ثاث باباجانی، اسام آباد غرب، کرمانشاه و دو طرح 
در سطح استان که شــامل اصاح و بهینه ســازی کامل 50 روستا با 
تعویض پایه های فرسوده - تبدیل شبکه ســیم به کابل خودنگهدار 
- اصاح انشعابات - رفع ضعف ولتاژ و تامین روشنایی معابر و تبدیل 
شبکه برق با سیم مســی به کابل خودنگهدار200 کیلومتر در سطح 

شهر کرمانشاه و شهرستانهای تابعه در هفته دولت به پایان می رسد.
مرادی بیان کرد: رعایت اســتانداردها و قوانین در اجرای طرح های 
جاری ،استاندارد سازی شبکه برق رســانی و بهینه سازی تجهیزات 
،مدیریت هزینه ها با اســتفاده از منابع و امکانات موجود،استفاده از 
شیوه های نوین در مدیریت شــبکه، افزایش قابلیت اطمینان شبکه، 
اصاح شبکه و ارتقاء سطح کیفیت خدمات از جمله مواردی است که 

ما را در تحقق اهداف شرکت یاری می رساند.

همزمان با هفته دولت صورت گرفت؛
وژه های عمرانی معرفی پر

تولیدی، اقتصادی و اشتغال زایی 
درگنبدکاووس 

گرگان-مهنازمحمدزمانــی کســب رتبه نخســت در تولید 
گندم، بهره وری نیروی انسانی و شفاف ســازی اطاعات اقتصادی و 
تســهیات بانکی پرداخت شــده، احیای 103 واحد تولیدی راکد و 
افتتاح یا آغاز عملیات اجرایی حدود 34 هزار پروژه عمرانی، تولیدی 
و اقتصادی را از دیگر اقدامات دولت ســیزدهم در گلســتان برشمرد و 
برلزوم تبیین صحیح این دستاوردها و اقدامات به مردم از سوی مدیران، 

کارکنان ادارات و نهادها، علما و روحانیون و رسانه ها تاکید کرد.
مدیران دولت ســیزدهم با اخاص، عاقمندی، شوق و توکل به خدا 
و اســتفاده از توان و ظرفیت های داخلی در جهت خدمت به مردم و 
رفع مشــکات و کمبودها تاش می کنند.معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی اســتاندار گلستان با اشاره به شــرایط فعلی کشور و جنگ 
ترکیبی و مجازی دشمنان علیه انقاب و مردم گفت: راه مقابله با این 
جنگ، گفتمان جهاد تبیین و روایت صحیح دســتاوردها و خدمات 
انجام شده توســط نظام و دولت های آن به آحاد مختلف مردم به ویژه 

نسل جوان است.

به مناسبت گرامیداشت هفته دولت  انجام شد؛
دیدار مدیران ادارات

وبیابانک   با فرماندار خور

خوروبیابانک همزمان با  هفته دولت اعضای شــورای اســامی 
و شــهردار فرخی، با حضور در دفتر فرماندار شهرستان با احمدرضا 

طحانی دیدار کردند. 
در این دیدار ســید علی آل داود رئیس شــورای اسامی شهر فرخی 
ضمن تبریک به مناســبت هفتــه دولت و قــدر دانــی از فرماندار 
خوروبیابانــک  و زحمــات و همــکاری مجموعه ی فرمانــداری با 
شهرداری و شورای اسامی شــهر فرخی گفت: امیدواریم بتوانیم در 
راستای اهداف  و آرمانهای نظام مقدس جمهوری اسامی  و سیاست 
های دولت مردمی و پیروی از منویــات مقام معظم رهبری قدمی در 

راستای  حل مشکات مردم و اجرای پروژه های عمرانی برداریم. 
احمدرضا طحانی فرماندار شهرستان هم ضمن خیر مقدم به شهردار 
و اعضای شــورای اســامی افزود: با تاش و همدلی اعضای شورای 
شــهر و شــهردار فرخی با وجود کاهش درآمد شــهرداری ها، ارائه 
خدمات مختلف به شهروندان با قوت ادامه دارد و امروز  شاهد هستیم 
که پروژه های مختلفی در حوزه عمرانی نیز در ســطح شــهر فرخی 

درحال انجام است. 

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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فارس

بازدید مدیر کل دیوان محاسبات فارس از تصفیه خانه های فاضلاب شماره ۲ شیراز و غرب صدرا
شیراز-چراغی مدیر کل دیوان محاســبات استان فارس از تصفیه خانه 

های فاضاب شماره 2 شیراز و غرب صدرا بازدید کرد.
مدیر کل دیوان محاســبات اســتان فارس به همــراه معاون فنــی و امور 
حسابرسی دیوان محاسبات اســتان فارس و هیئت همراه با بهمن بهروزی، 
مدیرعامل و جمعی از معاونین و مدیران آبفا شــیراز از تصفیه خانه فاضاب 

شماره 2 شیراز و غرب صدرا بازدید کردند.

مدیر کل دیوان محاسبات اســتان فارس از اقدامات آبفا شیراز تقدیر کرد و 
اظهار داشت: مدیر عامل شرکت آب و فاضاب شیراز از مدیران توانمند است 

و از عملکرد آبفا شیراز رضایت داریم.
فرهنگ دیانت با اشاره به نظارت دیوان محاســبات بر عملکرد سازمان ها و 
ارگان ها گفت: خدمت به مردم بالاترین ســطح توفیق است و شرکت آب و 

فاضاب شیراز در این مهم موفق بوده است.

در این بازدید رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب شیراز 
به ارائه گزارشی از سیمای کلی فاضاب در کانشهر شیراز پرداخت و گفت: 
در شیراز 54۸ هزار انشعاب فاضاب به شبکه وصل است و حدود 6۸ درصد 

مردم از شبکه جمع آوری برخوردار هستند.
این مقام مسئول افزود: تصفیه خانه فاضاب شماره 2 شیراز هم اکنون بیش 

از 600 هزار نفر را تحت پوشش قرار داده است..

اصفهان-مریم مومنی رئیس هیئت مدیره شــرکت فولاد مبارکه 
اصفهان گفت: استراتژی فولاد مبارکه حمایت و رونق بخشی به فعالیت 
صنایع کوچک کشــور، تأمین نیاز مشــتریان در تمامی استان ها، ارائه 

خدمات و همچنین افزایش رضایتمندی مشتریان شرکت است.
در نشست هم اندیشــی رئیس هیئت مدیره فولاد مبارکه ومعاون فروش 
و بازاریابی و جمعی از مدیران حوزه فروش این شرکت با مدیران صنایع 
استان آذربایجان شــرقی که در شهر تبریز برگزار شــد، بر تعامل هرچه 

بیشتر فولاد مبارکه و مشتریان تأکید شد.
محسن صالحی نیا، رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه اصفهان که 
در این نشست حضور داشت، ضمن استقبال از این گونه نشست ها تأکید 
کرد: اســتراتژی فولاد مبارکه حمایت و رونق بخشــی به فعالیت صنایع 
کوچک کشور، تأمین نیاز مشــتریان در تمامی استان ها، ارائه خدمات و 

همچنین افزایش رضایتمندی مشتریان شرکت است.
وی رویکرد جدید معاونت فروش شــرکت فولاد مبارکه در برقراری ارتباط 
مستقیم با مشتریان استراتژیک و انجمن های تخصصی را رویکردی مناسب 

برای بهبود روش ها در زمینه توزیع محصولات فولادی دانســت و بر انتقال 
تصمیمات اتخاذشده به نهادهای بالادستی تأکید کرد.

معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه نیز در جلســه گزارشی از وضعیت 
فعلی عرضه محصولات فولاد مبارکه در بورس کالا و برنامه های توســعه 
این شرکت ارائه داد و بر تعامل هرچه بیشتر طرفین تجاری، یعنی فولاد 
مبارکه و مشــتریان تأکید کرد و بلوغ تجاری طرفیــن را برای تغییر در 
روش های گذشته و ارائه پیشــنهادهای جدید به وزارت صنعت، معدن و 

تجارت کافی دانست.
رضا حیدری در این نشســت، برخی انتقادات واردشــده بر روش عرضه 
محصولات را قابل قبول دانســت و روش عرضه فعلــی را هرچند گامی 
روبه جلو در زمان خود دانســت، اما بــر اصاح روش موجــود و تأمین 

حداکثری صنایع پایین دست تأکید کرد.
وی شفافیت موجود در فولاد مبارکه در دوره مدیریتی اخیر را قابل توجه 
دانست و از همه طرفین خواست در قضاوت های خود اطاعات شفاف را 

مبنا قرار دهند.

رئیس هیئت مدیره شرکت  مطرح کرد؛

کشور کوچک  صنایع  فعالیت  ونق بخش  ر مبارکه؛  فولاد  حمایت 

اصفهان

اصفهان

اصفهان-مریم مومنی همزمان با هفته دولت به منظورآشنایی وارتقای 
سطح معلومات اجتماعی و آگاهی با آســیب های اجتماعی نوظهور، کارگاه 
آموزشی آسیب های نوپدید در ســالن اجتماعات شهید سلیمانی بهزیستی 
اصفهان برگزار شــد. در این دوره آموزشی که مدیر، اعضای شورای معاونین 
و تعداد 45 نفر از کارشناســان بهزیســتی اصفهان حضور داشــتند دکتر 

باطنی استاد،محقق و جامعه شناس پیرامون آشــنایی با چالشهای موجود 
اجتماعی و راههای مقابله با آسیبهای اجتماعی نوپدید مطالبی را بیان کرد 
. گفتنی است این کارگاه آموزشی به منظورآشنایی وارتقای سطح معلومات 
اجتماعی و آگاهی با آســیب های اجتماعی نوظهور، در ســالن اجتماعات 

شهید سلیمانی بهزیستی اصفهان برگزار شد.

همزمان با هفته دولت انجام شد؛
پدید  برگزاری کارگاه آموزشی آسیب های نو

اصفهان بهزیستی  در 
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رئیس شورای فقهی بانک مرکزی:
مهم ترین علت ناترازی بانک ها، چرخه معیوب 

خ سود بانکی است نر
 رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی با بیان اینکه چرخه ســود بانکی 
معیوب و این چرخه، ســبب ناترازی بانک ها شــده است، گفت: اصلاح 
محاسبه کارمزد تسهیلات قرض الحســنه موضوع دستور کار شورای 
فقهی اســت. غلامرضا مصباحی مقدم در ســی و ســومین همایش 
بانکداری اســلامی اظهار داشــت: یکی از علل ناترازی بانک ها افزایش 
مطالبــات غیرجــاری، دارایی های موهــوم و منجمد و بــه دنبال آن 
درآمدهای موهوم و بی اســاس و همچنین تکالیف تحمیلی اســت که 
از سوی دولت و مجلس بدون تناســب با توان اعتباری بانک ها به آن ها 

داده می شود که به دنبال همه اینها کمبود نقدینگی رخ می دهد.
وی افزود: علت ناترازی بانک ها را چگونگی محاســبه نرخ ســود بانکی 
و تخصیــص آن می دانیم. مدیــران و اعضای هیئت مدیــره بانک ها و 
صاحب نظران این حوزه باید بدانند که چرخه ای که برای سود بانکی در 

نظر گرفته شده معیوب است.
رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی بیان کرد: بانکــداری باید تابعی از 
وضعیت اقتصاد واقعی بازار کالا و خدمات باشــد و ارتباط تنگاتنگی با 
بازار کالا و خدمات داشته باشد و سود بانکی باید مشتق شده و برآمده از 

سود به دست آمده از یک فعالیت اقتصادی واقعی باشد.

وعده سود علی الحساب، بزرگ ترین خطا در حوزه 
نظام بانکی است

مصباحی مقدم با بیان اینکه وعده سود علی الحساب، بزرگ ترین خطا 
در حوزه بانکی بود، افزود: در آیین نامه شــورای پول و اعتبار آمده است 
که بانک ها می توانند وعده ســود علی الحســاب بدهند، این مسئله در 
قانون عملیات بانکی بدون ربا وجود نداشت. در واقع سود علی الحساب 

پاشنه آشیل بانکداری بدون ربا شد.
وی تأکید کرد: بانکداری اســلامی باید نماینــده واقعیت های موجود 
در بــازار واقعی کالا و خدمات باشــد و نمود حقیقت این بــازار باید در 
بانک باشــد. این زمانی اتفاق می افتد که منابع مالی از ســوی بانک به 
تولیدکننده و تاجر داده شود و هر آنچه از این روند به دست آمد با کسر 

حق الوکاله و مخارج بانک به سپرده گذاران منتقل شود.

سپرده گذاران باید از سود تولید و تجارت منتفع شوند
رئیس شــورای فقهی بانک مرکــزی بیان کرد: ســپرده گذاران بانکی 
باید از سود تولید و تجارت منتفع شــوند. باید ببینیم در بانکداری سود 
تولید و تجــارت چه مقدار اســت و اگر بانک فعالیت مولــد را به خوبی 
شناسایی و آن را تأمین مالی کند، سود به دست آمده در این بخش سود 
واقعی اســت.مصباحی مقدم گفت: بانک با تعهد ســود علی الحساب 
در همان ابتدا هزینــه ایجاد می کند. با تعهد به ســپرده گذار بانک ها از 
دریافت کنندگان منابع مالی درخواست ســود می کنند و این در حالی 
است که بررسی نمی شود بخشــی که تأمین مالی شده، چه مقدار سود 
به دســت آورده اســت.وی بیان داشــت: به همین علت بخش زیادی 
از تســهیلات بازپرداخت نمی شود و این در حالی اســت که بخشی از 
دریافت کنندگان منابع مالی با کسب سودهای بسیار زیاد، تسهیلاتی 

که با نرخ های پائین دریافت کردند را باز نمی گردانند.

منابع اعتباری باید هدایت شود
رئیس شــورای فقهی بانک مرکزی در خصوص هدایت اعتباری گفت: 
منابع اعتباری بایــد هدایت شــود و هدایت به معنــی هدایت منابع 
مبتنی بر اولویت هــای بخش های مختلف اســت. در بخش هایی باید 
سرمایه گذاری انجام شــود که بازدهی بالاتری دارند و در این روند باید 

بانک نظارت بر مصارف داشته باشد.

مصباحی مقــدم گفت: اعتباری کــه به یک بنگاه داده می شــود، باید 
مبتنی بر اعتبارســنجی باشد و صداقت و امانت در کســی که منابع را 
دریافت می کند باید وجود داشته باشــد. با نظارت الکترونیکی و دیگر 

روش ها باید نظارت شود که این منابع در کجا مصرف شده است.
وی با بیان اینکه اصلاح محاســبه کارمزد تســهیلات قرض الحســنه 
موضــوع دســتور کار شــورای فقهی اســت، اظهــار داشــت: اگر 
دریافت کنندگان تسهیلات این منابع را در فعالیت مولد و ایجاد اشتغال 
به کار ببرند، اشتغال ایجاد شــده و تولید افزایش می یابد و دیگر شاهد 
این نخواهیم بود که قطعات چینی را وارد کرده و با برچســب شــرکت 

ایرانی به کارخانه ها بفروشند.

منشأ ناترازی بانک ها، قیمت گذاری دستوری 
خ سود، کارمزد و تسهیلات است نر

رییس کانــون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی گفت: منشــأ 
ناترازی بانک ها قیمت گذاری دســتوری نرخ سود، کارمزد و تسهیلات 

است که دامنه فعالیت مدیران را محدود می کند.
کوروش پرویزیان در سی   و ســومین همایش بانکداری اسلامی اظهار 
داشت: دولتی شــدن پاسخ وضع نابســامان حوزه اقتصاد نخواهد بود و 
هزینه بیشتری را تحمیل می کند و شــبکه بانکی که جزئی از سیستم 
اقتصادی است دچار آسیب می شود.وی افزود: قیمت گذاری دستوری 
و اعمال محدودیت از سوی متولیان غیر شــبکه بانکی، موجب ناترازی 
و بی نظمی های موجود شــده اســت.پرویزیان گفت: کســری بودجه، 
تفاوت نرخ تورم و سود بانکی، تســهیلات تکلیفی و خرید و فروش اوراق 
برای جبران کسری بودجه در شــبکه بانکی هزینه زا است.وی با اشاره 
به ناترازی در شــبکه بانکی، گفت: برخی به دنبال دولتی کردن شبکه 
بانکی هســتند، در حالی که موضــوع رقابت در کیفیــت خدمات جزو 
حقوق اصلی گیرنده خدمات اســت که با دولتی کردن محقق نمی شود.
رییس کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی تاکید کرد: مدیریت 
ناترازی بانک ها فقط از طریق بانک مرکزی امکان دارد و حل این مشکل 
از طرق دیگر مشکلات را بیشــتر می کند.وی در پایان گفت: موسسات 
پولی و مالی جریان خون ســالم در بدن اقتصاد اســت و باید در مســیر 

درست قرار گیرد و هر نوع شایعه و نگرانی مسأله را سخت می کند.

اوجی عنوان کرد
 جبران ناترازی و جلوگیری از مهاجرت گاز 

با بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی
وزیر نفت با اشــاره بــه اینکه فاز ۱۱ میدان مشــترک پــارس جنوبی 
مرزی ترین فاز این میدان است، گفت: با بهره برداری از فاز ۱۱، افزون بر 
جبران ناترازی گاز در زمستان، از مهاجرت گاز به کشور همسایه)قطر( 
هم جلوگیری شــد. جواد اوجی با اشــاره به اینکه توسعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی از سال ۱۳۷۹ مطرح شد و شــرکت های خارجی آمدند و چند 
قرارداد هم امضا شــد، افزود: تصــور این بود باید از توان شــرکت های 
خارجی برای توســعه این فاز اســتفاده شــود.وی ادامه داد: در سال 
۱۳۹۷ قراردادی که با توتال، سی ان پی سی )شرکت ملی نفت چین( و 
پتروپارس برای توسعه فاز ۱۱ امضا شده بود با تشدید تحریم ها متوقف 
شد. شرکت توتال بدون اقدامی عملی برای توســعه این فاز از قرارداد 

خارج شد و اطلاعات مربوط به این میدان را نیز با خود برد.

توسعه فاز 11، موضوعی کلیدی در دولت سیزدهم
وزیر نفت تأکید کرد: توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی در زمان آغاز به کار 
دولت سیزدهم یکی از موضوع های کلیدی بود، زیرا به جز این فاز، همه 

فازهای دریایی تکمیل شده بود.
اوجی با اشاره به اینکه توسعه فاز ۱۱ مهم بود، زیرا در نقطه صفر مرزی 
قرار دارد، گفت: چاه های فاز ۱۱ پارس جنوبی به عمق ۴۰۰۰ متر است 
و چهار لایــه گازی را در بر می گیرد که ظرفیت بالایــی برای تولید گاز 
دارد.وی با بیان اینکه هر فاز استاندارد پارس جنوبی ظرفیت تولید ۲۸ 
میلیون مترمکعب گاز در روز را داراســت، افزود: اما فاز ۱۱ تا روزانه ۵۶ 
میلیون متر مکعب قابلیت تولید گاز دارد.به گفتــه وزیر نفت، با رفتن 

شرکت های خارجی کار توسعه فاز ۱۱ بلاتکلیف مانده بود.
اوجی توضیح داد: با روی کار آمدن دولت سیزدهم، متخصصان ایرانی 
ساعت ها وقت گذاشتند تا ســریع ترین روش برای آغاز تولید گاز از فاز 

۱۱ را در دستور کار قرار دهند.

تولید گاز از فاز 11، چهار سال جلو افتاد
وی گفت: در فاز ۱۲ پارس جنوبی ســه ســکو وجود داشت که یکی از 
سکوها بهره دهی کم و توجیه اقتصادی ضعیفی برای تولید گاز داشت و 
تصمیم بر این شد سکوی C۱۲ را جابه جا کنیم که با این تصمیم از نظر 

زمانی سه تا چهار سال در تولید گاز از فاز ۱۱ جلو افتادیم.
وزیر نفت با اشاره به اینکه سکوها حکم مینی پالایشگاه را دارند، افزود: 

کار مطالعاتی خوبی هم برای آن انجام شد.

سیاسی فکر نمی کنیم
اوجی با تأکید بر اینکه ما در وزارت نفت دولت ســیزدهم سیاسی فکر 
نمی کنیم و نگاه فنی داریم، ادامه داد: در مجموع به این نتیجه رسیدیم 
با ظرفیتی که داریم می توانیم سکو را جابه جا کنیم و در موقعیت جدید 
قرار دهیم.وی با اشــاره به اینکه برای حمل  این ســکوی ۳۲۰۰ تنی 
نیازمند لجســتیک خاص و پیچیده ای بودیم، گفــت: در زیرمجموعه 
وزارت نفت کشتی اوشنیک را داشتیم که توانایی جابه جایی سازه های 
سنگین دریایی را دارد.وزیر نفت افزود: در آن زمان این کشتی قرارداد 
طولانی مدتی با شــرکت های گازی روسیه بســته بود اما با دیپلماسی 
دولت ســیزدهم، تلاش های وزیر امور خارجه و سفیر ایران در روسیه، 
توانستیم این کشــتی را وارد آب های ایران کنیم و از ظرفیت آن برای 

جابه جایی و نصب سکو در موقعیت فاز ۱۱ بهره ببریم.

اوجی با اشــاره به اینکه همه اقدام ها در توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
توسط متخصصان ایرانی انجام شــد، ادامه داد: اکنون تولید گاز از این 
فاز روزانه ۷ میلیون متر مکعب اســت و تا چند هفته آینده این مقدار به 

۱۰ تا ۱۲ میلیون متر مکعب در روز می رسد.

ظرفیت تولید روزانه ۵0 میلیون مترمکعب گاز
وی با تأکید بــر اینکه تا پیش از آغاز زمســتان تولید از فــاز ۱۱ به ۱۵ 
میلیون متر مکعب در روز می رســد، تصریح کرد: در صورت توســعه 
کامل، فاز ۱۱ قابلیت تولید ۵۰ میلیون مترمکعــب گاز در روز را دارد و 
با اســتفاده از ظرفیت دکل های دریایی با حفاری چاه ها توسعه این فاز 

تکمیل می شود و به روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب تولید گاز می رسیم.
وزیر نفت تأکید کرد: همچنین روزانه ۵۰ هزار بشــکه میعانات گازی از 

این فاز تولید می شود.

جلوگیری از مهاجرت گاز به قطر
اوجی با اشــاره به اینکه این فاز پارس جنوبی از نظــر ظرفیت مخزنی، 
در نقطه صفر مرزی اســت، گفت: بنابراین هر چقدر دیرتر برداشت گاز 
از فاز ۱۱ را آغاز می کردیم، سیال به ســمت همسایه حرکت می کرد و 

مهاجرت گاز اتفاق می افتاد و تولید گاز کمتری محقق می شد.
وی افزود: با جابه جایی سکو، برداشــت گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی، سه 
تا چهار سال زودتر انجام شــد و اهمیت این موضوع بهره برداری از یک 
میدان مشــترک گازی است که در سمت کشــور همسایه، کشورهای 

بزرگ بین المللی در حال فعالیت هستند.

تأمین گاز ۵ استان با بهره برداری از فاز 11 پارس جنوبی
وزیر نفت بــا تأکید بر اینکه توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبــی در جبران 
ناترازی گاز در کشور در زمســتان مؤثر خواهد بود، ادامه داد: همچنین 

سالانه ۵ میلیارد دلار عایدات این فاز خواهد بود.
اوجی افزود: مجمــوع مصــرف گاز در بخش های مختلــف صنعتی، 
تجاری، نیروگاهــی و خانگی در اســتان چهارمحــال و بختیاری در 
مجموع ۴.۵ میلیون متر مکعب در روز اســت و امروز با تولید ۷ میلیون 
مترمکعب گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی بیش از نیاز گاز روزانه این استان 
تولید می شــود و تا پیش از زمســتان به ۱۵ میلیون مترمکعب در روز 
می رســیم که گاز مورد نیاز چهار تا پنج اســتان را تأمین می کند و در 
زمستان مهم بســیار مهم اســت.وزیر نفت ادامه داد: ما در این دولت 
بیش از ۱۰ اقدام مهم در حوزه پارس جنوبی انجام دادیم، یکی در سال 
گذشته و افتتاح پالایشــگاه ۱۴ پارس جنوبی که آن هم نزدیک به ۱۰ 
ســال نیمه تمام مانده بود و خوشبختانه سال گذشــته به بهره برداری 
رســید و ظرفیت پالایش گاز کشــور را ۵۰ میلیون متر مکعب در روز 
افزایش داد.اوجی گفت: از دیگر اقدام ها، خط لوله فاز ۱۶ پارس جنوبی 
بود که نیاز به تعمیرات داشت و به همین دلیل برداشت از آن نصف شده 
بود. همکاران ما در شــرکت پتروپارس آن را تعمیر کردند و البته خط 
جدید نیز در کنار آن احداث شده است که امســال روزانه ۲۸ میلیون 

مترمکعب برداشت گاز را از فاز ۱۶ خواهیم داشت.
وی تصریح کرد: سکوی ۱۳ پارس جنوبی نیز که به  دلیل برخورد یکی 
کشتی با سکو دچار مشکل و تولید در آن با چالش روبه رو بود نیز در حال 

تعمیر است و تا زمستان امسال به بهره برداری برسد.

صفحه 8
چهار شنبه      8  شهریور 1402    شماره 1۳۹۹

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

رییس کل بانک مرکزی در همایش بانکداری اسلامی اعلام کرد

تشریح دلایل اصلی ناترازی بانک ها و راه های 
ون رفت از آن بر

خریــدار   رییس کل بانــک مرکزی بــا بیان 
اینکه تخصصی کــردن بانک ها در دســتور کار 
بانک مرکزی قــرار دارد و بانک هــا باید در حوزه 
تخصصی خود فعالیت کنند، گفت: همه بانک ها 
باید بر اساس اعتبارســنجی تسهیلات دهند، در 
حالی که الان همه بانک های ما با یک اساســنامه 
کار می کننــد و اعتبارســنجی تخصصی صورت 

نمی گیرد.
»محمدرضا فرزین« در ســی و سومین همایش 
بانکداری اســلامی اظهــار داشــت: بانکداری 
اسلامی در چند دهه گذشته رشد خیره کننده ای 
داشــته و مورد توجه کشورهای اســلامی و غیر 

اسلامی است.
اســلامی  بانکــداری  در  بیان داشــت:  وی 
بحث نظارت مهم اســت و باید پــس از اعطای 
تســهیلات نظارت شــود که در محل مناسب 

هزینه می شود.
رییس  کل بانــک مرکزی با تاکید بــر اینکه باید 
نظارت در نظام بانکداری در چنــد مرحله انجام 
شــود، ادامه داد: در بانک مرکزی با ضعف نظارت 
بــر عملکرد بانک هــا روبه رو و درصدد هســتیم 

برنامه ای در این زمینه تهیه کنیم.
وی تصریح کرد: یکی از عوامل عدم پیاده ســازی 
بانکداری اســلامی این اســت کــه بانک های ما 
تخصصی نیســتند و همه بانک ها بر اســاس یک 

اساسنامه عمل می کنند.

تخصصی کردن بانک ها در دستور کار بانک 
مرکزی است

فرزین با بیان اینکه تخصصی کــردن بانک ها در 
دستور کار بانک مرکزی است، گفت: نباید اجازه 
دهیم بانک ها در همه حوزه ها ورود کنند و در این 
شــرایط اســت که می توانیم بر عملکرد بانک ها 

نظارت کنیم.
رییــس کل بانــک مرکــزی اضافه کــرد: بر 
اســاس قواعــد بانکداری اســلامی کــه همه 

نظام بانکی کشــور بر آن نهاده شده است، اگر 
کســی تســهیلاتی دریافت کرد و اقساط آن را 
نپرداخت، بایــد نظارت شــود که آیا مُعســر 
اســت و توان پرداخت ندارد و یا اینکه مخصوصاً 
نمی خواهد آن را بپردازد و برای مُعسر باید مهلت 
تعیین شــود، اما کســی که به صورت اختیاری 
تســهیلات را نمی پردازد، بایــد جریمه هم از آن 

گرفته شود.
وی با اشــاره به اعتبارســنجی در نظــام بانکی، 
گفت: همه بانک ها باید بر اســاس اعتبارسنجی 
تسهیلات دهند، در حالی که الان همه بانک های 
ما با یک اساســنامه کار می کنند و اعتبارسنجی 

تخصصی صورت نمی گیرد.

88 درصد تامین مالی کشور توسط بانک ها 
انجام می شود

رییس بانک مرکــزی گفت: تامین مالی کشــور 
عمدتاً بر دوش بانک هاســت که ۸۸ درصد توسط 
بانک ها و ۱۲ درصد توسط بورس و سرمایه گذاری 
خارجی انجام می شــود و حتی تامین مالی دولت 
هم توسط بانک ها انجام می شود و فشار زیادی بر 
منابع بانک ها در این زمینه وارد می شود که یکی 
از عوامل ناتــرازی بانک ها همین فشــار در مورد 

تامین مالی است.
فرزین افزود: در برنامه هفتم توســعه با همفکری 
وزارت اقتصاد تــلاش کردیم ناتــرازی دولت به 

بانک ها تعمیم نیابد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خــود اظهار 
داشــت: بخشــی از ناترازی بانک ها، ناشــی از 
کمبود کفایت ســرمایه بانک هاســت که اکثر 
بانک ها بر اساس اســتاندارد بازل۸ کار می کند 
و برخی نیز با اســتانداردهای پایین تر هستند 
و هیچ کدام از بانک ها به بازل ۱۳ نرســیده اند 
و مشکل این است که ســهامداران و موسسان 
بانک ســرمایه لازم را برای کفایت ســرمایه در 
نظر نگرفته انــد و اگر ســرمایه بانک ها تقویت 

شــود، بخش مهمــی از ناتــرازی بانک ها رفع 
خواهد شد.

رییس کل بانک مرکزی افــزود: یکی از مواردی 
که ناتــرازی بانک ها را امســال تشــدید کرد، 
مصوبه مجلس مبنی بر انتقال همه منابع دولت 
به بانک مرکزی بود کــه این منابــع از بانک ها 
گرفته شــد و به ناترازی آنها اضافه کرد. در این 
زمینه حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ هــزار میلیارد تومان 
پول شــرکت های دولتی کــه در بانک ها بود، به 
بانک مرکزی منتقــل کرد که ایــن البته برای 
انضباط بخشی لازم اســت، اما ناترازی بانک ها را 

تشدید کرد.
فرزین اظهار داشــت: دولت در راســتای کنترل 
تورم، سیاست پولی در پیش گرفته و اجازه اضافه 
برداشــت به بانک ها نمی دهد و اگر دولت بخواهد 
ناترازی بانک هــا را رفع کند، بــه راحتی با خط 
اعتباری می تواند رفع کند، اما می خواهد تورم را 

با کنترل نقدینگی مهار کند.
رییــس کل بانک مرکــزی تصریح کــرد: بانک 
مرکزی بر اجرای سیاســت پولی تاکیــد دارد و 
جلوی تورم و خلق نقدینگــی در بانک ها را بگیرد 
و در این زمینه رســانه ها نباید فشــاری به بانک 

مرکزی وارد کنند.

تسهیلات تکلیفی هدایت اعتبار نیست
فرزین با بیــان اینکه تســهیلات تکلیفی به هیچ 
وجه به معنای هدایت اعتبار نیســت، بیان کرد: 
برخی گمان می کنند تســهیلاتی که به صورت 
تکلیف بر دوش بانک ها گذاشــته شده، به معنای 
هدایت اعتبار اســت، درحالی که این گونه نیست 
و این تســهیلات هم عاملی برای ناترازی بانک ها 

شده است.
وی تاکید کرد: تامین مالی زنجیره ای مانند اوراق 
گام و برات الکترونیکی انجام می شــود و امسال 
۱۵۰ هزار میلیارد تومان تامین مالی از این طریق 

انجام خواهد شد.

خریدار  مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با 
اشــاره به توســعه فاز ۱۱ پــارس جنوبی گفت: 
توسعه این فاز توســط متخصصان داخلی پس از 
۲۰ سال کشــمکش نماد اقتدار ایران در اقتصاد 

است.
 به نقــل از وزارت نفت، محســن خجســته مهر 
با گرامیداشــت هفته دولت و تبریک آغاز تولید 
گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی افزود: مأموریت اصلی 
وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران با آغاز به کار 
دولت سیزدهم اجرای طرح های راهبردی و مهم 
در زمینه توسعه و تولید حداکثری از میدان های 

مشترک نفتی و گازی بوده است.
وی ادامــه داد: مهم تریــن طــرح توســعه از 
میدان های گازی مربوط به پــارس جنوبی بود؛ 
میدان مشترک پارس جنوبی بزرگ ترین میدان 
گازی جهان اســت که ۵۰ درصد ذخایر گاز ایران 
در این میدان قــرار دارد و ۷۰ درصــد تولید گاز 

کشور از این میدان است.
معاون وزیــر نفت با تأکیــد بر اینکــه طبیعی و 
ضروری اســت که در اجرای طرح های راهبردی 
صنعت نفت، توســعه و تولید حداکثری از میدان 
پارس جنوبی مرکز توجه قرار گیرد، گفت: فاز ۱۱ 

پارس جنوبی چند ویژگی دارد.
خجسته مهر با تشریح این ویژگی ها بیان کرد: فاز 
۱۱ پارس جنوبی در نقطه صفر مرزی با همسایه 
اســت و از نظر مخزنی از چهار لایه بهره ده امکان 
تولیــد گاز را دارد، بنابراین بایــد در اولین زمان 

ممکن تولید از این فاز را آغاز می کردیم.
وی ادامه داد: در ۲۰ ســال گذشته به دلیل تأخیر 
و تعلل و ابهام های تولیــد از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
دســتخوش اخم و لبخند بیگانگان قــرار گرفته 
اما در دولت ســیزدهم موفق شــدیم در ۲۰ ماه 

راهبردی ترین طرح صنعت نفت را اجرا کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشــاره به 
اینکه با تکمیل توســعه فاز ۱۱ پــارس جنوبی، 
روزانه ۵۶ میلیون مترمکعــب گاز غنی به تولید 
گاز کشور افزوده می شــود، تأکید کرد: همچنین 
ســالانه یک میلیون تن اتان و یک میلیون تن گاز 
مایع )ال پی جی( به تولید ایران افزوده می شود و 
۵ میلیارد دلار درآمــد و ارزش محصولات فاز ۱۱ 

پارس جنوبی است.
خجســته مهر گفت: ایــن اقتدار و افتخار اســت 
که موفق شــدیم پس از ۲۰ ســال کشــمکش و 
دست به دست شــدن توســعه فاز ۱۱ را به دست 
متخصصان ایرانی بــه نتیجه برســانیم که نماد 

اقتدار ایران در زمینه اقتصادی است.
وی با بیان اینکه از ســال ۱۳۷۹ تا ۱۴۰۰ بر ســر 
توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی کشــمکش وجود 
داشــت، تصریح کرد: با یک تصمیــم راهبردی 

توانستیم چهار سال زودتر از موعد مقرر از این فاز 
گاز تولید کنیم.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: برای 
تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی نیازمند سکوی 
بهره برداری بودیم که ساخت آن چهار سال زمان 
نیاز داشــت، اما متخصصان ایرانــی با خلاقیت 
موفق شدند ســکویی را که در دریا نصب شده بود 

برای نخستین بار جابه جا کنند.
خجســته مهر تصریح کــرد: ایــن کار نیازمند 
مهندســی پیچیده و پیشــرفته بود که به دلیل 
تحریم ها نمی توانســتیم از تجربــه و تجهیزات 
شرکت های بین المللی استفاده کنیم، بنابراین از 
توان داخلی شــرکت ها و پیمانکاران ایرانی بهره 

بردیم.
وی یادآور شد: ســرانجام با شــعار ما می توانیم، 
تأخیری ۲۰ ســاله را بــا اقدام جهــادی جبران 

کردیم.

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد

توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی نماد اقتدار ایران در اقتصاد است


